








N I E U W E E N V O L L E D I G E 

N E D E R D U I T S C H E 

SPEL- E N S P R A A K K U N S T , 
T E N D I E N S T E D E R 

N E D E R L A N D E R E N 

I N H E T A L G E M E E N , 

E N 

D E K Z Ü L K E N O N D E R D E Z E L V E ! » 

I N H E T B Y Z O N D E R , 

A L S , I N 

O P E N B A A R E R E D E V O E R I N G E N , 

H U N N E M O E D E R T A A L , N A A R D E R Z E L V E R A A R Ï 

E N R E G E L E N W I L L E N S C H R Ï V E N E N 

SP R E E K E N » 

Te A M S T E R D A M , by 

W. H O L T R O P , 





V O O R R E D E 

JZO wtl als de Nederlanders kunnen roemen 
'•pp de welluidendheid hunner taaie, kunnen zij 
'ook roemen c>p een ivenigte van Schrijveren ; 
'welken zich niet allewlijk toegelegd hebben, om hun 
den waaren aan dier taaie voor te (lellen, maar 
ook om dezelve van alle hastaardlje te zuive­
ren, en van meer algcmeene en vaster grond­
regelen te voorzien: tot hoe verre zij daarin 

I ge/laagd, en welke fchoone gevolgen uit hunnen 
I arbeid gevloeid zijn, wordt do.or eene vergelijk 

hing van onze bedendaagfche goede 'fchrijveren % 

\ met die van vroegere tijden, terjïond zichtbaar; 
\ zekerlijk is de Nederduitfche Taal tot een' trap 
\ van volmaaktheid gefieegeir welken zij nog nim-

\ tner bereeken heeft. 
Dit fluit echter niet in dat de Nederduitfche 

I Taalkunde een taak zij, waaraan niet meer, 
met vrucht, gearbeid kan worden; de volgende 
bladen zullen, zo wij vertrouwen, den Lezer 
daarvan overtuigen: de des kundigen weeten, 
dat onze taal nog niet geheel onberispelijk is; 
en ook zal dezelve door eene involging van on-

\ zen arbeid dien hoogften trap van volmaakt­
heid niet beklimmen alleenlijk laaien wij ons voor* 

fiaan 



V O O R R E D E . 

flaan, iets toegebragt te hebben, om haar dis 
wenfchelijke hoogte te helpen herijken. 

Boven alles hebben wij ons toegelegd op eene 
redeneerende wijs van voordellen, en om bet 
duistere dat daarin nog overig mogt gebleeven 
zijn, door voorbeelden op te helderen. 

Indien wij mogen verneemen in ons oogmerk ge-
Jlaagd te zijnt zullen wij ten uiterflen vol­
daan weezen. 



D E 

N E D E R D U I T S C H F , 

T A A L K U N D E . 

D 
e N E D E R D U I T S C H E T A A L K U N D E is eene wee-

tenfchap en konsc het nederduksch, volgens de 
algemeene landfpraak wel te leezen, te fpreeken 
en te fchrijven. 

Jn gevolge deze bepaaling wordt de T A A L ­

K U N D E gevoeglijkst in L E E S - S P R A A K - en SCHRIJF-

K U N D E afgedeeld,en wel naar de algemeene land­
fpraak ; overmits wij in 't nederduitsch twee hoofd-
fprcakwijzen aantreffen ; naamlijk , de holland-
fche en vlaamfche dialedten, die wij beiden moe* 
ten vermeiden. 

De T A A L K U N D E werdt bij de oude grieken en 
latijnen Grammatica genoemd ; af komliig van 
rpxpp*, L E T T E R : vandaar r ^w**™, B R I E F , en 
Tpxftpwxv, litteratura , L E T T E R K U N D E o f L E T « 

T E R O E F E N I N G . Des zoude de G R A M M A T I C A , naar 
de uitgeftrektheid dier woordbetekenisfe flechts 
de L E T T E R K U N D E bevatten: doch door eene V E R ­

V A N G I N G , Synecdoche , wordt hier het gedeelte 
/oor het geheel genomen. 

A Veelen 



C O 
Veelen hebben gedacht dat de S P R A A K K U N D B 

eene weetenfchap en konstzij, naar welker grond-
beginzelszij zich zoude moeten regelen: daar zij in 
't tegendeel niets anders is dan eene verzameling 
van het geene het algemeene taalgebruik, bij ze­
kere volken heeft ingevoerd ; waaruit volgt dat 
iedere bijzondere fpraak haare bijzondere fpraak-
kunde hebben moet. 

E E R -
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E E R S T E D E E L 

V A N D E 

L E E S K U N D E. 

J ) e LEESKUNDE is eene konst het nederduitsch 
wel te leezen. Zij begrijpt onder zich 

1. DE LETTERKUNDE. 
2. DE UITSPRAAKKUN0E. 
3. DE SPELKUNDE. 
4. DE STEMMAATKUNDE. 
5. DE SCHEIDTEKENKUNDE. 

E E R S T E A F D E E L I N G 

V A N D E 

L E T T E R K U N D E . 

D e LETTERKUNDE leert ons het getal, geftal-
te , waarde en verdeeling der lettermerken ken­
nen. 

Wi j bedienen ons van zes en twintig bijzondere 
lettertekenen, die eerftelijk in hoofd- en gemeene 
letteren, en ten anderen in oudduitfche, romein-
fche, italiaanfche en fchrijfletteren onderfcheiden 
worden. 

A a OUD-
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O U D D Ü I T S C H E H O O F D L E T T E R S . 

21/ 25/ Cl 9/ 42/ 3r7 <Ö/ » / 3 / ft/ 11/ 
a©/ 35/ <©/ $/ <&/ «/ * / c /w/©/ 
a?/ ï / ü / »• 

Oud duitfche gemeene letters. 
a/ 6/ c/ b/ e/ f/ 0/ 0/ «/ j / ft/ï/m/n/ 

o/ p/ rj/ r/ ?/ f/ */1/ u/b/to/r/ p/3-
R O M E 1 N S C H E H O O F D L E T T E R S . 

A , B , C , D , E , F , G , H , I , K , L , M , N , 
O , P , Q . R . S, T , U , V , W , X , Y , Z . 

Romeinfche gemeene letters. 
a , b , c , d , e , f , g , h , i , j , k , l , m , n , o , p , q , r , 

f , s , t , u , v , w , x , y , z . 
I T A L I A A N S C H E H O O F D L E T T E R S . 

B, C , D , E, FtG,H,I,J9K,L3M9Nt 

Italiaanfche gemeene letters. 

H O O F D S C H R I J F L E T T E R S . 

Gemeene fchrijfletters. 

*,/>>?>r>f > < ™ > * > y > * ' 
' Van deze vijf foorten van lettermerken is het 
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gotifche o f loopende fchrifc, federt het begin 
dezer eeuwe in ongebruik geraakt: zij zijn ech­
ter noodig gekend te worden; ten einde oude ge-
fchriften , huis- erf- en landbrieven te kunnen leezen. 

De oudduitfche textuur en bastaard textuur-
letter , is noch voor Kerk- en Staatdrukken over-
gebleeven. 

D e romeinfche, italiaanfche, en fchrijfletter is 
thans van een algemeen gebruik , in alle werken 
van geleerdheid, en andere vermaakfchriften. 

U i t de voorgemelde alphabethen blijkt dat zij 
meest allen uit 28 lettermerken beftaan, daar wij 
echter maar van 26 letters gebruik maaken. Di t 
ontflaat uit de twee gedaantige £ / t, en 

als mede f/ 0, en fff/ waar van de ? en *, 9 

en de f e n ^ i n 't begin ; en r en r in ' t einde der 
lettergreepen gebruikt wordt. 

Dus zyn 'er enkel 26 letters; die aldus ge­
noemd worden. 

A , b e , c e , d e , e , e f , g e , h a , i , j e , ka , e l , e m , 
e n , 0 , p . k u , er, es, t e , u , v e , w e , i k s , y , z e . 

V o o r J E , Y E ; voor V E , U V S ; en voor 
W E , D U B B E L D E U W E te fpellen, is te meer 
oneigen om dat de benoemingen dezer medeklin-
keren met de overigen niet overeenkomen; want 
volgens de benoemingwijze dier laatften , fpelt ije-
A - N , i j an ; U V E - A - N , uvan; en D U B B E L D E UVE a-

• n , dubbelde uvan. 
Wijders hebben wij de benoeming der letteren 

den latijnen ontleend, en het gebruik heeft zulks 
h 3 ge-



co 
gewettigd: doch ik zoude het eigener, en tot gemak­
kelijker fpelling beter achten, zo men de mede­
klinkers tweevoudig en naar het begin, en naar 
het einde der Iettergreepen, aldus noemde, 

Be, de, fe, ge, he, je, ke, le , me, ne,-
pe, xe, fe, te, ve , en we. En 

E b , ed, ef, eg, ek, e l , em, en, ep, er, 
cw. 

Onder de 26 lettermerken bevinden zich 4 uit-
heemfchen; naamlijk deC,de Q , de X en de Y . 
Voor welke men beter S, K W ,KS en IJ ftdr;uit-
gezeid in viemde en omngelijfde naamwoorden; 
waarvan in de SPELKUNDE meer zal gezegd wor­
den. 

Wij hebben dan in het rjederduitseh flegts 22 
eigene letters; die ik op de volgende wijze ver­
deel. *• 

Ten 1. In vijf zelfklinkers en zeventien me* 
deklinkers. De zelfklinkers zijn, die onmiddelijk 
op,en door hun zeiven klinken; als zijn, 

A , E , I , O , ü . 
De Medeklinkers zijn, die niet dan door mid­

del der zelfklinkeren kunnen gehoord worden; 
als zijn, 

B , D , F , G , H , J , K , L , M , N , P , R , 
S, T , V , W , Z . 

Ten 2. In vijf koppel-agt twee-, en zes drie­
klinkers. 

De koppelklinkers befiaan uit twee gelijke zelf­
klinkers ,* als zijn, AA , 
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A A , E E , I J , 0 0 en U U . 
De tweeklinkers beftaan uit twee verfcheidene 

zelfklinkeren; als zijn, 
A I , A U , E I ; E U , I E , 0 E , O U , en U I . 
De drieklinkers beftaan uit drie zelfklinkeren; 

A A I , A A U , E E U , I E U , OEI , en OOI. 
Ten 3. In 6 Wisfelklinkers; als 

A met E . 
E met I. en 
O met U . 

Ten 4. In * h a l v e medeklinkers de J en U ; 
die op het einde der twee- en drie-klinkeren bij 
kans alsT en W klinkt; gelijk blijkt in 

Z O U als ZOW-
L A A U L A A W . 
L E I D E N L E J D E N . 

De zeventien nederduitfche medeklinkers ver­
deel ik 

Ten 1. In 
4. KEELKXINKERS ; als z i j n , H , G , C H , enK. 
4. BLAASKUNKERS ; V , F , S , Z . 

4. SCHELKLINKERS ; L , M , N , R . 

5. STOPKLINICERS, B , P , D , T , K . 

Ten 2. In 16 vermaatfchapten; als zijn, 
B en P. D , en T . 
V en F . G , en C H . 
C H en K . S , e n Z . 
V en W. L , en R . 

M . en N . 
A 4 De-
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Deze vijflbordge letters zijn in zachtheid en 
hardheid onderfcheiden , en worden daarom zo 
wel bij ons als bij andere volken, vloeibaarheids 
halve, met malkanderen verwisfeld; volgens den 

/bekenden taalregel, dat letters van één en zelve 
mondplaatfe voordkomende, dikwerf met malkan-
deren verwisfeld worden. 

Onder deze vermaatfchapte medeklinkers be­
vindt zich de C H j d i e hier voor éénen letter ver-
flrekt, gelijk het behoort; naardien zij eigenlijk 
de griekfche X of x zijn, die flechts dooréén let­
termerk , bij de grieken wordt uitgebeeld; 
doch die door de latijnen, wien wij ze ontleend 
hebben, door twee lettermerken C en H is ge-
fchreeven. 

Ten 3. In twee halve klinkers, 

J . en W . 

D ie bijkans als I en O E klinken, en tusfchen 
twee klinkers geplaatst, de klinkers met de mede-
klinkeren vereenigen. 

Ten 4den in twee neusklanken, op het einde 
der lettergreepen, M , en N G of N K . 

N o g worden alle lettermerken, gelijk wij te 
vooren gezien hebben, in hoofd- en gemeene 
letters verdeeld. 

D e hoofdletters gebruiktmen, 
Ten 1. In 't begin der volzinnen. 

Teo 
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Ten 2. In 't begin der vêêrzen. 
Ten 3. In 't begin der eigene naamwoorden; 

als van goden; engelen, menfchen , (le­
den en dorpen, zeeën en ftroomen; 
Jupiter, Mars, Venus, Micbaël, Ra-
pha'ël, Socrates , Plato , Noordzee, 
Zuidzee, Elve, Rhijn. 

Ten 4. In naamen van waardigheden ; als, Ko­
ning, Paus, Prins. 

Ten 5. In naamen van weetenfchappen en 
konsten; als, Poëzij, Meetkunde, enz. 

Ten 6. Doch in beide de laatstgenoemde ge­
vallen , fchrijf ik de naamen van waar­
digheden , konsten en weetenfchappen, 
alleen met hoofdletteren, als 'er eenen 
klemtoon op valt; anders flechts mee 
den gemeenen kleinen letter; zo ook 
indienze bijnaamig gefield worden; als 

koninglijk, vorstdebtig, 
poëetisch, meetkundig, enz. 

Ten 7. In letters die een doopnaamwoord be­
tekenen. 

AT . voor Antonij. 
J°. voor Jan. 
P r . voor Pieter. 

In alle andere gevallen bedientmen zich van 
den gemeenen kleinen letter. 

A s De 
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De Engelfchen gebruiken ook hoofdletters in 
woorden van nadruk, dingtaal, o f klemreden: dit 
is goed,' maar bij ons in geen gebruik. 

Eindelyk ftaat nog aan te merken dat, even ge­
lijk de kleine of gemeene , alzo ook de groote of 
hoofdletters even groot moeten gefchreeven wor­
den. 

T W E E D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

U I T S P R A A K K U N D E . 

In de voorige afdeeling hebbenwe gezien dat 
wij Hechts vijf zelf klinklettermerken hebben; on-
dertusfchcn hebbenwe , naar de algemeene land-
fpraak, vijftien bijzondere fpraakgeluiden, of zelf-
i lanken, die of vóór , o f in 't midden, of achter 
in den mond worden geformd; als zijn 

D e hooge of vóórmondfche A , in D A K E N , 
] A A G E N , 

De laage of achtermondfche A , in D A K . 
D e hooge o f vóórmondfche E , in Z E E . 
De laagere of middenmondfche E , in B E K , 

, B E E N . 
D e laage of achtermondfche E of A E , in 

W E R E L D , W A E R E L D . 
D e doffe of Iaagfte E , in D E , G E , M E , Z E . 
D e hooge of vóórmondfche I , in M I J , Z I J . 

D e 
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De laage of achtermondfche I , in I K , GIL. 
De hooge of vóórmondfche O , in T O R E N , 

T O O R N . 
De laagere ofmiddenmondfche O , in B O M , B O N . 
De laage of achtermondfche O, in S T O K , K O P . 
De hooge of vóórmondfche U , in U U R . 
De laagere of middenmondfche U , gefchreeven 

met E U , in D E U R , G E U R . 
De laage of achtermondfche U , in G U L , S T U K . 
De halve medeklank O E , in D O E N , G O E D . 

Zo wij nu eiken bijzonderen medeklank door 
ook een bijzonder lettermerk , gelijk het betaam­
de , wilden uitbeelden, komen wij tien lettermerken 
te kort. Doch wij vergoeden dit op eene drie­
voudige wijze. 

Eerftelijk, door onzen fpraakaart, die vereischt, 
dat alle zelf klanken, welke op zich zei ven alleen 
uitgefproken, vóórmondig of hoog klinken, door 
eenen medeklank, in eene zelve lettergreepe ach-
termondig of laager klinken. Zo1* verandert men 
de voormondige of hooge A van D A K E N , in de 
achtermondige of laage A , in D A K ; de E v^n D E ­
K E N , in D E K j de I van M [J -NEN, in M I N ; de O 
van S C H O O R E N , in S C H O R ; de U van L U ­
R E N , in L U R . 

Ten anderen , door de KLINKERKOPPELING : zo 
onderfcheiden wij dezelve laage zelfklanken 

A , van M A N , in M A A N . 
E , van D E N , in D E E N . 
I , van Z I N , in ZIJN. 

O $ 
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O , van Z O N , in Z O O N . 
U , van L U R , in L U U R . 

Als mede de lange ,en laage E , als in W E R E L D , 
in A E of A A . 

De franfche E U of hoogduitfche O , in E U . 
En de italiaanfche, fpaanfche en duitfche U in OE. 
Ten derden door de regels van de M A A T . en 

TOONKXANKEN onzer fpraake: door dien weg 
kennen wij de doffe en korte E . 

Ten laatfien naar mijn oordeel door de toon-
merken (') en O : om de middenmondfche of 
midden E ; als in B E L , B E K ; van de achtermond-
fche of laage E ; en de middenmondfche O ; als in 
D O L , van de achtermondfche O ; als in D O K , te 
onderfcheiden. 

Ik weet wel dat wij van deze TOONTEKENEN 

accenten, geen gebruik maaken: zo niet om door" 
den SCHERPEN T O O N , accentus acutus, ( ' ) ee« 
nige eensluidende woorden in betekenisfe van 
malkanderen te onderfcheiden; zo fchrijft men 

E E N , een Lidwoord, en ééN, een getal. 
V O O R , ten behoeve van, en V<5ÓR, niet agter. 

En den OMGEBOGEN T O O N , Accentus circum-
flexus; (*) om eene ZAMENTREKKING, Crafts, 
aanteduiden. 

Het genootfchap onder de zinfpreuk, Ml vo-
lentibus arduum , gebruikte den fcherpen toon 

over-



( 13 ) 

overtollig en zonder daardoor eenïg klankverfch.il 
der midden E met de laage E en der midden O met 
de laage O te maaken. 

In de voorige eeuwe waren 'er veelefchrijvers die 

het meergemelde uitfpraakverfcb.il der Emet E E , 

en der O met 0 0 door de letterkoppeling wilden 

onderfcheiden; doch dit was niet ten eenenmaale 

voldoenend, zo als L . T E N KATE te recht aan-

merkt, f » Daar wij in 't geval der franfchen zijn , 

en meer zelf-klanken hebben dan lettermerken, 

om 

O) AANLEIDING TOT DE KENNISSE VAN H E T VERHEVE­

NE DEEL DER NE DERDUIT SCIIE SPRAKS , Eerfte deel , 7de 
Redenwisfel. Eertle Verh. £. 7. „ De agtbaartte Schry. 

vers in het bloeijentte van de voorgaande eew', bedien-
" den zig in de geraééne fpélling van dit volgende onder-
'] fcnéid , dat ze , wannéér in één zélfde lettergreep' 
„ géén medeklinker volgt, voor de zachte tang-klinkende 

EE en 00 eene 'énk'eldè & en o , en voor de harde EB 
' en ó ó , eene dubbele EE en 00 gebruikten, dus fchree-
„ ven zy W E K E N . Hebdomada, en WEEKEN, mollire, en 

HOPEN , fperare, en HOOPEN , accumulare, óóg niet 
'J het ééne voor het andere. Zó lang men in het geméé-
„ na' Ejcbruik téékent booven de létters plaatst, is dit 011-
„ derfcheidnóghetvolinaakfte» waarom i k , buiten 't criti-

, que, dat opvolg ' ; maar anderfints is het vérre niet ge-
„ noeg; want, bebalven dat men dan niet altyd eenlang-

, téékeri gebruikt daar de klank lang i s , en dat men daar-
enboven, aan één en 't zelfde tééken nu eene verbeel-

„ ding van een korten dan van een' langen klank toe-
„ fchryft, zó fchiet dat gebruik óók te kort om bet oo-
\, derfcheid tusfehen EE en Ê É , en tusfea 00 en óó aan 



omze uittebeelden, waarom zouden wij dan ook 
niet de verfchillende klanken, zo wel als zij door 
toonmerken mogen onderfcheiden ? 

A . A A . 

D e klank der korte en lange A , is als in 't 
hoogduits, italiaansch en franseh ; dat i s , hel­
der, en niet zo grof als de brabanders die uit-
fpreeken, of zo fijn en naar den klank der E ; 
gelijk aan 't SPAKEN. 

E , en E E . 

D e hooge o f vóórmondfche E klinkt als de 
franfche die met een fcherpen toon getekend zijn; 
als in bonté, vèrité enz. 

D e lagere of middenmondfche E , heeft den 
klank als in andere fpraaken, wanneer achter ee­
ne enkele E een medeklinker vo lg t , die eens-
galms met die E uitgefproken wordt. 

A A 4 

De laagfte of achtermondfche E , K t < ; , A E , o f E 
luidt als de E der franfehen , in béte, même. 

D e doffe E klinkt als de E feminin der franfehen 
in mey te, fe, qut. 

1 

„ te wyzen, wannéér in dezélfde Silbe een mede-klinker 
„ agteraan komt , 't welk menigmaal gebeurt, zó da; ia 
„ 't mtique de téékens van nóóde zyn. 
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I en I J . 

De hooge of vóórmondfche I o f I J , heeft het 
geluid der franfche en duitfche I , wanneer zij 
op zich zelve uitgefproken wordt. 

De laage, of achtermondfche I , klinkt als de 
hoogfte E of E E . Men heeft dien klank mijns 
weetens niet in andere lpraaken; zo niet in het 
engelsch. 

O en 0 0 . 

De hooge o f vóórmondfche O klinkt als de 
fpaanfche O , wanneer die op zich zelve uirgefproo-
ken wordt: of als de hoogduitfche 0 1 1 , of als de 
franfche E A U . 

Delaagere of middenmondfche Ó luidt als de Ia-
tijnfche en franfche O , v ó ó r , en met de halve klin­
kers L , M , N . 

D e laage of achtermondfche O klinkt als de 
franfche O ; in H O T E . 

D e hooge of vóórmondfche U heeft den klank 
der franfche U . 

De laage of achtermondfche U klinkt als een 
verlengde doffe E Di t geluid vind ik in andere 
fpraiken niet. 

De halve medeklinker O E heeft den klank der 
hoogduitfche, italiaanfche en fpaanfche U , of als 
de franfche O U . 

Toe 
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Tot dus verre van de uitfpraak der zelf klanken, 
om tot die der twee- en drieklanken overtegaan. 

Onze twee, en drieklanken zijn driefoortig. 
D e eerfte foort eindigt in E ; als, A E , I E en U E . 
De tweede foort in I ; als, A I , E I , U I en 

A A I , O E I en O O I . 
D e derde foort eindigt in U ; als, A U , O U , 

A A U , E E U , en 1 E U . 
De A E en U E zijn twee klanken bij de neder­

landeren die bezuiden den Rhijn woonen, en wor­
den bij hen uitgefproken als eene lange of vóór­
mondfche A , of A A en U of U U : waarachter 
men eene doffe, of laagfte E hoort. 

Bij de nederlanders die benoorden den Rhijn 
woonen, hoort men geene doffe of Jaagde E naa 
de A en U , ook zelfs niet de E achter de I ; maar 
de klank is enkel lang ,* waarom zij ook te recht 
voor A E eene dubbelde A A ; en voor U E eene 
dubbelde U U fchrijven. 

De I E heeft den klank eener hooge of vóór­
mondfche I , of als eene dubbelde IJ. volgens de 
noord Rhijnfche fpraakwijze; en als eene hooge 
o f vóórmondfche I , gevolgd door eene doffe E bij 
de zuid Rhijnfche. 

D e twee- en drie klinkers die eindigen in I en 
U , zijn eigenlijk geene twee< en drieklanken; 
maar enkele klanken die in eenen medeklinker 
eindigen: want de eind I bekleedt hier de plaats 
eener J. en de eind U eener W . Dat dit zo is , 
blijkt bijzonder door de uitfpraak der E I , UI en O U . 

De-
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Deze genaamde tweeklinkers hebben gee-
nen dubbelden klank, noch worden niet uitgefpro-
ken als 

E E - f , U U - Ï e n O O - Ü 
maar als 

È J , U J , en O W . 

Desgelijks ook de 
A I als A J A U als A W 
U I .. U J A A U . . A A W . 
A A I . . A A J . E E U . . E M W 

O E I . . O E I I E U . . I E W . 

Ó Ó I . . O O J . 

W i j hebben dan flechts twee foorten van twee-
en drieklinkeren, die allen eindigen, of in I 
of U . en die i n de uitfpraak maar eenen zelf-
klank uitmaaken. Hier in komen wij volmaakte-
lijk met de grieken overeen; wierèipSoyfoi ook in 
i en v eindigen, en waarvan de « als j ; en de * 
als w wordt nitgefproken. Een nieuw bewijs 
dat wij het griekfche voor onze oudmoedertaal 
moeten erkennen. 

D e dubbelde zelfklinkers A A , E E , I J , 
0 0 en U U luiden hoog en voormondig; dat is 
lang. 

D e IJ of Y klinkt echter^ bij die van t Y en 
*t S P A R E N als eene E I of È J ; doch volgens de 
algemeene landfpraak moet zij als eene lange I 

B uit-
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uitgefproken worden. Zo maaken dezelven ook 
geen onderfcheid tusfchen de hooge E E en laage 

É E ; noch tusfchen de hooge 0 0 en laage Ó Ó. 
Daar wij echter niet naar een bijzonder dia. 

lecl; maar naar de algemeene landfpraak moeten 
fchryven , zijn die der Noordrhijnfche Neder-
landen verplicht het onderfcheid der E I met de IJ,-
der E E met de E E , en der 0 0 met de ÓÓ 
te leeren. Ten dien einde zal ik hier de regels, 
om dit 'onderfcheid te weeten, laaten volgen. 

Van de E I en IJ. 

De noodzaakelijkheid van de E I met de IJ te 
onderfcheiden blijkt uit de verfchillende beteke-
nisfen veeier bij de Noordrhijnfche eenslui­
dende woorden; ais in 

Belciden. Deducere, en belijden, Confiteri. 
Bereiden Parare, en berijden, Inequitare. 
Beij, Acinus, en Bij, Apud. 
Befchreiden. Complot-are, en befchrijden,/ J^i/«per. 

tingere. 
Blei, Trutina, en Blij, Plumhum,L*tus. 
Bleiken, Dealbare, en Hlijken, Patere, indicia. 
Brein, Cerebrum, en Brijn, Muria. 
Geijlen. Lascivire, en Gijlen, Fervere. 
Heij, Ericetum, en Hij , Uk. 
E i , Ovum, en Y , Fluvius. 
E i k , Quercus, en Ijk, Signum menfur<e. 

Krei-
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Kreken, ' IrrUare, en Krijten, Ejulare. 
Leiden, ~ Ducere, en L ;jden, Pati. 
Meiaen, Putare, en Mijnen, Sufodere. 
Rein, • Purus, en .Rhijn , Rhenus. 
Reizen, Proficisci, en Rijzen, Surgere. 
Vleijen, . BJandiri, en .Vlijen, Ornare. 
Vei l , Jiedera, en Vi j l , Xiwwr. 
W e i , Serum, en Wi j , iYof. 
Weiden, Pascere, en Wijden, Amplipcare. 

Om dan hec gebruik der E I met IJ te 
leeren kennen, daartoe dienen de volgende re : 

gels. 

G E B R U I K der E I . 

Men gebruikt de E I , 

Ten Eerflen, in alle werkwoorden der eerfte 
regelmaarige en gelijkvloeiende tijdvoeging; als 
zijn 

Arbeiden. arbeidde, gearbeid. Laborare. 
Beleiden. beleidde. beleid. Dirigere. 
Beiden , ver- beidde gebeid. Morarl. 
Bereiden; bereidde, bcreü . Parare, 
Bleiken, ee, bleikte. jgebleUtf. Album facere. 
Breiden, ver - breidde, gebreid. Ampllpcare. 
Deilen, ee, deiide. ' 'gedeild. Dkidere. 
Deinzen. . deinsde, gedeinsd. Retrocedere. 
Dreigen. . dreigde, gedreigd. Minari. 

B a Dwei-
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Dweilen. . dweilde . gedweild . Tergere. 
Eigenen. . eigende . geëigend . Tributre. 
Eindigen. . eindigde . geëindigd . Finire. 
Eifchen. . eischte . geëischc . Postulart-
Fei len . . feilde . gefeild . Errare. 
Feilen. . feilde . gefeild . Tergere. 
Geilen. . geilde . gegeild . Lasckire. 
H e l l e n , ee. heilde . geheild . Sanare. 
Heijen. . heide . geheid . Fistucare. 
Heinen. . heinde . geheind . Sepire. 
Keilen. . keilde . gekeild . Lamellis 

aquas quatere. 
Kleinen; ver-kleinen . gekleind . Diminuert. 
Leiden. . leidde . geleid . Ducere. 
Meinen ,ee , meinde . gemein . Putare. 
Neigen. . neigde . geneigd . Incünare. 
Ontweiden, ontweidde . ontweid . Eviscerare. 
Peilen. . peilde . gepeild . Metiri 

. aquas. 
Peinzen. . peinsde . gepeinsd . Cogitare. 
Pleiten. . pleitte . gepleit . Lhigarè. 
Prei jen,aai , preide . gepreid . JSautas al-

Reiden , be- reidde . gereid . Parare".'' 
Reiken. . reikte . gereikt . Tender]. 
Reijen. . reidde . gereid . Choreas du. 

Reinigen. . reinigde . gereinigd . Mundare' 
Schreijen. . febreide . gefchreid . Fiere. * 
Sleipen, ee, fleipte . gefleipt . Traher e. 

Spee-
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Speelemeijen. fpeelemeid. gefpeelemeid. Apricari. 
Spreiden . fpreidde . gefpreid .Spergere. 
Teikenen . reikende . geteikend .Deftgnare. 
Treifelen . weifelde . getreifeld . BlandirL 
Tweinen . tweinde . getweind .Condupli-

care. 
V e i l e n . . v e i l d e . geve i ld .Venditare. 
Vei l igen , be-veitigde . geveiligd .Tueri. 
Veinzen . veinsde . geveinsd .Disfimu-

lare. 
Vleijen . vleide . gevleid .BlandirL 
Weiden . weiden . geweid .Pascere. 
Weiden . weiden . geweid .Extentars 

&Eviscare. 
W e i k e n , e e , weikte . geweikt .EmollirL 
Weifelen . weifelde . geweifeld .Vacillare. 
Weigeren . weigerde . geweigerd .Recufare. 
Zeiken . zeikte . gezeikt .Mejere. 
Zeilen . z e i l d e . g e z e i l d .Velificarc. 

V a n dezen regel worden uitgezonderd alle 
werkwoorden die van naamwoorden zijn afgeleid j 
als z i jn , 

Bedijken . van D i jk . Agger. 
Beklijven . Kl i j f . Hedera. 
Benijden . JNijd . Invidia. 
Bijten . Bijt . Glacieiapertura. 
Gijlen , G i j l . Cbylus. 
Gijzelen . Gijzeling . Custodia. 

B 3 G " J ' 



Grijzen : Grijs - . Canus. 
Gryzen, af- . Grijze . Horror. 
K i l d e n . Hijük . Matrimonium. 
J ^ l e n . IJdel . BanHs. 

JJsfcn • . IJsfelijfc . Harribilh. 
IJvfreta . i j v e r . Ztr/w. 
JJz™ . I j z e n . Clacies. ' ' 
Kastijden . K a s t y • ' V ] Castimtio. 
Krijgen ; ïtffj§ . " Bellum. • 
Knisfchen . . Kr i i sch . . C f a w r . 
Kr i j t en , be- K i f * • . . . 1 ' 
Kwi j l en , . K w i j l ' '. Saliva. 
Lijmen . L i j m •• . Gluten. f 
Lijnen > . Li jn . Linea. 
Mijnen • . M i j n . Fodina. 
M i j n e n 1 . M i j n ! . Mihi! 

'Mijten l- . Mi j t . Meta. 
Mijmeren . M i j ner. • . Delirium. 
Ontlijven . L i j f . Corpus. 
Pi jnen, ver- Lijn . Dolor. 
Prijzen . Prijs . p r e t i u m t 

Rijmen . Ri jm . Rhytmus. 
Ontri jken, ver-I l i j lc . Dives. 
Rijpen . R i jp I p r t l i m . 
Ri jven , ge- Gerij f . Commodum. 
Slijmen, ver- Slijm . Limus. • 
Smijdigen . Gefmijde . Macbinafabrilis. 
Spijen i Spij . spica. 
Spijzen . Spijs . Esca. 

Styvea 
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Stijven .Stijf . 
Twijfelen . Twijfel . Dubium. 
Twijgen . T w i j g . Ramus, 
Twijnen . T w y n . Filum duplex. 
Verblijden . Blijd . Latus. 
Verbrijzelen . Brijzei . Mica. 
Verbijsteren . Bijster . Bemens. 
Verfijnen . Fi jn . Subtilis. 
Verri jken . R i j k , Dives. 
Verwijlen . W i j l . Momentum. 
Verwijven . W i j f - Muiier. 
Verzwi jmen,be- Zwijm . Sopor. 
Vijzelen . V i j z e l . Cochlea. 

Vi j l en • v i J l • L i m a -
Vli jen • Gevli j . Blanditio. 
Vli jmen \ V l i j m . Scalpellum. 
Vli j t igen . V l i j t . Dihgentia. 
Wijden ' . W i j d . Amplus. 
Zijpelen . Zijp » Cloaca. 
Zwijmelen . Zwi jm . Sopor. 

Ten anderen worden met E I gefchreeven dezelf-
ftandige Naamwoorden, die eindigen in H E I D 
en de B Y N A A M W O O R D E N in L E I J ; zo als 

Rechtvaardigheid. Aller lei j . 
Barmhartigheid. Eenerleij, 

T e n derden, de franfche bastaardüirgangen 

A I , É , É E ; alsmede de latijnfche uitgang in 
B 4 T A S , 
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T A S , worden bij ons met E P en E I J gefchree­
ven; als 

Kapitein . Capitaine . Kontreije van Contrée. 
Lakkeij . Laquai . Pommeij . Pommée. 
Pasteij _ . Paté . Majesteit . Majestas. 
Digniteit . Dignitè. . Cordialiteit . Cordialitas. 

Gebruik der IJ. 

M e n gebruikt de I J , 
T e n eerften in alle werkwoorden, die in den 

tegen woordigen tijd der aa'ntoonende en bijvoe­
gende wij,ie; alsmede in den gebiedenden tijd en 
onbepaalde wijze, bij de noordrbijnfehè neder-
landers den klank van E I , o f bij de zuijdrhijn-
fchen dien van l i hebben; en in den onvolko­
men voorleden tijd aller wijzert nevens het l i j ­
dend deelwoord met E E gefchreeven worden: 
zodanigen z i jn , 

Bedrijven . bedreef . bedrèeven . Agere. 
.Belijden . beleed . beleeden . Confiteri. 
Bezwijken . bezweek . bezwceken . Deficere. 
Bijten . beet . gebecten . Mor der e. 
Blijken . bleek . gebleeken . Liquere. 
Blijven . bleef . gebleeven . Mdnere. 
Drijten . dreet . gedreeten . Cacare. 
Drijven . dreef . gedreeven . Impellere. 
Glijen . gleed . gegleeden . Labi. 
Grijpen . greep . gegreepen . Prebenden. 
Kijken . keek . gekeeken . Videre. 

Kij-
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Kijven . .keef .gekeeven .Rixari. 
Knijpen . kneep . gekneepen . Comprimere. 
Krijgen .kreeg .gekreegen .Acquirere. 
Krijten . kreet . gekreeten . Plorare-
Lijden, .leed .geleeden .Paft 
L i j k e n , ge- .leek .geleeken .Aspmulare. 
Nijgen .neeg . geneegen .Propendere. 
Nijpen .neep .geneepen .Comprimere. 
Onderwijzen onderwees, onderweezen. Docere. 
Ontbijten .ontbeet .ontbeeten .Jentare. 
Overlijden .overleed -overleeden .Tranpre. 
Prijzen .prees .gepreezen .Laudare. 
Rijden .reed .gereeden .Fqutfare.' 
Rijgen .reeg .gereegen . Ligare. 
Pijten .reet .gereettn -Finders. 
Rijven . reef .gereeven Aiadere. 
Rijzen .rees .gereezen -Asfurgere. 
Schijnen . fcheen . gefcheenen . Apparere. 
Schijten .fcheet . .gefcheeten .Pedere. 
Schijden . fcheed .gefcheeden .Varicari. 
Schrijven .fchreef .gefchreeven .Scrïbert. 
Slijpen .(leep .gefleepen .Atterere. 
Slijten .fleet .gefleeten .Terere. 
Smijten .fmeet .gefmeeten .Projicere* 
Snijden .fneed .gefneeden .Scinderc-
Splijten .fpleet .gefpleeten .Findere, 
Stijgen .{teeg .gefteegen .Scandere. 
Stijven .Heef .gefteeven .Firmare. 
Strijden .{treed .geftreeden .Certare. 
Strijken .{treek .geftreeken -Stringere. 

B j Tij-
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Tijgen ' .teeg. . geteegen . . Traher e. ' 
Verdwijnen, verdween . verdweenen. Evanescere. 

• Verwijzen . verwees . verweezen., Damnare. 
Vijsten • . veest ' . geveesten . . Pedere. 
Vrijvén fi • vreef • gevreeven . Terere. 
Wijten. . • weet: . geweeten • Imputare. 
Wijken . week . geweeken . . Cedere. 
Wijzen . wees . geweezen . Indicare. 
Zijgen | . zeeg . gezeegen . Percolare. 
Zwijgen . zweeg . gezweegen . Tacere. 

Ten anderen gebruikt men IJ in den uitgang 
der latijnfche Naamwoorden van fbaat, bedie­
ning o f w é r k i n g , die den uitgang in I A hebben; 
als, 

Burgerij. Kramerij. Specerij. Abdi j . 
Heerfchappij. Ruiterij. Stroperij. Kanfelerij. 
•Hoererij. Rooverij . Vleijerij . Meijerij. 
Kladderij. Slaverneij. Vreijerij . Landvoogdij. 

Ten derden, Bastaardwoorden dfe in de oor-
fpronglijke taaie op I dén klemtoon hebben wor­
den in 't nederduitsch met IJ gefchreeven ; als-

A r t i j k e l , van 't Latijnfche Articulus, 
Bandij t , van 't Italiaanfche Bandko. 
C o m i j n , van 't Franfche Comin. 
Patrijs, van 't Latijnfche Perdix,en'tFranfche 

Perdrix 
Eindelyk fchrijft men nog' de volgende woor­

den , met I J 
A c -
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Accijs . Cenfus. Pijk . Basta. 
Bij . Apud. Pijp . Fistula. 
Bije . Apes. Rhijn . Rkenus, ftuv. 
Büj . Phimbum." Sijsken . Acanthis, 
Brijne . Maria. Spij . Clavus. 
Dozijn . Duodtnarius. Spijker . Armamenta-
Dije . . Fimur. rium. 
Gij . Tti. Tijk . Culatra. 
Hij . Trijp . Heteromal-
Y . Fluvius. lum. 
IJp . Ulmus. V i j l . Sagittaacu-
Kijzelfteen. «Sifear. mhiata. 
Klijofklije. Furfur. Vijt . Hulcus digitalis. 
Knyf • . Cuhur. Vijver . Verminatio. 
Lijkteken . Cicatrix. Wij . Nes. 
Lijnen, . Viburnum. Wijfel . Fluvius. 
Lijst . Lymbus, Woestijn. Defertum. 
Lijster . Turdus. Wijde . Salix. 
Mij . Mihi. Wijting . Asellus mollis. 
l\ijd-nagel. Reduvia. Zijde ; Seta. 

Gebruik der hooge of voormondige E en E E . 
• >i ted.juj 3vo<>.<j uai-jjinld asLicc?r 

Het is overbekend dat wij buiten de verfchil-
lende klanken der E voor eenen fluitmede-
klinker die beiden kort worden uitgefproken, 
nog twee lange Eës hebben, die dan door eene 
enkele E , en dan weder door eene dubbelde EE 
gefchreeven worden. 

Dat dit aanmerkelyk onderfcheid der eene hoo« 



C 28 ) , 

ge voorrnondige, en der andere laage en achter-
mondige E we^zendlijlc beftaat, hoort men aan 
de uitfpraak der Jand- en huislieden , zowel van 
benoorden als bezuiden den Rhijn. Eenige Steden 
echter volgen hierin het gemeen; maar fpreeken 

de lange laage en achtermondige É , en É É als 
eene lange hooge en voorrnondige E of E E uit: 
en dit heeft voornaamiijk te AMSTERDAM plaats. 
Het gemeen maakt echter door eene bijzondere 
fpraakafwijking onderfcheid tusfchen de boven­
gemelde klinkers; zeggende BIEN voor B E E N , 
MIESTER voor MEESTER , enz; 

l.k acht dit onderfcheid hoognoodig te weeten; 
en om in de Dichtkunde een zuiver Rijm te hebben, 
en om veele 'eveneens gefchreevene woorden 
in hunne verfchillende betekenisfen te kunnen 
onderfcheiden ,• het geene mijns dunkenj best, 
door TÓONMERKLN , Accentlis, in de woorden 
die onder geenen vasten regel berrokken kunnen 
worden, gefchiedt 5 

De verfchiilende betekenisfen der éénwjjzige 
woorden blijkt ten proeve uit het volgende 

Beet . Morfus.. . Béét. , Beta, 
Bezweem. Animodeficere. Zweem . SimiUtuda. 
Bleek . Batebat . Bléék . TaUidus. 
Deeg . Proficere . Déég . Masfa. 
Eek . Acetum . Rék . Quercus. 
Geen . Iste,ille, . Géén . Nullus. 
Heesch . Sublevafa. . Héésch . Raucus. 

Kreet 
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Kreet Ploratïo . Kréét . Clamor. 
Leer . Corimn . Léér . Scala. 
Meer . Lacus . M é é r . Plus. 
Reet . Findebat . Réét . Rima. 
Scheen. Splendebat. Schéén. Tibia. 
Sleep . Acuebat. . Sléép . Tra&us. 
Steeg . Scandebat. Stéég . Acclivus. 
Week . Cedebat ; Wéék . jUW/fr. 

En meer anderen. 

Wijders gebruiktmen de lange, hooge en 
voorrnondige E en E E . 

Eerftelijk inüjdönregelmaatige werkwoorden; 
als, 

Eeten . a t Neemen . nam. 
Geeven . gaf Spreeken . fprak. 
Geneezen . genas Scheeren . fchoor. 
Leezen . las Steelen . ftal. 
Meeten . mat Heeft . hadt. 
Treeden . tradt Gebeden . badr. 
Vergeeten . vergat Beveelen , beval. 
Weeten . wist Beweegen . bewoog. 
Weezen . was Breeken . brak. 

Hiervan zijn uitgezonderd, SCHEEREN en 
ZWEEREN. 

Ten anderen in den onvolkomen en volkomen 
tijd der werkwoorden, die E E , en in den 

te-
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t egenwoord igen t ï jd , de gebiedende, deelende 
en onbepaalde wijze eene I J hebben; als, 

Bedreef . bedreeven van bedrijven. 
Beleed . beleeden . belijden. 
Bezweek . bezweeken . bezwijken. 
Bezweem . bezweemd . bezwijmen. 
Beet . gebeeten . bijten. 
Bleek . gebleeken . blijken. 
Bleef . gebleeven . blijven. 
Dreet . gedreeten . drijcen. 
Greep . gegreepen . grijpen. 
Kreeg . gekreegen . krijgen. 
R e e d . gereeden . rijden. 
Rees . gereezen . rijzen. 
Scheen . gefcheenen . fchijnen. 
Schreef . gefchreeven .-fchrijven. enz. 

Ten derden, in alle werkwoorden die in de 
onbepaalde wijze eindigen in de korte uitgangen 
ELEN , E N E N , EREN, IGEN, IKEN , UWEN hebben 
de voorloopende E hoog o f voormondig. 

Bedelen . Bejegenen. Leveren . Bezigen. 
Benevelen. Regenen . Vernederen. Ledigen. 
Prediken . Ontzenuwen. Greniken. Vergeluwen. 

. T e n vierden, als bij naambuiging o f bij inkor­
ting de hooge of voorrnondige E in eene mid­
denmondfche of korte middenbaare E , o f in eene I 
verwisfeld wordt,- als mede, zo de naamwoor­

den 
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den in den noemer eene korte,middenbare, of 
middenmondfche E of I , en in liet meervoudig, 
en in gebogene naamvallen eene lange, hooge, 
o f vóórmondfche E , hebben; als, 

Benevens van beneffens Schepen van fchip. 
Beveelen . bevel Smeden . fmid. 
Deken . .dek Speelen . fpel. 
Even ' . effen Speeten . fpit, 
Gébeden . gebed Steden . ftad. 
Gebreken . gebrek Tegel . tichchel. 
Keten . ketting Vreemd . vremd. 
Leden . l id Wegen . weg. 
Nevens . neffens Zeef . zift. 

T e n vijfden, de uitgang der werkwoorden in 
E E R E N ; a ls , 

Braveeren, handteeren, kleineeren, redeneeren. 

Gebruikt der middenbaare of middenmond­
fche E en E E . 

M e n gebruikt dezen zelfklank 

Ten eerflen, in woorden die onverfchillig en 
met E E , en met E I gefchieeven worden; en 
die naar de Amfterdamfche ftraauaal als I E in 
Stee van eene lange, middenbaare of midden-
mondige E É uitgefprooken wordt. 

A l é é n , ie . H é é t , ie . R é é p , ie. 
Béét , ie . H é é t e n , ie . Scheef, i e . ' 
Beest, ie . K a n é é i , "fe . Sneeuw,ie, 

Bléék, 
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Bléék, ie . Kézelfteen, ie. Stéén , ie. 
Brééd, ie , Klééd, ie .Téken , ei. 
Déég, e i . Kléén, e i . Téken , ei. 
Déél, ei . Krcét, ei .Téén , ei. 
Eéke, ci . Lééd, ei .Tééren , ie. 
Eélbot, ei . Léém , e i . Twéé , ie. 
Eén , ie - Léén , ie . Véég , ei. 
Eést, ie . Léést, ie . Véém , ei. 
Fluwéél, ie . Lééuw, ie . VJéésch , ei. 
Géén, ie . Méénen, e i , ie .Wéédasch, ie. 
Géésfelen, ie . Méést, i e , ei . Wéék , e i , ie. 
Géést, ei . Mééuw, ie . Wéénen , ei. 
Geméén ei , ie Péér ei . Wééren , ei. 
Gerééd ei,iePééterman, ie .Wrééd , ei. 
Gewéér, ei . R azéél , ei . Zéép , i e . 
Héél, ie . Zwéét, ie . Zweem , ei. 
Héémraad ei . Zéét, ie.Zwéép , j e . 

Ten anderen ; de ,drieklinker EEU of EEUW 
heeft eene middenbaare E . als. 

Eéuw . Lééuw . Mééuw : Snééuw. 
Gééuwen . Lééuwerik. Schrééuwen. Zééuw. 

Ten derden. De bastaard uitgang E E L , waar­
voor de latijnen ELLUM en ILLUM en de Fran­
fehen E A U Hellen, is middenbaar of middenmon-
dig 

Barbéél . Fluwéél . Kaméél . Kantéél. 
Bekkenéél . Gravéél . Kandéél . Kastéél. 
Bordéél .. Juwéél . Kanéél . Krakeel. 

Lam-
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Eindelijk worden de volgende woorden, die 
onder geenen algemeenen regel betrokken kun­
nen woorden met É E gefchreeven. 

Be'ëjen . Kére . Smééken . Wéék, 
Béénen . Kééren . Smééren . Wéér. 
Béér . Kéét •. Schééren . Wéézen. 
Eé . Léék . Teder . Zéél. 
Eéd . Léém . Téélen . Zéém. 
Eer . Léép . Téén . Zéver. 
Gedwéé . Méér . Tééren . Zéér. 
Géél . Méékrappe . Véé . Zéér. 
Héér . Pééiland . Vréés . Zwéém. 
Héésch . Rhéél . Wéé. 

Gebruik der laage of achtermondfche 

E en E E . of A E . 

Woorden die eenen drievoudïgen klank heb­
ben als ZWEERD, ZwêêRD, ZWAARD worden 

A A A 

best met eene E en E E gefchreeven ; deze 
zijn. 

Béêren . Kêkelen . Nêêrftig . Véegen. 
Blêêten . Kérel . Pêérd . Vêêrd. 
Dwêêper . Kêêrs . Pêrel . Vêêrs. 
Eêrs . Kêês . Pêersch . Vêêrze. 
Géren . Krêêmer . Schêêr . Wéêrd. 

C G ^ r -
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Gêêrne . Lêêg . Stêêrt . Wêêrd. 
Gevéerce . Lêêrs . Têêling . Wereld. 
Hêêrd . Mêêrt . Teerlink . Zwêêrd. 

Gebruik der hooge of vóórmondfche 
O en O O . 

Om een zuiver rijm in de Dichtkunde te ge* 
bruiken, alsmede om veelé woorden die in klank 
verfchillen, en echter eveneens gefchreeven wor­
den te onderfcheiden ; zo zijn de volgende 
woorden in 't byzonder in acht te neemen. 

Bedooven .Submerfus tenBedóóvcn, Suffbcare. 
Boóm .Fundus, enBóóm, Ar hor; 
Boot .Perof en Bóót, Scapba. 
Doogen .Valere, enDóógen, Toihrare* 
Door . Per, en Dóór , Stultus. 
Doze .Dofis, enDóóze, Capfula. 
Droopen . Stillare , en zij Dróópen Confpet' 

gebant pinguedine. 
Zij genooten. Potiebantur, en Genóóten, Socii. 
Hoopen . Sperare , enHóópen, Accumu. 

lare. 
Horen .Cornu, enHóóren , Audire. 
Hóze .Ocrea, enHóóze, Exbau-

flus aqua per aè'rem. 
Hozen . Caliga , en Hóózen, Haurire. 
Kool .Carbo, en Kóól, Brasfica. 
Koper .Cuprum, en Kóóper, Emptor. 
Zij koozen . Eligebant % en zij kóózen, Adulantur, 

Lo-
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Logen •.MendacatmienL66gmt Excolare 
b lixivium. 

Hij Look .Claudebat, en Lóók, Allium. 
Ik Loof . Aeflimo merces, Laudo, en Lóóf Cre­

do t frons t fesjus. 
Oortje, quartapars as/is en Óórtje, Auriculus. 
Rooken, Struis fteni, en Róók en, Futnare. 
Roof, . CruflaFulneris,eï\Róóï, Prada. 
H ij Schoof, Protrudebat, en Schóóf, Fascisfe-

getum. 
Schoot, 'Jaculaüe, en Schóót, Gremium. 
Sloopen, Latibula, en Slóópcn, Degluberi. 
Slöoten, Serrse, en Slóóten, Fosfa 

pratorum. 
Slooven, Canaliculi, en Slóóven, Laborïbus 

fe frangere. 
Snood, A/iutus, en Snóód, Vilis. 
Toog, Tra&us, en Betóóg, Demon-

flratio. 
Zoogen, i W , I Zóógen, LaStare. 
Zij Zoogen,Sugebant, S 

Men gebruikt de hooge of vóórmondfche O 
en 0 0 

Eerftelijk in onregelmaatige werkwoorden , 
die van het grondwerkwoord afwijken; al* zijn 
Bevolen van Beveelen Boog van Buigen. 
Bewogen . Beweegen Dook . Duiken. 
Bedroog . Bedriegen Droop . Druipen. 

C » Bood 
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Bood van bieden 
Genoot . geniet 
Gefchooren. fcheer 
Geiprooken. fpreek 
Geftooken . fteek 
Geftoolen . fteel 
Gewoogen . weeg 
Gewrooken. wreek 
Gezwooren. zweer 
Goot . giet 
Komen . kom 
Kloof . kluif 
Kroop . kruip 
Loog . lieg 
Look . luik 
Rook . ruik 
Schoof . fchuif 
Schoot . fchiet 
Slook . flnik 
Sloop . fluip 

Genomen van neerrien; 
Snoof , fnuif. 
Sloot . fluit. 
Snoot . fnuit. 
Spoog . fpouwen^ 
Spoot . fpuit. 
Sproot . fpruit. 
Stoof . ftuif. 
Toog . tuig. 
Verdroot . verdriet. 
Verloor . verlies. 
Verhool . verheiL 
Vlood i vlied. 

V J oog . vlieg. 
Vloot . vliet. 
Vroor . vries. 
Zood . zied. 
Z o ° g . zuig. 
Zoop , zmp. 

Hiervan worden uitgezonderd, K O O F E N , Loo; 
PEN en STOOTEN. 

Ten anderen , werkwoorden die twee korte 
uitgangen; 0 f die ook E U o f 0 £ in phatfe van 
O hebben; als, 

Bajonne, oe, Gochelen, u i , Kovel, eu. 
Be-
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Bekozelen, eu, Goot, eu, Logen, eu. 
Bogel, eu, Groningen, eu, Loor, eu. 
Bokel, oe, Honig, eu, Loven, eu. 
Bootfeeren, oe, Jood, eu, Lovenftein, oe. 
Boter, eu,Joken, eu, Loos, eu. 
Broos, eu, Knoteren , eu, Molen, eu. 
Doogen, eu, Kogel, oe, Oost, oe. 
Door, eu, Kooken, eu, Schoot, eu. 
Doorn, eu, Koning, eu, Schroom, eu. 
Gewoonte, eu, Koteren, eu, Sloof, eu. 

Smooren, eu. 

Ten derden, als de korte O bij naambuiging 
of afleiding tot eene lange overgaat; of als de 
lange O voor kort gebruikt wordt j als in de volgen < 
de woorden. 

Belooven van Belofte. Looven van Lof. 
Bioos . Blos. Loozen . Losfën. 
Boter . Botter. Rote . Rotte. 
Broosch . Brosch. Schotel . Schottel, 
Geboden . Gebod. Slooperj . Slop. 
Goden . God. Sloten . Slot. 
Hertogen . Hertog. Tokelen . Tokkelen, 
Holen . Hol. Vioot . Vlot. 
Hoven . Hof. Voord . Vord. 
Knokel . Knokkel. Zoog . Zog, 
Kooken . Kok. Zoor . Zor. 
Loten . Lot. 

C 3 Ten 
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r Ten Jaarften, in basterd woorden, die in het La ­
tijn cn Fiansch den klemtoon op Ü of U hebben; 
als zijn 

Ceremonie . Gepopel . Koper . Kroon. 
Devotie . Historie . . Memorie. Mode, 

Gebruik der laage of achtermondfche 

Ó en ÓÓ. 
Eerffelijk, gebruikt men de laage of achter­

mondfche O en óó in bastaard woerden die met 
A U gefchreeven worden; als zijn 
Klóóster, van Claujlrum. Oogstmaand van Au­

gustus. 
Kóól . Caulis bras ficus. Póós. Pauze. 
Móór . Maurus. Thefóór. The-

faurus. 
Ten anderen de volgende woorden. 

Altóós. Hóófd. Lóós. Tróósten. 
Amwóórd. Hóóg. Lóót. Vóós. 
Balóórig. Hóón. Nóód. Vróne. 
Behóóren. Hóón: Ootmoed. Zó. 
Blóósde. Hóóren. Oóg. Zode. 
Bóóm, Behóóren Róóf. Zóógen. 
Bóóg. Hóózen. Room. Zóóm. 
Bóón. Kleinóód Rook. Zóóp. 
Bóór. Klóót. Róóp. Zóór. 
Bóót, trebra. Knóóp. Schóóf. 
Bóót, motiile. Kóólen. Schóón. 

Brood. 
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Tiróód. Kóópen. Schóót. 
Dóód. Kóóren t Siójf. 
Dóóf. Kóósen. Smóóken. 
Dóógen. Króón. Snóód. 
Dóóp. Króós, Sióóp. j 
T\JLA- T Aflifini»n Srnnren. 
Dóós. Gelóóf. Stóóten. 
Dróóg. Lóóf. Stróóken. 
Dróóm. Lóóg. btroom. 
Gelóóf. Lóók. Tóóm. 
Genóóten. Lóón. Tóón. 
Góór. Lóópen. Tóónen. 
Gróót. Lóópe. 

Omtrent de uhfpraak der medeklanken hebben 
de fchelklanken L , M . N , en R. het zelve 
geluid als in andere taaien. 

De vermaatfchapte medeklanken worden uit-
gefprooken, als volgt 

De B. is zacht; doch niet zo zacht als bij de 
Grieken en Spaarrenen; noch zo hard als bij 
de Duitlchen aan den Rhijn. 

De P klinkt als in alle andere taaien. 
De C H luidt zo hard als bij de Grieken en 

Hoogduhfchen. 
De K. klinkt als bij de Grieken en Duitfehen; 

en als de C. bij Italiaanen, Franfehen , en Spaan-
fchen voor A , O , U 

C 4 D e 
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D e D is zacht van uitfpraak, als bij de Fran-
ichen, Italiaanen, Spaanfchen en Engelfchen. 

D e F . klinkt als in andere taaien. 
D e V . heeft denzelven klank als bij de Du i t -

fchen, en diensvolgens een weinig harder dan 
bij de Franfehen , dat is de middenklank tus­
fchen V„ en W . 

D e W klinkt a!s bij de Hoogduitfchen. 
De T als in andere taaien. 
De Z is zacht; als bij de Grieken en Fran­

fehen. 

De S is harder, en als de dubbelde S i n andere 
taaien. 

D e H . klinkt als bij de Hoogduitfchen. 
D e J . als bij deze]ven. 
D e N G (neusklank) a l s i n .j. Hoogduitsch en 

'tEngelsch. 

D e INK; als in gemelde taaien met de fluiting 
van den ftopklank K . 

Eindelijk is in aanzien der uitfpraake nog aan-
temerken dat de F , de S , en de T ophet einde 
van een woord voor een volgend woord, dat met 
eenen klinker begint meest alrijd in klank ver­
zacht; invoege alsdan de F als V , de S als Z 
en de T , als D luidt; zo zegt men 

l .ov en Dank voor L o f en dank. 
Kaaz o f Brood . Kaas of Brood, 
p e hand aanflaan . p e hant aanflaan. 

Dit 
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D k is 'ook de reden waarom de C H in een 
zelf woord voor een klinker als eene G luidt; 
gelijk blijkt in 

Schoon . Schuur . Schans, 
Scheef . Scherp . Schier. 

D E R D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

S P E L K U N D E . 
D e SPELKUNDE is eene konst de klinkers met de 

medeklinkeren in de uitfpraak te paaren, en dus 
lettergreepen, en uit de zarr.envoeginge der let» 
greepen , woorden te maaken; dat i s , te lee-
zen; met alle woorden wel te keren fchrijyen. 
Volgens "deze bepaaling is de Spelkunde twee­
voudig ; naarnlijk de SPRAAK- en SCIIRIJF-
S P E L U r - . C . 

D e SPR AAKSPELLING leert ons de klink-
kers met de medeklinkers eensgalms uitfpree-
ken. ieder dezer galmen wordt eene LETTER­
GREEP , Syllaba genoemd; zo kan men van één 
toe negen letters een lettergreep formen; en 
jnsgeiyks van één tot agt lettergreepen een 
w c o r d ; als, 

A , Y. rivieren, b " - e , d « e - n ; v - i - e - r , 
C 5 d - o . 
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c - o - o - r - n S - c - h - r - i - c , S - c - h - r - o - o - t , 
S -c -h - r e - e - U T . S - c - h - r e e-u w - c 

Dus ook bijkans zo veele lettergreepen om een 
woord te formen als, 

Maagd, moe-der on - be.-leefd. aan-ge-no­
men, on - aan • ge - naam - heid. on -o - ver - win -
ne-lijk-he-den, enz. 

Wijders ftaat aantemerken; dat men de 
Jeugd', niet tatlkundig, zo als A , M O O N E N 
ftelt , (<sf) maar volgens onze uitfpraak in de 
deelinge der lettergreepen moet leeren fpellen. 
Hierin volge men de ondfcrÜaande fpdregels. 

Ten i . Eene enkele medeklinker tusfcben twee 
lettergreepen wordt met de laatfte lettergreep 
gefpeld; als, 

M E - D E . V R E - D R . DOT • GEN. enz. 

Ten 2. Van gedubbelde medeklinkers wordt 
de eerfte medeklinker met de eerde, en de laat­
fte met de laatfte lettergreep gefpeld; aldus. 

K / lP-PfiN. L E G GEN, S T U T - T E N . enz. 

Ten 3. In woorden van twee lettergreepen, 
die twee verfchillende medeklinkers in 't midden 
hebben, wordt de eerfte medeklinker tot de 
voorgaande, en de tweede tot de volgende let­
tergreep gefpeld; aldus 

WlN-

(«) Nederduitfche Spraakkunst. Kapit. IX. 
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WlN-KEI. , W O N - D E R , DEK"ZEI, , AR* 

* E I D , enz. 

Hiervan worden uitgezonderd de voorzetzels, 
B E , G E , BIJ , T O S , N A ; alsmede O N T , H E R , 
MIS , V O L , en W A N , die allen opzich zeiven ge­
fpeld worden. 

B E ' S T R I J D E N , G E - D R H O D , B I J - S T A N D , T O E ­

S T A A N , N A S P E L , O N T - R U I M E N , M I S - T R O U W E N , 

VOi. - 't R E K K . E N , W A N - G U N S T . 

Ten 4. Zo na de voorzetzels Mts, O N , V E R , V O L , 
W A N , en O N T ; alsmede na het eerfte woord van 
een koppelwoord een klinker volgt, dan word zij 
op zich zeiven niet alleen gefpeld; maar fommi-
gen tekenen ook den volgenden klinker met een 
deelingsteken, D U E R E S I S , ( \ ) Doch omtrent 
gemelde • voorzetzels ; alsmede de uitgangen 
A A U D , A C H T I G , A F T I G , acht ik onnoocüg een 
deelingsteken te gebruiken; overmits wij zulks 
door dezen regel weeten: maar in koppelwoor­
den behalven in Bij - en Voegwoorden vind ik het 
ten diende der uitheemfchen zeer noodig: dus 
fchrijve men 

S P E L Ö K D E , POtsaoER enz. 

Eindelijk moet ik hier nog aanmerken, dat de 
jeugd veel fpoediger bij eene verkorte fpelwijze 
leert fpellen en leezen dan naar den gewoonen 
trant. 

De 
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De gevvoone fpelrrant is bijvoorbeeld, Vftn 
fiec woord BEDENKLIJKHEDEN , aldus, 

b e, fee; d e-n , den, beden-; k - e , ke; 

.denkebjkhe-; d -e -n , den; bedenkelijkheden. 
Waarvoor men betsr fpe-Jr. 

r . , b " e > b e * d ' e - n » ^ n ; k - e , ke, 1-ij-k, 
iijk, b-e, he; d -e -n , den: BEDENKELIJKHEDEN. 

, dengèWoönen fpeltranc worden alle voori-
ge lettergreepen bij her geheugen herhaald: bij-
de bekorte fpelwijze moet men alle voorige let­
tergreepen van den beginne af herzien; en hier­
door leert de jeugd des te fpoediger leezen. 

In aanzien der Scbrijffpellirg is mij geene 
fpraak bekend, in welke men meer verfchil vindt 
darun het Nederduitsch. Iedere Provincie, ja 
bijkans iedere Stad acht zijne uitfpraak de beste, 
en daarna (chrijft men. 

Stium cuique pulchrum. 
Om echter onder zo veele verfchillende fpel-

hngen de beste en de gëgrondfte te verkiezen , zo 
jaaten wij eens de volmaaktheden der fpellin* on­
derzoeken, om ons in 't fchrijven daarna te kun-
nen regelen. 

§• 

V A N D E S P E L R E G E L E N . 
Regelmaatigheid, kortheid, klaarheid, vloei-

baarheid en algemeenheid zijn de vijf hoofd vol-
maakt-
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maaktheden eener fpraake: zo behoort ook de 
(peiling, als een deel der taaie , dezelve ei* 
genfchappen te bezitten. 

De regelmaatigheid der fpellinge beftaat daarin, 
dat men zich in dezelve allerwege gelijk zi j ; en 
en om de afleiding, naambuiging, of tijdvoe-
ving geene fpelling verandere. 

De kortheid als tweede eigerjfchap eener voI« 
maakte fpellige vereischt dat men geene overtolli­
ge letters gebruike; als de 

A in DAAKEN, voor DAKEN. 
E in DEKKEN, voor DEKEN. 
O in TOOUEN, voor TOKEN. 
B in HEMBD , voor HEMD, 
C in ICK, voor IK. 
D in SCHOONDER, voor SCHOONER. 
F in TWIJFFEL, voor TWIJFEL. 
H in GHELIJK, voor GELIJK. 
P in AMFT, voor AMT. 
S in DANSSEN, voor DANSEN. 
T in CODT, voor GOD. 

Waarvan hierna op eiken letter meerder. Qa) ' 
Dus is de K ook overtollig in de den Neus­

klank N G ; waarvoor van VONDELEN fchreef 
N G K ; als in 

ZANGK, LANGK enz. 
' Te; 

Qi) Quod potest fieri per paucierat 

Frustra fit per plurs. 
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Tegen den regel der kortheid fchijnt ook het 

gebruik der halfklinkeren J en W . die men in 'e 
eenvoud achter de uitgangen I en U plaatst, te 
ftrijden; fchrijvende 

G E L E I J in fteê van G E L E I . 
VLOOIJ . V L O O I . 
V R O U W . VROÜ. 
E E U W . E E U . 
N I E U W . N I E U . 

Doch deze verkorting is ftrijdig met onze uit­
fpraak : want wij zeggen niet 

V E F L E R L E - Ï maar wel Veelerléj. 
D R A A - Ï . Draaj. 
V L Ó Ó - Ï . Vlooj. 
E é - ü . Eéw. 
IS IE - ü . Niew. 
S C H U - Ï T . Schujt. 

Des moeten in deze gevallen de J en W be­
houden worden; om te meer aan den regel der 
regelmaatigheid te voldoen. 

De algemeene regel om bet meervoud te for-
men, is , dat men bij het éénvoud den uitgang 
E N voege: deze regel gaat zonder uitzonde* 
ringen door: om dierhalven dezen taalregel on­
gekwetst te behouden, moet men de halfklin­

kers 
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kers J . en W achter het eenvoud plaatfen: te 
meer daar 

ScHREtëN voor SCHREIJEN en 
VRouëN . VROI WEN te fpellen met de 

zoetvloeiendheid onzer fpraake ftrydig is. 

Werkwoorden van één of twee O i n de onbe­
paalde wijze behouden één D. in den' eerden per-
foon; i n den tweeden en derden p^rfoon wordt 'er 
nog een T bijgevoegd; aldus 

BIDDEN . i k BID , ik BAD . gij, hij BIDT , BAOT. 
ZENDEN . i k Z ü N D , ik Z O N D . gij, hij ZENDT, 

ZOND r. 

WORDEN . i k WORD, i k WERD . gij , hij WORDT, 

Veelen fcbiint deze T alhier overtollig, en ach­
ten dat de D in alle perfoonen alleen wel beflaan 
kan; fchrijvende mede in den tweeden en der­
den petfoon, 

gij, hi j BID, BAD, gif hij Z E N D , ZOND. 

gij, hij WORD , WERD gij hij HAD. enz. 

Doch deze bekorting ftrijdt, en tegen onze 
uitlpraak, en regen den opgegeeven taalregel der 
regelmaatigheid. Tegen onze uitfpraak: want de 
D hoort men in den eerden perfoon: doch de T. 
wel duidelyk in den tweeden en derden. 

Laatenwe de zaak ter toetfe brengen. Wij 
fchrijven in den eerden perfoon 

Ik 
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I k Z O N D ü e e n b o e k i d l c l u , d £ a I ^ i k Z o , D ü e e n b o e k . 

Hieruit voigt dat wij in den derden perfbon 
moeten fchrijven 

hij HADTU gezegd./ 
hijzoNorl S ^ « d a t z u i k s l u i d t a ^ ^ " ™ 

Ook ftrijdt deze bekorte fpelling tegen den 
regel der regelmaatigheid: want de fpraakregel 
m het formen van den tweeden en den derden 
perfoon der werkwoorden eischt in meest alle 
onze Werkwoorden den eindmerkletter T. 

De regelmaatige fpelling eischt verder dat wij 
alle wijzen en tijden der werkwoorden met zo 
veele klinkers fchrijven als 'er in de gebiedende 
wijze, die als grondwoord wordt aangemerkt ge-
vonden worden; als 

LEEREN Van LEER. 
HOOREN . HOOR. 
DfJfjREPl . DUUR. 

Alsmede dat wij afgeleide Bijnaam-en Bij. 
werkwoorden met even zo veele klinkletteren 
moeten fchrijven, als 'er in het iramnaarawoord 
gevonden worden; als 

MAATIGLIJK van \ 
MAATIG van j M A A T ' 

Anderen dunkt dit overtollig, en fchrijven 
M E -
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M E T E N , G E M B E T E N . 

M A T ! G , M A T I G L 1 J K . 

Schoon zij in de gebiedende wijze ook M E E T 

met twee E E moeten fchrijven; alsmede het ftara-
woord M A A T met twee A A : doch deze fpelbe--
korting doet de regelmaatigheid onzer fpraake 
te kort: want dusdoende wordt een zelf woord 
nu met eenen letter meer, en dan met eenenlet­
ter minier gefchreeven, hetwelbe by geenige 
andere fpraaken in gebruik is. 

.Sommigen fchrijven met eene enkele E en 
O de woorden die eene hooge of voorrnondige 
E en O hebben, en wederom met eene dubbel­
de E en O , woorden die eene laage of achter--
mondige E of O hebben; als, 

M E T E N en H O O F E N . 

L E Z E N . t. L O O P E N . 

Edoch dewyl wy het onderfcheid der hooge en 
laage E en ü door vaste regels kennen, is deze 
fpelbekorting en verlanging onnoodig. 

Inmiddels is de bekorting der werkwoorden 
die met eene D en T . gefchreeven worden, en 
in den onvolkomen voorleden tijd eene gedubbelde 
D en T . hebben, door het uitlaaten eener E zeer 
goed; fchrijvende, 

Ik A N T W O O R D D E voor ik A N T W O O R D E D E , 

Ik L A A D D E . ik E A A D U D E . 

j k D O O D E . ik D O O D E D E . 

D ik 
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Ik A C H T T E . VOOr ik A C I I T E D E . 

Ik W A C H T T E . ik W A C H T E D E 

De klaarheid, als eene derdeeigenfchap eener 
volmaakte fpellinge, eischt dat men alle gelijk­
luidende woorden die echter van eene verfchil-
lende betekenisfe zijn, zo veel mogelijk, door 
de fpelling in dier voege onderfcheide, dat der-
zelver ieezing nietten eenmaale met het algemee­
ne fpraakgebruik flrijdig zij. 

Wij onderfcheiden de gelijkluidende woorden, 
op veelerleije wijzen. 

Eerfteiijk door de A F L E I D I N G ; zo fpellen wij 

D A A G Ü N van D A A G , Oriri, en D A G E N van D A G , 

Dies. 
G R A A V E N . G R A A F , Dux, en G R A V E N . G R A F , 

Sepulcrum. 
L A A G E N . L A A G , DoltlS s en L A G E N . L A G , 

Jacere. 

Ten anderen door de onderfcheïdene uitfpraak 
der voorrnondige Een E E met de middenmondige 
E en E E : en der voorrnondige O en 0 0 met 
de achtermondige O e n O O : waarvan reeds in 
de S P R A A K K U N D E genoegzaame voorbeelden zijn 
bijgebragt. 

Ten derden door de toonmerken: zo onder-
fcheidt men 

^éN, 
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ééN, Ünus van EEN, ArticuluSi 
VÓÓR , Ante van VOOR , Pro. 

Op gelijke wijze zou men de middenmondige 
E en ÉÉ van de voorrnondige E en E E ; alsme­
de de achtermondige Ó en O O van de voorrnon­
dige O en 00 door toonmerken onderfcheiden, 
en fchrijven kunnen. 

w é é k , Sepiimana en WEEK, Mollis. 
Ten derden door de E in I , naar een oudher • 

komen, in eenige weinige woorden te verande­
ren; dus fchrijft men nog 

Hair, Crinis, tot onderfcheid van Haar, lila. 
Oir, Origo . . Oor, Auris. 
Beir, Urfus * • Beer, Vinea. 
Heir, Exercitus . > Heer, Do-minus* 
Meir, Lacus . , • Meer,P/«*. 

Ten vierden door, voor de fluit T , de D te 
gebruiken; als blijkt in 
BED, Lettus en BET, Asperge. 
BID, Precor . BIT, Orea. 
BOD, Oblatum . BOT, Bebes. 
BOND, Vinciebam. BONT, Discolor. 
HOED, Pilium . HOET, Menfura. 
nOUD, Tene . HOUT, Lignum. 
KOUD, Frigidus . KOUT, Sermo. 
MIJD, Vito ' . MIJT, Obolus. 
NOOD, Periculum . NOOT, NUX. 

D a PONÖ, 
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P O N D , Libra . P C N T , Ponto. 
R A D , Rota . R A T , Mus. 
W A M D , P ^ / < ? J . W A N T , Manie a, nam. 

W E D , Certo . W E T , Zex , 
Z W E E D , Suecius . ZWEET , Sudor. 

Ten vijfden door de C H in eene G te ver­
anderen; naar 't gebruik der voornaamfte taal­
kundigen: dus fchrijfc men, 

Ik A C H T , Aeftimo en A G T , Ocfo. 
D I C H T , Poe/is . D I G T , Claufus. 
D O C H , Verumtamen . D O G , Molosfus. 
E C H T , Matrimonium. E G T , Sarculat. 
G E S L A C H T , Species . G E S L A G E N , Mablatum. 
L A C H , Rifus . ik L A G , Jacebam. 
L I C H T , Lumen,lux . L I G T , Facilis. 
N O C H , Nee, neque . N O G , Adhuc. 
T O C H T , Flatus . T O G T , Iter. 
W I C H T , Infans . W I G T , Pondus. 

Ten zesden door verwisfeling der klinkeren; 
zo fchrijftmen, 

H A R D E R , Durior en H E R D E R , Pastor. 
H A R T , Cor . H E R T , Cervus. 

L E G G E N , Ponere . L I G G E N , Jacere. 
V L A K , Macula . V L E K , Ficus. 
V U U R , Ignis . V I E R , Qtiatuor. 

Ten zevenden door de fluit N eeniger naam­
woorden wegtelaaten. 
R E D E , Oratio en R E D E N , Sermo. 
Z S G E , Vi&orta . ZEGJEN, Benediclio» 

Ten 
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T e n laatfien door willekeur, naar de fchrijfwijze 

fommiger taalkundigen: zo zee men 

G A A R N , Voluntarie en G A R E N , Files. 
H O O R N , Cornu . H O O R E N , Judire. 
N A A R , Secundum &ad. N A , Post. 
T E G E N , Contra . J E G E N S , Erga. 
T O R E N , Turris . . T O O R N , Ira. 
T O T , Ad locum . T E , In loco. 
W A S S C Ï I E N , Lavare . wassEN, Crefcere. 
W E E D E R , Twpestas . W E D E R , Iterumenz. 

D e vloeibaarheid , als de vierde eigenfehap 
eener volmaakte fpelünge eischt fomwijlen dat 
men van de algemeene regelen der taaie, tenbe-
lieven der algemeene fpraakwijze min of meer 
afwijke: zo laaten wi j , bij voorbeeld, fom­
wijlen in een woord, welluidendheidshalve,een 
ietter u i t , fchrijvende 

' V O L G E N S VOOr V O L G E N D S . 

D O O R G A A N S voor D O O R G A A N D S . 

Somwijlen voegt men 'er een letter b i j ; fchrij­
vende bij voorbeeld 

V E R T A A L D E R VOOr V E R T A A L E R . 

M E E R D E R VOOr M E E R . 

V E R D E R V Ë L I J K voor V E R O E R F L I J I C . 

E n fomwijlen verwisfeltmen, om dezelve re­
den , den eenen letter met den anderen; fchrij­
vende, bij voorbeeld, 

SMART VOOr SMERT. 

STAR voor STER. 
D 3 KON* 
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KONNEN VOOr KUNNEN. 

KoNaT voor K U N S T . enz. 

In aanzien van dezen taalregel, merkt A L B . 
V A M BOLHUIS zeer wel aan, dat men alle gemaakt­
heid vermijden moet, en datmen zich nimmer te 
ftijfaan de regels eener kunde verbinden mag , 
vooral niet in het ftuk der-taaien, waarop degefteld-
heid onzer ooren en tongen eenen ongemeenen 
invloed heeft, en eene zoetvloeiendheid ver-
« i sch t , die weieens den naauwkeurigften buiten 
't fpoor drijft der billijkfte.regelen- (a) Ik voeg 
hier nog b i j , dat de regel der zoetvloeiendheid 
bijzonder plaats in de maatelooze rede moet heb-
ben; het is overbekend, dat den Dichteren taal­
vrijheden vergund worden, die in het onrijm niet 
zonder gemaaktheid doorgaan. 

De algemeenheid; als de iaatfte taalregel, be-
ftaat in zodanig te fpellen als meest alle goede 
fchrijvers van zijnen tijd doen; en moet niet min 
dan de vóói verklaarde regels in achtgenomen wor­
den. 

Z o is men, bijvoorbeeld, nalangïet ter twis ten 
thans overeengekomen, de S eenen harden, en 
de Z eenen zachten klank toetevoegen. Edoch 

in 

O») In de aanteeVening over de fpelling in 't gemeen van 
KLAAS S T Y L S , beknopte aanleiding tot de kennis der fpel­
ling, fpraakdeelen en zimeneaen van de K E D E R D U I T S C H E 

TAAL § V. 
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m gevalle zekere fpelwijs geene algemeene goed­
keuring wegdraagt, mag men zodanig eene ver­
kiezen , d ie , of het meeste gebruikt wordt, of 
om bijzondere redenen verkiesbaarer voorkomt. 
Z o fchrijf ik G O D , L A N D , G E W A A G D enz. met 
eene D op het einde; omdat het grootfle gebruik 
mij hierin vóórgaat ; en ik fchrijf L I C H C H A A M , met 
eene dubbele C H ; omdat het algemeen gebruik 
der fchrijveren in de fpellinge van dit woord ver­
deeld i s , en omdat ik bijzondere redenen heb 
waarom ik veel liever de gedubbelde en dan 
de enkele , of C H G , of G C H of G G verkies; waar­
van hierna. 

To t dusverre van de fpelregelen in 't algemeen; 
laatenwe nu de eigenaardige fpelling aller letter­
merken in het bijzonder befchouwen. 

$i 
V a n de Klinkletteren. 

De klinkletters A , E , I , O en U worden en 
enkeld, en gekoppeld, en gepaard gebruikt: 
geenen noemtmen koppelklinkers, en dezen twee-
en drieklinkers,- zo als bereids hiervóór is aange­
merkt. 

D e enkele klinkers worden altoos, uithoofde 
van den fpelregel der kortheid, gebruikt, zo 'er 
geene reden voorhanden is waarom men dezelve 
koppele. Hierom fchrijft men niet 

, D 4 VAA-
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V A A D E R maar V A D E R . 

T É t G E N S . TfGttNS. 

IJPE . I P £ . 

T C O R E N . T O R E N . 

K U ü . N U . 

A. 

De enkele A is langen vóórmondig in het bo-
venftaande voorbeeld V A D E R ; alsmede in H A ­

G E L , H A M E R , S N A T E R , W A T E R , Z A L i G , Z W A ­

G E R , en veele andere woorden; alwaar de opvol­
gende medeklinker niet mede uirgefproken wo.dt; 
maar tot de volgende lettergreep behoort. 

De enk Je A is kort ert achrermordig, wan­
neer zij met etne volgenden medeklinker in een 
lettergreep wordt ui'gefproken; als in 

A L , A F , B A D , B L A N K , , K A M , K W A S T , P L A T , 

W A R M , enz. 

Zij is ook veelmaalen kort in de oMpronklijke 
woorden, en lang in hunne afleidingen; ais, 

B A D . B A D E N . D A K DAK) N . 

B L n D . B L A D E N . D A L . D A L E N . 

D A G . D A . E N . G A T . G A T E N . 

ik LA3- . Wij L A G E N . R A D . R A D i - N . 

PAD . P A D E N . ik ZAG. Wij Z A G E N . 

fk S P R A K . Wij S P R A K E N , ik Z A T . Wij Z A T E N . enz. 

De enkele A wordt pok veelmaalen in een E 
yetwisfeld; ais j. 
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A N G E L in H E N G E L E N L A N D in B E L E N D E N , 

D R A N K . D R E N K E N . S C H A N D . S C H E N D E N . 

H A N D . B E H E N D I G . S T A N D . B E S T E N D I G . 

K A M . K E M M E N . T A M . T E M M E N . 

K R A N K . K R E N K E N . V A S T . V E S T E N . 

L A N G . V E R L E N G E N . W A N D . W E N D E N . 

enz. 

Zo fchrijftmen ookonverfchillig 

H A R T en H E R T . N 

S M A R T . S M E R T . 

S T A R . S T E R . 

S T A R K . S T E R K . 

V L A K . V L E K . 

E 

W i j hebben in de naastvoorafgaande Afdee-
Hng, over de S F R A A K K U N D E aangemerkt dat 
wij vier bijzondere uitfpraaken aan de E geeven * -
caamlijk de hooge of vóórmondfche. , . de laagere 
of middenmondfche, de laage of achtermondfche, 
en de laagfte of doffe E . 

D e enkele hooge of vóórmondfche E . fchrijft­
men ; Eerftelijk , als zij op zichzelve alleen 
k l inkt , zonder met eenen voorafgaanden of op- , 
volgenden medeklinker verbonden te z i jn ; als i n , 

\ E D E L . E V E N I N G . 

* E 0 I K . E V E N M A A T . 

D 5 EICEL™ 
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E K E L . ËVENAAREN. 
ELAND. EZEL. 

T e n anderen, als zij , fchoon met eenen voor-
afgaanden medeklinker verbonden, eene letter­
greep zonder eenen namedeklinker uitmaakt; als 
blijkt in 

BEDE. KETEN. SCHEMEREN. 
BEDELEN. LEDEN. STEDEN. 
BOTER. M E D E . S T E V I G . 

D E K E N . NEGEN. V E D E R . 

G E V E L . P E K E L . ZETEL. 

HEMEL. REGEL. Z E G E L . CnZ. 

Sommige Taalgeleerden , gelijk de Heer 
E R N S T ZEYDELAAR , willen met W I L L E M SeWEL, 

datmen in deze gevallen, ten dienfte der uitheem-

fchen, de hooge of vóórmondfche E . met een 
toonmerk tekene; om dat de enkele E . bij ons 

tweeërlij klanken heeft; als blijkt i n , 

cévEL en BEvéL. 

EZEL . GEZeL. 

H C M E L . GEMELD. 

E d o c h , behalven dat de toonmerken bij ons 
niet zeer in gebruikt z i jn , en het bezwaarlijk 
blyft dezelve intevoeren, heeft gem. w. séwEL 

desTEMMAATKUNDE, een zaakiijk deel onzer T A A L ­

K U N D E , niet in aanmerking genomen, die ons 

echter leert dat de v ó ó r l e t t e r g r e e p e n B E en G E 

in de aangehaalde woorden B E V E L , G E Z E L en 
GE-
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GEMELD, regelmaatig kort zijn, en gevolgelijk 
den fpraaktoon op de naastvolgende lettergreep 
verfchuift: zo heeft het werkwoord BEGENADI­
GEN twee voorvoegzeis, die beiden kort, den 
toon op de derde lettergreep NA doen vallen. 

De enkele laagereof middenmondfche E fchrijft 
men alleen in lettergreepen die met eenen op­
volgenden medeklinker uitgefproken worden; 
als, 

BRENGEN . KERK . TREKKEN. 
DEKKEN . LETTER . ZWELLEN, enz. 

De laage of achtermondfche E , die beit met 
een omgeboogen toonmerk , of ook bij de 
Noordrhijnfchen door A E kan gefchreeven wor­
den vinden wij enkel in de woorden 

PeREL, Of PAEREL, en W6RELD of WAERELD. 

Overigens kennen wij het fchrijfgebruik der 
Jaagde of doffe E uit de regelen der ftemmaat; 
waarvan in de volgende Afdeeling. 

I 

De enkele hooge of vóórmondfche I is bij ons 
weinig in gebruik ; doorgaands vindtmenze op het 
einde der woorden door de J achtervolgd; als 
blijkt in ; 

HOVAERDIJ . BURGERIJ, enz, 

Som-
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Sommigen echter, zo als A . M O O N E N , h e b » 
benze enkel, op het einde der naamwoorden, in-
dien 'er geenen fpraaktoon opvalt, en fchrijven, 

A ICADEMI » HISTORI . OLI. 

B A H . K E V l . P E T E R S E U . 

T è L I . LEÏ.I . S C H A L I . 

F O K L I . M A L I » S T A A T S ! . 

G L O R I . M E R R I . TKAL-1. ePZ. 

Doch anderen fchrijven deze korte uitgangen 
liever en beter met I E , aldus, 

ATCADEMIE . F A L I E , G L O R I E , 

B A L I E . ' . F O E L I E . H I S T O R I E . 

Om dat men in 't meervoud zegt, A K A D S -

Mie'N, EALiëN, His tou ië .M enz. 

Eenige anderen wederom verkiezen den uitgang 
I J , en fchrijven 

F . a i j , G L O R I J , H I S T O R I J , O L I J , enz. 

Doch ten onrechte; want in den opgem. uit­
gang wordt de J in 't meervoudig getal niet ge-
hoord; men zegt niet G L O R I * J B N , maar P L O R I -

ëN. De fluit o f fhart J heeft in 't eenvoud al­
leen plaats, al* 'er den toon opvalt. Z o fchrijfr-
m e n , in een omgekeerd geval, niet B U R G E R I J -

ë j v , 'maar B U R G E R I - J E N . 

De enkele laage of achtermondfche J heeftmen 
alleen in lettergreepen die met eenen opvolgen-
den medeklinker uitgefproken word en; als b l i j k in 

D I K 
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DIK PLICHT . VISCH. 

MIN . TIN • WIND enz. 

Deze enkele laage of achtermondfche I wordt 
ook met de hooge of vóórmondfche E afgewis-
feld; zo als blijkt in 

LID en L E D E N . 

SCHIP . S.CHEPEN. 

SPIT . SPETEN. 

De enkele O heeft bij ons, zo als wij in de 
voorgaande Afdeeling bereids aangemerkt heb­
ben, drie verfchillende klanken, gelijk te hoo-
ren is in 

T O R E N , BOM, STOK. 

De hooge of vóórmondfche O , als in T O R E N , 

heeft men in lettergreepen die door geènen me­
deklinker fluiten; als 

BODE . HOVEN . OVSR. 
BODEM . LOVER . OVEN. 
BOVEN . MOGEN - TOREN. enZ. 

De laagere of middenmondfche O vindtmeti 
voornaamlijk in lettergreepen die in de fchelklin, 
kers L , M , N en R uitgaan; als, 

DOL . BROM * POND . MORREN. 

. VOL • KOM . ZON • PORREN. 

Insgelijks veele anderen, die uitgaan in B en 
F ; als, 
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KNOBBEL 1 DOF . TROFFEL. etlZ. 

Doch hiervan worden verfcheidene woorden 
uitgezonderd, die de laagfte o f achtermondfche 

O Hebben, gelijk blijkt in 

T O L . KÓRL. / ÓF. 
VÓLGEN. STÓRM. ÓFFER, 
RÓLLEN. FÓKM. STOF. 
VÓLK. ZÓRG. LÓF. 

D e laagfte of achtermondfche Ó vindtmen in 
lettergreepen, die in de Keel-Blaas- en Stopklin­
kers eindigen; als, 

TRÓG. KOFFER. . KLÓP. 

ZÓG. ÓFFER. STÓP. 
KÓK. BLÓS. SFÓT. 
R O K . BRÓS. STRÓT. 

Eenige fpraakkonftenaars hebben gewild dat 
men deze laagfte of achtermondfche O van de laa-
gere of middenmondfche, door een toonmerk 
zoude onderfcheiden : doch ik zie hier weinig 
noodzaaklijkheid in . Immers zijn alle nederland-
fche gewesten in de uitfpraak dier klankverfchil-
lende O malkanderen gelijk; en uitheemfche lee-
ren zulks ligt door den verfchillenden uitgang der 
lettergreepen, zo als hier boven vermeld ftaat. 

Eindelijk fiaat hier bij de O nog aantemerken 
dat 
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dat zij fomtijds in eene U verwisfeld worde; als 
blijkt in , 

DOE, en DÜL. 

K O N N E N . K U N N E N . 

K O N S T . K U N S T . 

WORP . W O R P . 

Ü. 

De enkele hooge of vóórmondfche U vindtmen 
in lettergreepen, alwaar zij op zich zelve, zon­
der achtervolgenden medeklinker wordt uitgefpro-
ken; als in , 

U . U L I E D E N . U S I N G E N , enz. 

E U . 

De laagere of middenmondfche U wordt door 
E U gefchreeven; als blijkt in 

B R E U K . J E U K E N . S P R E U K . 

G E U R . K E U K E N . T E U G . enZ. 

Zij verwisfeit dikwijls met de O ; gelijk blijkt ia 

D E U R VOOR D O O R . O P S P E U R E N VOOR OPSPOOR E N . 

G R E U - . G R O - . S T E U R E N . S T O O R E N » 

N I N G E N N 1 N G E N 

H E U N I G . H O N I G . V E U L E N . V O L E N . 

K E U N I N G . K O N I N G . W E U N E N . W O O N E N . 

L E U Z E . L O O Z E . Z E U M E R . . Z O M E R , 

« E U -
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• RjEVJLEN . M O L E N . Z E U N i Z O O N . 

O E . 

D e halve 'medeklank O E fchrijft men in 

D O E N . K O E L . M O E D E R . 

GOED . L O E R E N . Z O E N . e H Z . 

Y. 

D e Y is eene Griekfche letter, die rVJ-ao»; dat 
js, dunne of naakte I genaamd wordt; waarvoor 
wij beter ]J fchrijven: zo als wij bereids in de 
eerfte Afdeeling hebben aangemerkt: doch dir 
heeft alleenlijk plaats in eigene Nederduitfche 
woorden. In Griekfche woorden is het gevoe« 
gelijker dat men haar behoude; als in 

CYPRES . E G Y P T E . S Y L L A B E . 

CYTfcR . HYSOP . S Y N O D E , enZ. 

s. 
V a n de Koppelkiinkeren. 

Meest alle Nederlandfche fchrijvers van benoor­
den den Rhijn koppelen alle klinkers, hoofdzaa-
kelijk om denzelven e e n e n langen klank mede te 
deelen. Die van bezuiden den Rhijn koppelen 
fltchts de E , I , en O ; en fchrijven voor A A en 
U U , de twee klanken A E en U É , 

Bij-
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Éijkans alle onze SPR-.AKONSTEN zijn met 

twistredenen opgevuld, welk fchrijfgebruik hier 
het beste zij: ten KATE alleen acht het van ge­
ringe waarde. 

Die voor de fpelling van A E en U E zijn, om 
aldus de A en U in de uitfpraak te verlengen, 
beroepen zich op de ouden, die aldus gefpeld 
hebben. Zij zeggen verder dat het de aard derE 
is om eenen klinker te verlengen; zo alsnog in 
den algemeenbehouden tweeklank IE blijkt; 
te meer om de welvoegelijkheids halve, aange­
merkt de A in eene verlengde uitfpraak allerge-
maklijkst op de E nederdaalt. Hier voegt men 
bij dat de oorfpronklijke fpelling voor de A E 
plijt: want zo werdt bij voorbeeld, het aloude 
MANE eerst veranderd in MAN' en M A N , en 
eindelijk in MAEN , en niet in M A A N . Z O heeft men 
ook van DAER ons ' E R , bij vooraf kapping van 
DA , overgehouden. 

Hiertegen zeggen de voorftaaners der kop. 
pelfpelling, dat de ouden zich in de verlenging aller 
klinkeren van de E bedienden; en dus fchreeven 

Aë voor A A Oë voor oo en 
Eë . EE Uë . uu. 
Ië . ir. 

En men vraagt met reden waarom men de ou­
den in 't eene min navolgt dan in 't andere. Zij 
lochenen verder dat het de aard der E zij, ons 
eenen klinker te verlengen; maar Hellen te reché 

E dat 
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dat de E in fleê van eenen zelfklank zuiver te 
verlengen , alleen tot het formen van eenen twee 
klank, die in alle gevallen lang is ,dient : dat wij­
ders de ftemdaaling in het uitfpreeken van ee­
nen zelfkl inker, die lang i s , geenen taalregel 
maakt; overmits wij daarentegen drieklinkers heb­
ben, die na eenen verlengden klinker de uit­
fpraak verhoog:; zo als blijkt in A A I , O E I , OOI. 
Z y ontkennen verder dat de oorfprongiijke fpel­
l ing voor de A E plijt: want", zeggen z i j , waar­
om wil men dan ook niet dat men van, bij voor­
beeld, S C H O N E , S C H O N ' , SCHOEN in plaatfe van', 
SCHOON fchrijve? Eindelijk erkennen zij wel dat 
' E R van D A E R afllamt; maar achten teffens dac 
' E R van D E R , en D E R van D A E R afllamme, enz. 

Wat ook van alle deze voor- en tegenredenen 
z i j , het is bekend dat de ouden den fpraaktrant 
van Vlaanderen, als toen de voornaamfteen bloei-
endfte provincie der Nederlanden zijnde, gevolgd 
hebben. D e Vlaamingen hadden inmiddels, zo 
a l snog , geene waare verlengde klinkers; maar de 
twee klanken A ë , E ë , i ë , oè', en u ë , waarvan 
zij eiken letter bijzonder uitfpraken; zeggende, 
C A - S M voor G A A N ; G E - C N voor G E E N ; z i - ë N 

voor Z I E N ; zo-ëN voor ZOON en u - ë R voor U U R : 

„doch geen lettermerk voor den klank der Itali-
aanfche, Spaanfche of Hoogduitfche U o f 
Franfche O U hebbende, namen zij daartoe hun­
nen twee klinker O E , en fpelden, onderfcheids-

hal-
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halve voor dezen tweeklinker dan 01 en dan 
O O . Terwij l anderen, naar de Franfche wijz?, 
O U voor O E fchreevén. 

E d o c h , in 't algemeen fchreevén de Vlaamïn-
gen zodanig als zij fpraken, en andere kleinere 
en belendende Provinciën volgden hen daar flaaf-
lijk in na; tot dat in het einde der zestiende 
eeuwe de Provincie van Holland het bloeijendfte 
werdt, en tevens in goede fchrijvers uitmuntte. 
Toen , en niet eer, was men bedacht om ook dien 
aanneemelijkften taalregel te volgen, van te fchrij­
ven zodanig als men fpreekt. N u weet men dat 
de hoofdprovincie van eenen (laat, door den toe­
vloed der vreemdelingen, in vergelijking der be­
lendende landen, de minfie tweeklanken heeft; 
zo als ons zulks Parijs, Londen en Saxen in ver­
gelijking der buiten Provinciën van Frankrijk, E n ­
geland en Duitschland ten klaarften bewijzen; 
hierom verlengde men liever eenen korten kl in­
ker door verdubbeling of koppeling , dan de 
tweeklanken te gebruiken , die men wel in 
Vlaanderen en andere Zuidrijnfche gewesten; 
maar geenzins in de Noordrijnfche Nederlanden 
hoorde klinken; en uit dien hoofdeis ditfpelver-
fchil niet te beflisfen: doch het beste is , hierin 
het algemeenfte gebruik der beste fchrijveren te 
volgen. 

E 2 AA. 
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A A . 

Schrijftmen dierhalven in 

AAM . DWAAL . ZWAARTE. 

AARD . KAAL . ZAAG. er)Z\ 

Alsmede jn. 

JWAANEN van MAAN. HAAZEN Van HAAS. 

KAAZEN . KAAS. STAAKEN . STAAK, e» 

KLAAGEN . KLAAG; BRAADEN . BRAAD, 

RAAKEN . RAAK. WAAKEN . WAAK. 

Om dat, mijns dunkens, zo als ook bereids 
is aangemerkt, de letters, die in 't eenvoud der 
naamwoorden en in de gebiedende wijze der 
werkwoorden gevonden worden, in 't meervoud, 
en in andere wijzen, tijden en perfoonen moeten 
worden behouden: doch anderen, om aan den 
ipelregel der kortheid te voldoen, fchrijven 

MANEN Van MAAN. HAZEN Van HAAS. 
KAZEN . KAAS. STAKEN . STAAK. 
KLAGEN . KLAAG BLAZEN . BLAAS. 
RAKEN . RAAK KRAKEN . KRAAK. 

Doch de eerfte fpelwijze is regelmaatiger, en 
komt eenen uitheemfchen in het leeren onzer taaie 
meer te ltade. 

E E , 
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E E . 
Schrijfcmen in 

EED. K L E E D . N E E F . 

FEEST. L E E M . S T E E N . ellZ. 

Behalven dien, fchrijftmen best de dubbelde 
E ook in het meervoud der naam- en werkwoor­
den,- als, 

S T E E N E N van S T E E N . N E E P E N Van N E E P . 

W B E K E N . W E E K . P E E R E N . P E E R . 

Wij S P R E E K E N . ik S P R E S K . wij B E G E E R E N . ik B E G E E R . 

Zij S T E E K E N . ik S T E E K . Zij W R E E K E N . ik WRKEK. 

enz. 

Anderen begeeren dat men zulke meervoudige 
naam - en werkwoorden met eene enkele E fchrij-
v e ; als, 

S T E N E N . NEPEN . Wij S P R E K E N . Wij B E G E R E N . 

W E K E N • P E R E N . Zij S T E K E N . zij WREKEN. 

Doch deze bekorting ftrijdt met de regelmaa-
tige taaiafleiding, zo als bereids onder den letter 
A en elders is opgemerkt. Buiten dien kunnen 
wij door deze regelmaatige fpelwijze veele eens­
luidende woorden van verfchillende betekenisfen 
onderfcheiden; zo als w. SE W E L in deze volgende 
fpreuken aanwijst, 

„ Daar G E B R E E K E N aan hem geene G E B R E K E N . 

E 3 , / *c 1$ 
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' t l s n nodeloos ta B E V E E L E N , alsmen de B E -
„ V E L E N niet na komc. 

„ D e beftraate W E G E N zijn hard, en de fr.ee-
„ nen die 'er liggen W E E G E N zwaar. 

„ Ik ntKEN dat die B E E K E N zuiver water heb-
„ ben* 

E . Z E Y D E L A A R voegt 'er in zijne Neder-
duitfche fpraakkonst nog de volgende fpreuken bij. 

„ In Z E V E N dagen moet gij dat meel Z E E V E N . 

„ De geenen die B E D E L E N moet men B E D E E -

L E N . 

„ Hi j houdt veel van B E K E R E N ; maar niet van 
„ Z i c h te B E K E E R E N . 

„ Hi j begint zich te B E T E R E N , en zal mijn 
„ fchip B E T E E R E N . 

„ Mi jn P E E T E R heet P E T E R . 

Daar zijn 'er d ie , om den nadruk der uit-
Jpraak, in dit geval, fchrijven 

B E E D E L E N VOOT B E D E L E N . 

B K E T E R Ë N . B E T E R E N . 

T E E K E N . T E K E N . 

Dwingende dus de leezing op den gedubbelden 
klinker, die altoos lang, gevolglijk den fpraak-
toon ontvangen moet: doch ik acht een koppel­
klinker in deze gevallen geheel onnoodig en firij -
dig met den fpelregel der kortheid , ' aangemerkt 
faen uit de S T E M M A A T weet dat de uitgangen 

E N 
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EN hl T E K E N , EXEN in BEDELEN en EREN in BE­

TEREN immer kort zijn, en uit dien hoofde den 
toonval op het eerst voorafgaande zaaklijke deel 
moet werpen. 

IJ . 

Speltmen in 

MIJN. DRIJVEN. MIJ. HIJ. 

ZIJN. LIJF. GIJ. VRIJ. enz. 

Het onderfcheid der fpelling van IJ met EI is 
reeds in de voorgaande Afdeeling afgehandeld; 
het welke hier niets meer overlaat te zeggen. 

0 0 . 

Moetmen fpellen in 

BOOM. BROOD. OOR. 

BOOS. STROOM, ZOON. enz. 

Men behoudtze ook, gelijk de gekoppelde 
AA, E E en uu, in het meervoud der naam- en 
werkwoorden, die wij in het eenvoud niet kunnen 
misfen; als 

BOOMEN van BOOM. BR00DEN Van BROOD. 

STROOMEN . STROOM, DR00MEN DROOM. 

wij HOOREN . ik HOOR. wij HOOPEN . ik HOOP, 

ZÜ STOOREN . ik STOOR. Zij ZOOMEN . ik ZOOM. 

E 4 D e ' 
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Deze geregelde afleiding veroorzaakt dat wij 

door de fpelling onderfcheid maaken tusfchen 
G O O T E N van G O O T en G O T E N van G O T . 
P O O T E N . POOT . P u T E N . p0T. 
L 0 0 T S N , L O O T . L O T E N . L O T . 
S L O O T E N . SLOOT . S L O T E N . SLOT. 

Zo onderfcheidt men ook 

KOOPER. Emptor van K O P E R . Aes. 
T O O R N . Ira . T O R E N . Turrit. 
V O O R E N . Antea . V O O R N . Truta. 

U U . 
Speltmen in 

BUUR. G U Ü R . M U U R . 

D U U R . H U U R . Z U U R . enz. 

Men behoudt de gekoppelde UUook, even 
als de AA, E E en 0 0 , in \ meervoud der 
naam- en werkwoorden, wier eenvoud daarmede 
gefchreeven worden; als, 

B Ü U R E N van B U U R . H U U R E N van H U U R . 

. MUUREN . M U U R . VUUREN . V U U R . " 
Wij H U U R E N . ik H U U R . W 1 J D U U R E N . ik D U U R , 

Zij STUUREN. iksTLUK. zij VUUREN. ik V U U R . 

S-
Van de twee- en drieklinkeren. 

Wij hebben in 't Nedeiduitsch drie foorten 

van. 
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van twee- en driek linkeren, in aanzien hunner uit­
gangen; als in E , Ien ü : zo als blijkt in de vol­
gende voorbeelden. 

A E i n S T A E R T . A I inmat. A U in P A U S . 

I £ . ZIEN. EI . E I N D E . O ü . GOUD. 

A A I . B A A I D E . A A U . B L A A U W E . 

OEI . BLOEIDT. E E U . L E E U W . 

O O I . S T R O O I T . I E U . NIEUW. 

Waar men noch de tweeklinkers E U en O E 
bijvoegt: doch dezen bekleden, uitgebrek der 
lettermerken de plaats van zelf klanken; gelijk 
ook alle onze twee- en drieklinkers geene twee-
en drieklanken uitmaaken; maar of tot verlen­
ging eens klinkers, gelijk de A E en IE of tot de 
tweevoudige fluiting in J en W dienen; zo als 
wij bereids in de voorgaande Afdeeling hebben 
aangemerkt: want de. 

A E . 

Dient bij de Zuidrhijnfche Nederlanders voor 
de verlengde A ; en bij de Noordrhijnfche voor de 
laagfte of achtermondfche E en E E . Hieruit volgt 
verder dat de fpellers van A E voor A A , onder-
fcheidshalve, d e E e n E E in plaatfe van A E 
moeten fchrijven in de woorden W C R E L D péeRD 

« ê ê R T enz. daar de fpellers der gekoppelde klin-

E 5 ke-
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keren gevoeglijker kunnen doen door AE en 
fchrijven WAERELD, PAERD, STAERT, enz. 

I E . 

Is bij de Zuidrhijnfche Nederlanders een twee­
klank, zeggende; bij voorbeekt Zi-ëw in fteê' 
van ZIIN ; doch bij de Noordrhijnfchen een ver­
lengde I. Daarom hebben fommigen gewild dat 
men I I , in plaats van I E , in ZIEN, IEDER, VIER 
enz. zoude fchrijven; edoch het algemeen ge­
bruik heeft zulks niet aangenomen. 

AI en AIJ. 

Schrijftmen in A I ! M A I J , enz. alsmede voor 
de lange A in AIR en HAIR. 

E I en Eij . 

Heeftmen in 

EINDE. VLEIJ. 
HEIL. SPREIJ. enz. 

Waarmen verder de EI en EIJ te gebruiken 
hebbe is in de voorgaande Afdeeling aangeweezen. 

! AAI en A A I J , OEI en OEIJ , OOI en OOIJ. 

Deze drieklinkers fpeltmen in 

KRAAIDE. MOEITE. GOOIDE. 
KAAIJ. • MOEIT. KOOIT, enz. 

AU. 
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• -• ' A U . 
Deze tweeklank vind ik alleen in het naam­

woord PAUS. In andere woorden die met dezen 
klank vermaatfchapt zijn, fchrijft men of AAU en 
A A U , of ou en ouw. 

O U en O U W . 

Schrijftmen in 
GOUD , KOUD i ZOUT, VROUW enz. 

fee U in dezen tweeklinker is fömtijds hier 
met de L der ouden verwisfeld; want 

GOUD komt van GOLD. 

KOUD • KOLD. 
ZOUT . ZOLT. 

SCHOUT . SCHOLT , enz. 

A A U en A A U W , E E U en E E U W , 
IEU en IEUW. 

Heeftmen in 
K L A A U - W E N , EEU-WEN. KIEU-WEN. 

SNAAÜW. . SNEEUW. NIEUW. 

Waarom mende twee-en drieklinkers, die in 
I en U eindigen bier op het einde der woorden 
met J en W'gefchreeven worden blijkt uit de 

, yoorige Afdeeling. 
§• 

Van de Medeklinkeren. 

Aldus genoemd, om dat zij met de zelf kim-
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keren en twee-en drieklinkeren medeklinker 
in t algemeen kan men hier aanmerken dar wij 
lederen medeklinker zijne bepaalde.uitfpraak, in al­
le gevallen, zo veel mogelijk, laaten behouden, 
en dus de vermaatfchapten niet ligt dan om ge-
wigtige redenen verwijfden: gelijk nader zal 
blijken. 

B. 

Is een vermaatfchapte medeklinker met de P • 
20 als blijkt in ' 

BAD met PAD. BRAAD met PRAAT. 
BEEN . PEEN. KRAB . KRAP. 
BIJL . PIJL. SLAB . -SLAP; 
BLAD . PLAT. SLIB . SLIP. 

SCHRAB . SCHRAP. TOB . TOP. 

Men fchrijft haar in 

BAK. BEDERF. BESTEK. 

BAL. BEDRYF. BESTIER , enz. 

Zij wordt gedubbeld in 

EBBE. GRABBELEN. RABBELEN. 

HEBBEN. SCHRABBEN. R I B B E N , enZ. 

En is overtollig in 

EMBDEN VOOr EMDEN, en HEMBD VOOr HEMD.' 
C 
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C 

Is eene latijnfche letter, en tweevoudig in 
uitfpraak; luidende als S vóór de klinkers E , I 
en Y , en als K vóór de overige klinkers A , O 
en U ; alsmede vóór alle medeklinkers; gelijk 
blijkt in 

CEDER, lees SEDER. CAPITTEt lees KAPITTEL. 
CICHOREIJ, . SICHOREY. CONCILIE . KONSILIE. 
CYPRES, .SIPRès. CUREREN . KUREREN. 

C L A U D I U S lees K L A U D I U S . 

CNA2SUS. . KNêsUS. 

CRATES . KRATES. 

De C voor A , O en U verandert bij Spaan, 
fchen en Franfehen haaren gewoonen klank vari 
K in S, zo zij met eene omgekeerde C , die 
men Cedille noemt, onderfchreeven wordt; als 
blijkt in. 

CARCARlees SARSAR. PRONONCA. lees PRONONSA. 
COCOBRA . SOSOWRA. COMMENCONS . KOMMAN-

SONS. 

CUCAR . SOESAR. CONCUT . KONSUUT. 

Sommige Nederlandfche fpraakkundigen fchrij­
ven in navolging deze Cedille vóór de IJ of Y ; 
als in de woorden 

C Y F -
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C Y F E R , C Y N S , F L E R E C Y N , F R A N C Y N enZ. 

Doch overtoll ig; vermits de gemelde Cedille 
niet gebruikt wordt dan vóór de A, O en U om 
den klank der C als K , in dien van S te verande­
ren : de[C vóór de IJ of Y k l ink t , naar het uic-
heemfche taalgebruik , van zelve als eene S ; 
zonder dat hier eene Cedille te pas komt. 

Andere taalgeleerden willen dat men de O ? 
als eene uitheemfche letter, uit het Nederduitsch' 
verbanne, en dat men voor haar dan een S en5 

dan eene K gebruike. I.k Item toe dat zulks plaats 
kan hebben in zuivere Nederduitfche, en ook 
vremde woorden, die bij ons ingelijfd en gewet­
tigd z i jn : edoch in zuivere Latijnfche naamwoor­
den , die nog hunnen eigen uitgang behouden heb­
ben , acht ik het beter dat men zich van de oor-
fpronglijke taalletteren bediene; fchrijvende 

COUNELIS en KRELIS. CATHARINA en KAATJE, 

CASPARUS en KASPIR. CONRADUS en KONRAAD. 

• In 't fchrijven der uitheemfche naamwoorden 
moet men in-'t algemeen bedacht zi jn, uit welk 
eene taaie zodanig een woord ontleend zij ;-ten 
einde de taalëigene letters te kunnen gebruiken; 
Z o fchrijftmen; bijvoorbeeld, 

JAKOB van het Hebreeuwfche Dpj/». en 
JACOBUS van het Griekfche 

C H . 
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C H . 

Is een Griekfche X of %, die Üht genoemd 
wordt. Zij is, gelijk men ziet in de oorfpronk: 

liike taaie, een enkel lettermerk, die door de 
Romeinen in veele Naam- en Konstwoorden is 
overgenomen,' doch geen enkel lettermerk heb­
bende , om den klank dier x uittedrukken, na-

i men zij 'er de, C H , i n de uitfpraak K H , toe; als 
den klank van gem. Griekfchen letter bij hen het 
naaste komende. Wij hebbenze vervolgens den 
Latijnen ontleend om eene harde G uitteleel-
den , die wij hoorden in L O C H E N E N , L A C H -

C H E N , L I C H C H A A M enz. lïn 'er dus ook twee mede­
klinkers van gemaakt; welke thans deHoogduit-
fchers te recht bij malkanderen vlechten, en als 
tot eenen letter vormen. 

Gelijk wij dan bijkans alle medeklinkers dubbe­
len; als blijkt in S C H U B B E N , H A D D E N , K E F F E N , 

V L U G G i i N , H O K K E N , D O L L E N , N I M M E R , T O N N E N , 

P A P P i N , N A R R E N , P L A S S E N , Z E T T E N ; ZO dubbel 
ik ook d e C H , als een enkele medeklinker in 
bij voorbeeld 

L A C H C H E N , W I C H C H E L E N , K A C H C H E L . enz. 

Deze fpelling fchijnt eenigermaate met het 
heerfchende gebruik te ftrijden; doch voldoet 
te meer aan de waare uitfpraak, die wij nimmer 
in eene goede fpelwijze uit het oog mogen ver­
liezen. Ook is hieromtrent het fpelgebruik nog 

al-
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algemeen, noch eenpaarig: Sommigen fchrijven, 
bij voorbeeld, L I C H A A M , fommigen L I G G A A M , deze 
L I C H G A A M en geenen L I G C H A Ü M , en weeranderen 
L I G H A A M , doch geene dezer fpel wijzen voldoet aan 
de uitfpraak van'c woord; want, 

} L I E - C H A A M of als 

L I C H - a A M , of ais 

L I K - H A A M . 

L I G - G A A M is te zacht gefpeld. 
I I C H - G A A M en> zijn beiden oneigen om ait-
L I G - C H A A M ƒ tefpreeken. 
L I G - H A A M , geeft den klank van het woord 

niet. 

Dus blijft 'er niet over dan 't gemelde woord 
met eene gedubbelde C H te fchrijven, wil men 
aan derzelver waare en algemeene uitfpraak vol­
doen i want hij die eeniger maate kiefche ooren 
heeft, hoort duidelijk genoeg dat de harde eind-
keelklank der eerfte lettergreep L I C H , even fterk 
luidende is als de harde vóórkeelklank der laatfte 
lettergreepe C H A A M . 

Sommige fpraakkundigen hebben de C H uit het 
Nederduitsch willen verbannen, om zich alleen 
van d e G te bedienen: doch zulks vind ik ftrijdig 
tegen beiden ons aangenomen gebruik, en ons re-
gelmaatig taaleigen. Tegen ons aangenomen ge­
bruik , en om dat wijze niet kunnen misfen in de 
fpelling der woorden met S C H , en om dat de beste 
oude en nieuwe fchrijvers zich immer van de-

zei-
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2e!ve bediend hebben ; tegen ons regelmaatig taal­
eigen , het welke vordert dat wij alle verfchillen-
de medeklanken, door verfebillende lettermer­
ken moeten uitbeelden. Dat nu de klank der C H 
met dien der G merkelijk verfehilt, blijk uit het 
volgende voorbeeld; 

ik L A C H ' E R O M , luidt als, ik L A C H - C H E R Ö M , en 

ik LAG 'ER O P , als, ik LAGGERÖP , enz. 

Behalven in de opgemelde en foortgeüjke 
woorden, daar de C H een harder keelklinker is 
dan de G , vindtmen haar meestal nog vóór 
de fluit T ; als in L I C H T , T O C H T , vRuciir, 

enz. om dat de harde fluit T eenen even harden 
keelklank vóór zich eischt; doch hiervan worden 
uitgezonderd de afgeleide woorden, die oor-
fpronklijk met G gefchreeven worden; als zijn 

DRAGT , en niet D R A C H T , ,van DRAAGEN. 

Het D E U G T , het D E U C H T , DEUGEN. 

J A G T , J A C H T , JAAGEN. 

Ik L A G , ik L A C H , LEGGEN. 

K L A G T , K L A C H T , KLAAGEN. 

M A G T , M A C H T , MOGEN. 

P L A G T , PLACHT, P L E E G E N , enZ. 

Sommige fchrijvers van benoorden den R h i j n , 
hebben , naar hunnen zachten fpraakaart, de 
C H gewraakt achter de woorden die, volgends de 

F al-
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algemeene landtaal, in S C H eindigen, fchrij­
vende 

M E N S VOOr M E V S C H . V L E E S VOOr V L E E S C I Ï , ' 

V E R S V E R S C H . W E N S W E N S C H ; 

doch zijn hierin niet te volgen, zomen voor het 
algemeen wil fchrijven. Door het Nederduitsch 
verftaat men de algemeene landtaal, en niet de taal 
van eenig bijzonder landfchap, als H O L L A N D , a l -
waarmen, wel is waar, de C H , welluidendheids 
en kortheidshalve, zeldzaam hoort klinken; doch 
dit heeft geen plaats in alle andere, zo noord-
fche als zuidelijke gewesten, alwaar men haar 
in alle gevallen hoort , en waarom daarmede ook 
moet gefchreeven worden. 

Veelen gebruiken de C H in naamwoorden 
die van het Grieksch afftaramen; anderen de 
K ; fchrijvende 

K R I S T E N . C H R I S T E N . 

KRISTUS. CHRISTUS. 

K 1 U S T 0 F F E L . C H i U S T O F F E L . 

Ik acht dat men in dit geval de C H moet be-
houden in naamwoorden die hunnen oorfpronk-
lijken uitgang nog hebben; als, C H R I S T O S , CHRISTOP-

P H O R U S ; doch in ingelijfde woorden, als K R I S ­

T E N , K R I S T E N D O A I , K R U T O F F E L euz. acht i k , 
dat 
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dat men, om aan de uitfpraake te voldoen, de Gr i 
in K moet veranderen. 

D , 

hoortmen in 't begin der woorden 

DAK. DIK. DUCHTEN. 

D E K . DOCH. DWANGj enZ; 

Ook in 'c midden van 

BIDDEN. REDDEN W E D D E N , enz» 

En op het einde van, 

ik H A D . dat ik HADD'. 

WORD. WORD'. 

Doch in naamwoorden heeft zij eene drievou­
dige fpelling; want veelenfpellert, bijvoorbeeld, 
ANTWOORD met eene D op 't einde, om in 
dezelve het meervoud aantetoonen ; anderen 
fpellen ANTWOORT met eene T op 't einde, om 
de gewoone uitfpraak in te volgen; en weder 
anderen fpellen ANTWOORDT met D T , om aan 
beide opgemelde inzichten teffens te voldoen. 

Zij die voor de fpelling der T op het einde 
der naam. werk- en deelwoorden ijveren, ge« 
lijk MOONEN en NTLOC" , beroepen zich op de 
uitfpraak, en houden te recht ftaande, dat men, 
bijvoorbeeld, in de woorden E .ANT, P A T , GÓET, 

F a cv?,-
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O U T , hij WORDT* SMEEDT, BEMINNENT , GEE« 

V E N T , GEVLEIT , BEZORGT enz. op het einde 
geene D; maar eene T hoort. Zeker is het, 
dat hij die eenige kennis der uitheemfche taaien, 
in welken fomtijds de D op het einde eeniger 
woorden gevonden wordt, heeft, en naauwkeurig 
opmerkt hoe zacht zij bij de Franfehen in Ac-
cord, Marchand; bij de Spaanfchen in Verdad, 
Virtud, en bij de Fngelfchen in / bad had, enz. 
klinkt; zeker, zeg ik, zal hij, door de verge­
lijking diens zachten klanks met onzen uitgang, 
overtuigd worden, dat in de opgeroeide en 
foortgelijke naam- werk- en deelwoorden geene 
zachte D , maar wel eene harde T gehoord 
wordt. Behalven dien kunnen wij zulks ontwaa-
ren door de opvolging van een woord, dat met 
eenen zelfklinker begint; want 

Slaa de HANT 'ER aan, luidt als, 
Slaa de HANTTER aan; 

daar anders,' zo het woord H A N T met eene 
fluit D moest gefpeld worden, 

Slaa de HAND 'ER aan, zou luiden als, 
Slaa de HANDDER aan. 

N u zal geen geboren Nederlander zeggen, 
Slaa de HANDDER aan; maar wel Slaa de HANT­

TER aan, en dus bewijst hier de algemeene 
uitfpraak dat wij HANT met geene D ; maar 

< met 



( 8 5 ) 

met eene T moeten fluiten. Wij hebben ech­
ter veele werkwoorden die in den eerften per-
foon van den tegenwoordigen tijd der aantoog 
nende wijze ,eene D op het einde hebben; maar 
alsdan klinkt zij zo zacht, dat zij naauwlijks in 
de gemeenzaame fpraake gehoord wordt; dus zegt 
men gewoonlijk, 

Ik woa zwakker, voor, Ik WORD zwakker. 
Ik HOUW het vast, voor, Ik HOUD het vast. 

De voorftaaners van de fpellinge der fluit T 
zeggen wijders, dat men moet fchrijven zo als 
men fpreekt; dat onze naamwoorden eer met 
eenen harden dan zachten medeklank eindigen; 
en dat, gelijk de harde fluit F en S in 't een. 
voud, na eenen langen klinker en twee- en drie­
klinkers, in 't meervoud in eene zachte letter-
greepöpenende V en Z veranderen, alzo ook de 
rrarde fluit ï van 't eenvoud in eene zachte D van 
't meervoud verwandelen moet. 

Hier tegen zeggen de voorftaaners van de fpel­
linge der fluit D in naam- en werkwoorden, die 
in 't meervoud of in een gebogen geval eene 
D vereifchen, dat niet altijd de fluit D als eene 
T klinkt; gelijk blijkt, bij voorbeeld, in 

Het RAT opwinden, dat luidt als, HetRAXt opwinden. 
L A N T S M A N , als LANDSMAN of LANSMAN. 

F 3 S'LANTS 
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HIMXTS Schip yluidt a l s ' s L A N D s * of 'SLAKSSchip. 

Het geene echter met de algemeene uitfpraake 
niet ftrookt. 

Dat wijders de fpelling met de fluit D den 
liitheemfchen te ftade komt, ziende dat van het 
eenvoud 

L A N D kónn L A N D E N . Van L E E V E N D komt L E E V E N D E . 

H A N D , H A N D E N . G E E V E N D . G E E V E N D E . 

G O E D , G O E D E N . B E L E I D . B E L E I D E . 

O U D . O U D E N . G E V L E I D . G E V L E I D E . 

Terwijl men nog daarenboven, door deze fpel-
wijze veele naam- en werkwoorden naar hunne 
verfchillende betekenis kan onderfcheiden; zo 
als b l i jk t in 

A A R D . Terra, en A A R T . Genium propriet as. 
A A R D E N . Ficlife. A A R T E N . Simulare. 
A R E N D . Aquila. A K E N T . Nomen proprium. 
B E D . Cuhile. B E T . Plus. 
B L O O D . Thnidus. B L O O T . Nudus. 
B O N D . Foedus. B O N T . Discolor. . 
B O N D . Ligebain. B O N T . Pellitus. 
B O O D . Offerebam. B O O T . Navicula. 
B O O R D . Mar go. B O O R T . Terebrat. 
B O D . Cblatum. B O T . Hebes, Pasfer. 
D E U G D . Virtus. D E U G T . Valet. 
G A D . Nomen G A T . Foramcn. 

proprium . 
£ E M O E D . Confcictitia. G E M O E T , Obviam. 



G E S C H U D . Quasfatus, en G E S C H U T . Catapuïta. 
G E W E D . Certatus. G E W E T . Acutus. 
G O D . Deus. G O T . Nomen proprium. 
G R A A D . G/Wtff. G R A A T . Spina. 
H A R D . Dan**. H A R T . Cor. 
H O N D . CtffcW. H O N T . f / W I W . 
H O U D E N , Tenere. H O U T E N . 
K O U D . Frigidus. K O U T . &n»tf. , 
L A A D E N . Onerare. L A A T Ï N . Shere. 
L I E D . Canticum. L I E T . &'»<?tof. 
L O O D . Plumbum. L O O T . J»"«/«f. 
L O O D E N . Plumbeus. L O O T E N . Frutices. ' 
L U I D . Cte>w. L U I T . C I V ^ A 

M I L D . Liberalis. M I L T . 

M O E D , M O E T . Gtftf#«f, l & . 

M Y D E N . P ^ ö . M Y T E N . .rffoWl. 

N O O D . Perkulum. N O O T . iVw*. 
OORD. Ptega. 0 0 R T - Qyadrans. 
P O N D . Libra, As. TOKT. Ponto. 
R A A D . Senasus. R A A T . 

R A D . " <R««. R A T ' * & r ' 
U E E D . Equitabam. R E E T . Disfilktem. 
R E E D E N . P « f * « . R E E T E N , A l M . 
P I E D . Confulabam. R I E T . ^ r « « i « . 
SNOOD. Fraudulentus.sKOQT. Emungebam. 
S P E L D . S P E L T . Ztfrf, if0C<*. 

V L I B D E N . V L I E T E N . Husre. 
Y L O O D E N . Fujiebant. V L O O T E N . Clasfes. 
W A N D . P«V/«. W A N T . J l f iWKf* . 

C 87 ) 
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W I L D . Fertts en W I L T gij? Fisnel 
Z W E E D . Suecius. Z W E E T . Sudor. f » 

Andere taalkundigen trachten dit fchriifver-
fchil te befhsfcn, roet aan beiden, de uitfpraake 
en de afleiding©,te voldoen door'c fpellen van D T 
in plaatfe van T of D , cn fchrijven 

GOOT. D E K E K K D T . 1 'ELEIDT. 

G O E D T . SJ-ittEKENDT. G L V L S I D T . 

Doch dit is tegen den regel d : r kortheid ge-

De D l fchujftroen echter in den tweeden en der-
den perfoon der werkwoorden, die een enkele 
of gedubbelde D hebben, waarvan hiervoor 
meei over den fchrijfregel der kortheid. 

Dear men nu van deze drievoudige fpelling. 
wijze de beste moet verkiezen, en ieder zijne vol 
Handige reden voor zich heeft, acht ik veiligst 
naar den bekenden regel, Semiendum cumdo&is 
loquendo cum vulgo, het meest heerfphende ge­
bruik der geleerden te volgen; en dat fchijnr, 
deels om de regelmaatige afleidingen, deelsom 
den zachten fpreektrant van Holland, als hoofd, 
provincie, te volgen, voor de fpelling met de fluit 
D te zyu. 

F , 

O) Zie de. 'NEDERDUITSCHE S P R A A W O H S T van E . 2 « D E . 
lAAi i op de ietter D, Liadz. ? i , '" 
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F , 

is een vermaatfcbapte medeklinker met de 
V ; doch harder in de uitfpraake; zo als blijkt in 

F A A M . Fama en V A A M . Orgyia. 
P E E S T . Feria. V E E S T . Crepitus. 
F E I L . Error. V E I L . Eedera. 
F E I L . Penkttlus. V E I L . Venalis. 
F E I L E N . Errare. V B I L E N . Venditare. 
F E I L E N . Verrere. V I J L E N . Limare, 
F E I T . Facinus. V E I T . Panaritium. 
F E L . Stevus. V E L . Pagina. 
F E L . Fortis. V E L . Cutis, corium. 
X'iER. Ferox. V I E R . Quatuor. 

Veelen gebruiken de F voor P H in woorden 
die van het Grieksch afdammen; als, 

F I L A D E L F U S voor P H I L A D E L P H U S . 

FILlFPUS. FHILIPPUS. 

F I L O S O O F . P H I L O S O O P H , enz. 

Doch, mijns erachtens is het best in deze en 
foortgelijke griekfche woorden de P H te be­
houden, om te meer aan de zuivere uitfpraake 
te voldoen ; want de P H klinkt niet als F , 
maar als eene P , verzeld van een blaazend 
gelisp, zo als wij in de 3, j , n en fi der 
Hebreëren, en in de B , r , A , en © der Grieken 

F 5 hoo* 
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hoeren, en daarom te recht door de B H , G H , 
D H en T H worden uitgebeeld. 

G , 
fchrijftmen in 

G A L . A R G . 

G E L D . B E R G . 

G O U D , S L A G , enz. 

Zij wordt achter de N gevoegd om den zachten 
neusklank aan te duiden; als blijkt in 

B A N G . R I N G . J O N G . 

D W A N G . D W I N G E N . IR0NGEN , enz. 

In dit geval wisfelt de G met K , en maakt 
met de voorafgaande N den harden neusklank 
I N K , die gebruikt wordt voor eenen volgenden 
medeklinker; zo fchrijftmen 

J O N K M A N , VOOr J O N G M A N , VanjONG. 

O0RSPR0NKLYK VOOr 00RSPRONGLYK Van O O R ­

SPRONG. 

D o c h zo een zelfklinker volgt is de zachte 
neusklank N G geene verandering onderhevig; 
als blijkt in 

J O N G E N van J O N G . L A N G O O R van L A N G en O O R . 

KONINGEN Van K O N I N G , TOEGANGACHTIG. TOEGANG. 

H , 

vindt men in'tNederduitsch alleenlijk in het be­
gin der lettergreepen ; als bij voorbeeld in 

H A N D . 
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H A N D . H O O I E N . B E H O O R É N . 

2 H E L M . H Y . B E H E I N E N . 

H I T T E . H U U R . . G E H A A T , enZ. 

Sommigen gebruiken nog de H achter de G 
in D A G H , H E G H , V L A G H , W E G H enz, doch over­
tollig: het geluid der H wordt achter de G met 
gehoord; ook is de Galleen volftandig genoeg 
om den waaren klank dier woorden aanteduiden. 

De Ouden fchreevén ook de H achter de G , 
gelijk de Italiaanen vóór de klinkers E , I en 
IT, nog doen , om aantetoonendat de G alsdan, neit 
als DSJ of SJ; maar als vóór de klinkers A , O , U 
en «ndere medeklinkers, luidt. Doch alzo de 
G bij ons geenen tweevoudigen klank, gelijk bij 
de Italiaanen en Franfehen, heeft, is de H m 
diergelijke gevallen achter de G geplaatst, orer-
toliig. 

In Hebreeuwfche en Griekfche naamwoorden 
fchrijft men de H achter verfcheidene medeklin­
kers, om een zeker bijgeblaas aanteduiden; aU 
achter 

B voor 3 i n j o B H , J O A B H , N A D A B H . 

P fi, P H A N U E L ; P H A R A O . 

J ri, T H A M A R . N A T H A N . M E T H I G O S E T H ; 

C X. CHRISTUS. CHKYSOSTOMUS. 
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P n, PHILO PHItlPPüS. 

T ©. THETIS. THEMA . THEOCRIJT, enz. 

Zo fchrijftmen ook de Hebreeuwfche rt, of 
H ,op hec einde van fommige naamwoorden ;'als, 

JEHOVAH. JESAÏAH, enz. 

doch ten onrechte; overmits den, of H , in de» 
ze woorden eene rustende Jetter is , en men 
dezelve niet leest, zo geen klinker daarbij, of 
Mappik daar binnen gevonden wordt. 

J> 

fpeltmen in 

J A K . J E U G D . J O K . 

J A S . J I C H T , J U R K , enz. 

Deze medeklinker is eigenlijk de Hebreeuw­
fche J O D Q)f en moet deswegen in alle eigene 
naamwoorden, die van gemelde taaie over­
genomen zijn , behouden worden. Doch dit 
heeft geene plaats in zuivere Griekfche naam­
woorden; overmits de Grieken geenen meden-
klinker J , maar Hechts eenen klinker I , 'i£**3 

hebben, die niet in verbindinge met eenen op­
volgenden klinker; maar op zichzelven , als eene 
bijzondere lettergreep wordt uitgefproken. 

De 
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De J wisfelt ook formijds met de G ; >ls 
blijkt in 

A N J E L I E R en A N G E L T E R . 

J ü N E V E R G E N E V E R , enz. 

D e reden hiervan i s , om dat, in opgemelde 
woorden, de J klinkt als de Franfche J of G voor 
E en I : daar zij fchijnen den Franfehen ontleend 
te zijn. 

Op eene gelijke wijze hebben wij hun den uit­
gang A G E ontleend, die door de beste Nederlandfche 
fchrijvers met AADJE gefpeld wordt; zo als blijkt i n 

BOSCH AADJE. PAKKAADJE. PERSONAADJE» 

K W E L L A A D J E . P E L G R I M A A D J E . P L A N T A A D J E , enz. 

Indien wij nu in deze en foortgelijke woorden 
eenigermaate aan de uitfpraake willen voldoen, zo 
klinkt in den opgemelden uitgang A A D J E de J als 
bij de Franfehen; maar aangemerkt wij geenen 
medeklinker met eenen tweevoudigen klank heb­
ben , en dat daarenboven de D in dien uitgang 
niet gehoord wordt, dunkt het mij beter datmsn, 
ingevolge de juifte uitfpraak, fchrijve; bij voor» 
beeld, 

BOSSCHAASJE voor B O S C H A A D J S . 

K W E L L A A S J E K W E L L A A D J E . 

P A K K A A S J S Ï A K K A A D J E , C H Z . 
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K , 

fchrijftmen in 

KALKOEN» K I N D . L A K . 

K E I Z E R . K O N I N G . L O K K E N , e n Z . 

De Ouden fchreevén in de plaatfe van eene K de 
C vóór A , O , U en andere medeklinkers, in na-
volginge der Latijnen; doch het thans heerfchen-
de gebruik heeft deze verouderde en kwalijk ont­
leende fpelwijs met reden afgefchaft. 

Anderen en nieuweren, gelijk A. M O O N E N , heb­
ben daarentegen gewild dat men de K in plaatfe 
der C , ook vóór de E en I zoude gebruiken, 
en fchrijven 

K E D E R VOOr C E D E R , en K I K E R O V O O r C I C E R O , 

omdat hethoogstwaarfchijnelijk is dat de oude 
Romeinen deC vóór E en I even als vóór A , 0 , 
U e n andere medeklinkers, als eene K hebben 
uirgefproken; gelijk uit .de vertaalinge van het L a ­
tijn in 't Grieksch ten klaarften blijkt; doch ons 
gebruik heeft' deze letterkiêschheid tot heden toss 
niet willen aanvaarden. 

Oulings fchreef men ook C K voor K S ; als 

H A C K E N VOOr H A K K E N . 

D E C K E N . D E K K E N . 

S T I C K E N . STIKKEN. 

ja 
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ja op het einde der, woorden nu de C , en 

dan de C K voor de enkele K , als 

D A C K . I C K . W R E C . 

B E C . J O C K . S T Ü C K , enz. 

doch de eerfte fpelwijs is , om haare onregel-
maatigheid, en de laatfte om haare overtollig­
heid, door de huidige taalkundigen met reden ver­
worpen. Zie overigens hiervóór op de C. 

L , 

fchrijftmen in 

L A N D . SCHEL.' B U L L E N . 

L E D I G . VOL. VULLEN, enz. 

Onlings fchreef men ook in fommige woor­
den de L na de O , daar men nu den tweeklin­
ker O U voor heeft; als blijkt in 

G O U D , van G O L D . 

K O U T . K O L D . 

S C H O U T , S C H O L T , enz. 

Zo wordt zij ook nog fomtij's met R verwis-, 
feid; als in 

STAMEREN VOOr STAMELEN. 

SNIPPEREN VOOr SNiPPELEN. 
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M , 

lpeltmen 3n 

MiND. LAM. KLEMMEN. 
MEÏMSCH. S T E M . B R O M M E N . enz2 

Zij behoort ook in het woord B O O M G A A R D ; 

waarvoor men ook, doch verkeerdlijk, B O O G A A R D 

fchrijft. 

N , 

fchrijftmen in 

N A D R U K * M A N . M A N N E N . 

N E D E R I G . Z O N . Z O N N E N , enz. 

Met de R wordt zij fomwijlen verplaatst; als 
blijkt in 

BORN voor B R O N . 

B A R K E N VOOr B R A N D E N , enZ. 

p , 

fchrijftmen in 

P A E R D . L A P . SCHOPPEN. 

P A K . S C H E R P , T A P P E N , enz. 

Zij is overtollig in de woorden A M P T en A M P T -

M A N ; waar voormen beter fchrijft A M T en A M T -
MAN. 
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Q» 

ïs eene latijnfche Ietter, die voor de Ü klinkt 
als K voor O E ; gelijk blijkt in de woorden 

QUINQUAGESIMA , QUINTlLIANUS , 

Q Ü I N T Ü S , Q U I R I N U S , enz. 

welken door de Italiaanen , Spaanfchen, Fran­

fehen en Engelfchen nog uitgefproken worden als 

KOEÏNKOEaGESlMA , KÖEÏNTILlANUS , 
KOEÏNTUS, KOEÏRINUS, enz. 

en dus niet als inden duitfehen taaltak dé K W 
uitgefproken wordt. T e r dier oorzaake fchree­
vén de Ouden, en fchrijven nog heden eemge 
weinigen, verkeerdlijk, 

QUAAL, VOOr KWAAL ; 
QUAAD, KWAAD ; 
Q U A S T , K W A S T ; 

QU1JNEN, KWIJNEN. 

fchrijftmen irt 

RAAD, DOOR , MORREN, 
ROOD, SCHAAR, WARREN, enZ. 

D e R H is de griekfche P , f , of Rho, dïe, 
»f enkel of gedubbeld, een nageblaas in die taaie 

O heeft 
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heefr. Men behoortze niet te gebruiken dan 
in woorden die van het Grieksch afftammen; 
echter fchrijft menze nog in 

R H I J N , R H O N E , R H A B A R B E R , R H E E B O K , enz. 

S. 

Deze is de harde verrnaatfchapte medeklinker 
der zachte Z. Men fchrijft haar, eerstlijk, vóór 
de medeklinkers C H , N , L , P , M en T ; 
als in, 

S C H E R M , S L A A N , • S M I J T E N , 

S C H R A N D E R , S L E C H T E N , S M E E R E N , 

S N A T E R , S P A R T E L E N , S T A A N , 

S N A V E L , S P O U W E N , M E E S T , enz. 

Ten anderen, in den aanvang der volgende 
woorden; 

S A , T S A , S A L P E T E R , S E D E R T , S I M P E L , S O M M I G E , 

S A A I J , S A M M E L K N , S E G R 1 M , SIPIER , S O M T Y D S , 

SA1JET, S A M A A R , S E I N , SYROOP, S O O R T , 

S A B B A T , S A N D E L H O U T , S E I S S E N , S I S S E N , S O P , 

S A B ï . L , _ SAP, S E K , S O B E R , S U F , • 

SADUCEè'R, S A R A Z I J N , S E K R E E T , S O D O M Y , S U F F E N , 

S A F F I E R , 5 A R G 1 E , S A M M E L E N , S O K , S U K K E ­

L E N , 

S A F F R A A N , S A T A N , S E L R Y , S O L D Y , S U L , 

S A L A A D , S A T E R , S E R V E T , S O L D A A T , S U L L E N , 

S A Ï Z O E N , S A T Y N , S E X £ , S O L F E R , S U L F E R £ 

I P R A A S : . 
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S P R A A K , S A U S , S I D D E R E N , S O L L E N , SUSSEN , 

S A L E T , SAUSYS, S L N K E L , S O M , S U I K E R , 

S A L I J , S C E P T E R , S I M , S O M B E R , SUIZE­

B O L L E N , 

Ten derden, achter de harde medeklinkers 
F , E , M , P e n T ; doch achter de D , L , N 
en R verandert de harde S in eene zachte Z 3 
als in 

V E L Z E , van V E L S ; 

O N Z E , O N S ; 

V A E R Z E N , V A E R J . 

De vaste uitgangen Z A A M en Z E L worden 
njtgezonderd; hierom fchrijftmen 

W E E F Z E L , V O O r W E E F S E L ; 

W E R K Z A A M , W E R K S A A M ; 

Z W E E M Z E L , Z W E E M S E L ; 

S C H R A A P Z E L , S C H R A A P S E L ; 

N A B O O T Z A A M , N A B O O T S A A M . 

T , 
fchrijftmen in 

T A K , K A T , K A T T E N , 

T A N D , L A T , L A T T E N . 

De T is bij ons in de werkwoorden de merk­
letter van den derden perfoon van 't eenvoud; 
hierom fchrijftmen 

G » «ij 
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HIJ D O E T , en niet Hij" D O E D , 

Hij' SCHRIJFT Hij SCHRIJFD. 

Ook wordt zij bij bekorting verdubbeld in den 
voorledenen tijd der werkwoorden die in de on­
bepaalde wijze met eene dubbelde T gefchreeven 
moeten worden; als 

Hij W E T T E , voor Hij W E T T E D E , van W E T T E N ; 

Hij Z E T T E , VOOr Hij Z E T T E D E , Van ZETTEN. 

Zie verder hier vdór op den fpelregel der kort­
heid. 

De TI , gevolgd door eenen anderen klinker, 
'heeft bij de Latijnen den klank van T S I ; als 
blijkt i n , 

LUCRETIA, TERTIO, HORATIUS. 

Deze fpelwijs behoort men in het Nederduitsch 
te behouden, zo het zuivere latijnfche naamwoor­
den zijn; doch zo zij bij ons ingelijfd zijn , en on­
zen gewoonen uitgang ontvangen hebben, is het 
beter de fpelling naar de uitfpraak te voegen, fchrij­
vende TS voor T ; en dus 

PREDIKAATSIE V00E PREDICATIE of PREDICACIEJ 

PROFEETSIE VOOr PROFETIE of FROFECIE. 

V , 
fchrijftmen alleenlijk in 't begin der lettergreepen, 

zo 
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zo vóór de klinkers als vóór de medeklinkers", ge­
lijk in 

i 
V A E R S , VISCH, V L E S , VREDE, 

VERSCH, VOS, V L I E T , VRUCHT, enz. 

De V , een zachte vermaatfchapte medeklin­
ker der harde F zijnde, wordt dikwerf, naar de 
zachte hollandfche uitfpraak, voor dezelve ge­
bruikt; als blijkt in 
V L E C R M U I S , voor FLEêRMUis; V O R M , voor F O R M ; 

V L E S , F L E S ; V R A N K , F R A N K ; 

V L I E R , F L I E R ; V R A N K R Y K , F R A N K R Y K ; 

V R I E S L A N D , F R I E S L A N D J V O R K E N , F O K K E N . 

Zo fchrijven wij ook eenige woorden met V , 
die van het Grieksch en het Latyn afdammen, 
en in die taaien met een n of * en F gefchree­
ven worden; als, 

V E E L , van ntaV«; V A L K , van Falco; 
V R O E G , n>ï; V A L S C H , Faljus; 
V A L L E N , 24>*'AA«; V L A M , ïlamma\ 
V R E E Z E , *ƒ»»•«•»; V O R K , . Furca. 

w , 

fchrijftmen in het begin, i? 't midden, en op 
< het einde der lettergreepen, a.s 

W A L , D W A N G , E E U W , 

W O O R D , K W E L L I N G , V R O U W . 

G 3 Zij 
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Zij komt vóór geenen medeklinker dan alleen* 
lijk vóór de R ; als, 

W R A N G , W R E V E L , 

W R E E D , • W R O E T E N . 

x, 
is de griekfche 2 of X I , die voor de G S , 

KS en CHS gebruikt werd. Zy dient om griek­
fche en latynfche naamwoorden te fchryven; als, 

X A N T U S , X E R X E S , A L E X A N D E R . 

In 't Nederduitsch gebruiktmen thans KS voor 
, X , fchrijvende 

E L I J K S , voorBLTjx; Z U L K S , voor Z U L X ; 

R I J K S , R I J X ; B L I K Z E M , B L I X £ M > 

Z , 

is de zachte vermaatfchapte medeklinker der 
harde S; gelyk men hoort in 

Z A E L en S A B E L ; Z O L D E R en S O L D I J ; 

J k z A A i j S A A I J ; Z U I G E N S U I K E R ; 

Z I N G E N SISSEN; WIJ Z U L L E N S U L L E N . 

Men vindt haar alleenlijk in 't begin der letter­
greepen vóór de zelfklinkers, en vóór den me-

dekliq^ 
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deklinker W , waarvoor men eertijds eene S 
fchreef; als 

ZWAAN , voor SWAAN ; ZWEEREN , voor SWEEREN; 

Z W A R T , S W A R T ; Z W E R V E N , SWERVEN. 

V I E R D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

S T E M M A A T K U N D E . 
De STEMMAAT, Profodia, wordt onderfcheiden 

in WOOBDMAAT, Quantitas, en W O O R D T O O N , ^ -

centus. 
De WOORDMAAT leert ons de langheid en kort­

heid ; en de WOORDTOON den hoogen en laagen ftem-
toon der lettergreepen, in vergelijkinge tot mal­
kanderen. 

V A N D E 

W O O R D M A A T . 
De tijdmaat der lettergreepen is bij ons drie­

vuldig; dat is, kort of ééntijdig; middenbaar of 
tweetijdig, en lang of drietijdig; gelijk, bij voor­
beeld, blijkt in het woord 

— v u 
A A N P O R R E N . 

Hier is de eerfte lettergreep A A N , lang of drie-
G 4 tijdig 
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tijdig in vergelijkinge der laatfte lettergreepeREN; 
dat is, men heeft driemaal zo veel tijds noodig' 
om AAN als REN uittefpreeken; zo is ook de mid­
denlettergreep POR, middenbaar of tweetijdig-
dat is, langer dan de laatfte lettergreep R E N en 
korter dan de eeifte AAN. 

De drievoudige ftemmaat wordt in het ̂ eder-
duitsch, endoor ons fpraakgebruik, en door de 
volgende regels gekend. De lange lettergreepen 
teken ik met een ( — ) , d e m i d d e n b a a r e 

met ( >n de korte met (M) boven de klinkers. 
Lange of drieiijdige lettergreepen zijn, 

Ten i . Alle lettergreepen die met gedubbelde 
klinkers gefchreeven worden; als met 

AA of AE in AARD, MAAR, D A A - R . 
E E GEEN, ZEER, REEN; 

IJ 0fY M ï j N j W ] J N J Z - , 
° 0 I ) O 0 K J Z 0 3 N > W O Q N . 

U U o f ü E ztTüft, M l f C R ; D T f ü R ' 

Ten 2. Alle twee-en drieklinkersj als zijn, 

A U en AUW PAUS, SNIDW; 
ï ï en EIJ ^ p e T l . -

FIT " - ' 
^ U ^ D E U R , H ï f J R . 

IE. 
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T E in ZIEN, DIINJ 
O E DOEN, GOED; 

O U en O U W MOUT, STOUT, VROUWJ 
UI en UIJ DUIM, UIT, LUIT; 
A A I e n A A I J DRAAIT, ZWAAIT, DRAAIJJ 
A A U of A A U W SNAAUW, NAAUW; 
E E U of E E U W GEEUW, LEEUW ; 
I E U o f l E U W NIEUW, KIEUW; 
OEI ofOEIJ MOËIJ, BOIIJ; BLOEIT; 
OOI en OOIJ DOOIT , MOOIJ , enz. 

Ten 3 . Alle éénlettergreepige woorden die 
eindigen in de naklanken L , M , N , N G en R , 
of in de blaasklanken C H , F , G en S, op zich 
zeiven , of door één of meer fluitletters ge­
volgd; als, 

DAL, VULT, HULST, 
DAM, KOMT, KOMST, 
MAN, WOND, GUNST, 
ZANG, DINGT, JONGST, 
KAR, VERSCH, VORST , 
LACH, LLCHT, LICHTST, 
KAF, GRAFT, DOEST, 
ZEG, LIGT, L T G T S T ; 

DAS, VAST, M E N S C H . 
G 5 , Als-
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Alsmede de fbpklanken B , D T K , P en T , 

door eenen lluicletter gevolgd; als, 

H E B T , T H A N S , STRAKS, STROPT, N A T S , eHZ. 

Ten 4. De eerfte lettergreep van alle tweeletter-
greepige woorden die eenen middenbaaren of 
korten uitgang hebben; a] s , 

WASDOM, V A D E R , 

VRIENDSCHAP , H E M E L , 

D R O N K A A R T , BODE. 

Ten 5. De volgende voorzetzels in tweeletter-
greepige woorden, 

A A N in AANRIT ; N A in NAZIEN; 

A F AFGANG ; O M . O M G A N G ; 

A N T ANTWOORD ; O N ONDIENST; 

BIJ BIJZIJN; OP OPWAARDS; 

D O O R DOORGANG; T O E T O E Z A N G ; 

MIS M I S D A A D ; UIT U T P V A A R D ; 

W A N WANGUNST. 

Ten 6. Insgelijks in drie en meer lettergree-
pige woorden, zo 'er eene korte lettergreep op 
volgt; bijvoorbeeld, in 

AANGEP.OODEN, NABESTAANDE, 

BIJGELEGD, OMGEKOMEN, 

DOORGEBRAGT, TOEGEKEERD. 

Ten 
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Ten 7. Zo na de bovengemelde voorzetzels 
eene lange of middenbaare lettergreep volgt, dan 
heeft het voortzetzel de TOONHEFFING , en de 
tweede lettergreep blijft lang; als blijkt in 

A&NSLAGEN , ÓMKEEREN , 

ÓFMAAKEN, NÓBOOTSEN, 

BÏJWOONEN, DÓORBRKNGEN , enz. 

Ten 8. Maar het voorzetzel M I S , is kort voor 
een werkwoord, als blijkt in 

MISDOEN , MISDRIJVEN , 

MISGAAN, MISACHTEN. 

Ten 9. De volgende uitheemfche uitgangen 
zijn lang: 

A A N in A M E R I C A A N ; , 

E I T MAJESTEIT ; 

EIJ LIVREIJ; 

E E L TOONELL; 

E I N ROMEIN ; 

ES ZONDARES; 

E T B A N K E T ; 

IER TUINIER; 

I N VRIENDIN; 

IST BLOEMIST; 

O E N VENIZOEN ; 
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JJ in S L A V E R N I J ; 

IJT H Ï P P O C R I J T . 

Ten 10. De volgende uitgangen hebben de 
eerde lettergreep lang, of drietijdig , en de 
laatfte kort, of ééntijdig: 

A C H T I G m R O O D A C H T I G ; 

E R S C H E M E E S T E R S C H E ; 

H A N D E A L L E R H A N D E ; 

1ERSTER T U I N I E H S T E R ; 
— V* _ u 

A A D J E B O S S C H A A D J E . 

Ten Ï I . Omtrent de achtervoegzels is nog 
aantemerken, dat de korten fomtijds eenen langen, 
en de langen eenen korten uitgang kunnen bij zig 
neemen; als in , 

B U R G E R , B U R G E R I J ; 

G A A R D E N , G A A R D E N I E R ; 

S O T T E R N I J , S O T T E R N I J K N ; 

G R A V E E L , G R A V E E L I G . 

Ten 1 2 . Koppelnaamwoorden van twee let­
tergreepen hebben de eerfte greep lang, of drie-
tijdig; als, 

B I E R K A N , P I J N B A N K , 

V E L D S L A G , HANDSCHOEN.' 

Ten 13. Koppelnaamwoorden van drie letter-
r* gree-
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greepen, wier twee laatfte greepen een bijvoege-
lijk naamwoord uitmaaken, hebben de eerfte 
lettergreep middenbaar, of tweetijdig , en de mid-
denftelang, of drietijdig; als, 

GQEDAART1G , 

M O E D W I L L I G , 
w — 
E E R Z U C H T I G . 

Ten 14. Koppelnaamwoorden van drie letter-
greepen hebben anders de midderrfte greep lang , 
of drietijding, met eenen toonval op de eerfte; 
als, 

P U T W A T E R , BléRSTEEKER, 

LflSTDRAAGER , S T Ó E N B A K K E R . 

Ten 15. Alle tweelettergreepige woorden 
hebben, zonder een kort voorvoegzei, de eerfte 
greep lang, en de laatfte kort of middenbaar; 
als, 

» - • 
L I C H C H A A M , W A T E R , 

HEMEL, AARDE. 

Middenbaare of tweetijdige lettergreepen zijn, 

Ten r. Alle éénlettergreepige woorden van 
enkele zelfklinkeren , die in de ftopklanken, 
B , D , K , P of Teindigen; als, ; 

HEB 
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V v 
HEB , STROP, 

v w 

HAD, STUT„ 

STOK, SCHOT. 

Ten 2. Insgelijks de gedubbelde ftopklanken; 
als, 

« 

H E B B E N , 

HADDENj 

STOKKEN, 

STOPPING, 

STUKKEN. 

Ten 3* De volgende uitgangen, 

A A R in M A K E L A A R ; 
tv 

AART DRONKAART J 

B A A R WONDERBAAR; 

D O M 2.1 GENDOM; 

H E I D GOEDHEID; 

I N G KORTLNG; 

L E I EENERLEI; 

LILVG L E E R L I N G ; 

LINGS SCHREIDELINGS ; 

LOOS 
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LOOS in A C H T E L O O S ; 

LIJK V R I E N D E L I J K ; 

NIS G E H E U G E N IS; 

SCHAP M A A T S C H A P ; 

Z A A M L E E R Z A A M . 

• Korte of eentijdige lettergreepen zijn. 
Ten i . De volgende voorvoegzeis; 

u O 

BE in B E G I N , B E G E E R E N ; 

ER E R V A A R E N , E R B A R M E N ; 

GE G E H E E L , G E G E E V E N , -

ONT O N T V A N G E N J ' O N T Z E N U W E N ; 
O KJ 

V E R V E R R I J K T , V E R H O O R D . 

Ten 2. De volgende uitgangen; 

DE in L I E F D E , L O O F D E ; 

E E R V E ' , T O O N Ü ; 

E L E N G E L , H E M E L ; 

E M A D E M , V A D E M ; 

w u 

E N M O L E N , G E E V E N ; 

END U C H T E N D , V R E E Z E N D ; 

ENS M O E T W I L L E N S , L E R V E N S ; 

ER Z W A N G E R , < D U U R E R ; 

ER3 A N D E R S , S C H R A N D E R S ; 

ISCH 
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U ij 

ISCH in B R I T T I S C H , G O T T I S C H ; 

1G W A A D I G , N O O D I G ; 

SCHE A A R D S C H E , H E M E L S C H E ; 

K E N D O E K S K E N , M A A G D E K E N £ 

S E S C H E T S E , K W E T S E J 

S E M B L O E I S E M ; 

S T E G U N S T E , K U N S T E ; 

S T E R Z A N G S T E R , D I C H T S T E R ; 

T E H O O G S T E , B E G E E R T E i 

T I G T W I N T I G , V I J F T I G ; 

T J E o f J E S C H O E N T J E , H O E D J E ; 

U W S C H A D U W , W E D U W ; 

Z E R O O Z E , V A E R Z E ; 

Z E L D E K Z E L , O P V E E G Z E L . 

Ten 3, De éenlettergreepige woorden 
E E , D E N , D E R , E N , * E R , G E , 

H E T , M E , T E , D E , W E , Z E . 

Bij het nafpooren der opgemelde regelen, ont­
dekte ik de volgende eigenfchappen der Neder-
duitfche Spraake, die ik niet nalaaten kan hier in 
te lasfchen. 

Ten 1. Dat de meeste grondnaam-en -werk­
woorden uit eene enkele lettergreepe beftaan. 

Ten 2 . Dat alle de twee lettergreepige woor­
den den toon op de eerfte greep hebben; invoe-

ge 
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ge hieraan niet dan uitheemfche woorden uitge} 
zonderd kunnen worden; als zijn, 

t l V R é l , TOONéEL* , ROMélN , BANKéT, 
BORDEÉL, KAPSL, GRANAar,FORNÜIS, 
TAB3.K, PAPIER, PERSOON, NATUIU , 
MORTléR , PISTOOL , CITROéN , MIMJIT , ehZ. 

Hieruit blijkt de eigcnaartige kortheid, en te­
vens de regelmaatige toonval der Nederduitfche 
Spraake; twee eigenfehappen, die de grootfte 
volmaaktheden eener taaie ü i tmaaken; Waarvan 
ter zijner plaatfe breeder. 

V A N D E N 

W O O R D T O O N , 

De fpraaktoonen zijn in het Nederduitsch be­
paald of onbepaald. 

A l l e twee- en meer lettergreepige woorden 
hebben eenen bepaalden toon, die men uit de 
Volgende regelen kan leeren kennen. 

'I'en l. In woorden van twee lange letter­
greepen, heeft de eerfte lettergreep den toon; 
ais in 

BLOÓDAART, DEUGDRIJK, 
DGÓLHOF, EÓTZAAL. 

T e n 2. Tweelettergrepige woorden, wier 
eerfte greep lang, en wier laatfte middenbaar o f 

ft kort 
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kort is, hebben den toon op de eerfte letter­
greep; als in, 

MAATSCHAP, GEÓVEN, 
LEéRZAAM , LléFDE. 

Ten 3. Tweelettergrepige woorden , wier 
eerfte greep middenbaar , en de laatfte lang, 
middenbaar of kort i s , hebben den toon op de 
eerfte lettergreep; als in 

GÓDLOOS, SCHÜTBAAR, 

HCBZUCHT, STOKKEN, enZ. 

Ten 4. Tweelettergreepige woorden, wier 
eerfte greep kort, en de laatfte lang of midden­
baar is , hebben den toon op de laatfte letter­
greep; als in 

BEDUABD, ERKCN, 
GELEéRD, VEKLaK. 

Ten 5. De fcheibsare voorvoegzeis A A N , 
A F , BIJ, D O O R , N A , O P , T O E U I T , 
hebben in twee- en meer lettergreepige woorden 
altijd de toonverheffing; als, 

A3NDOEN, NaGAAN, IEG A?.N-, 

3FVEEGEN, OPZITTEN, GEEF a>, 

BIJZIJN, ToéGANG, VEEG UIT, 

DÓÓRDRINGEN , UITVINDEN , DOE TÓE. 

Ten 6. De uitheemfche lange uitgangen 
A A N , 
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A A N , E I T , E I , E E L enz. hier vóór ver-
meld, hebben mede den toonval; als, 

A M E R I K A A N , ROMÓIN, 

M A j E S l é l T , ZONDAARés, 
L IVRé l , BANKéT, 
TOONEéL, T U I N I E R , enz. 

Ten 7. De voorvoegzeis W A N , O N en 
H E R , hebben den toonval, wanneer eene enke­
le lettergreep volgt; als in 

W&NGUNST, ÓNSTERK, HÓRKOMST; 

doch, zo na de laatfte lettergreep een mid­
denbaare of korte uitgang volgt, dan wordt 
de toon op de middenlte greep verfchooven; 
als in 

W A N G U N S T I G , ONSTéuKTE , HERKOMSTIG. 

Volgt na de opgemelde voorvoegzeis eene 
korte lettergreep, dan behouden zij den toon­
val; als in 

WANGEDROCHT , ONBEDACHT , HéRGELEID. 

Ten 3. Eene lange of middenbaare Ietter-
greep , tusfchen twee middenbaare of korte gree­
pen, heeft immer den toonval; als in 

BEGRadVEN , ONT WAaKBAAR , 

ERKENNEN , GEA3RTHEID. 

H 2 Ten 



Ten o. Koppelwoorden van drie lettergree­
pen , waarvan de eerfte een naamwoord is , heb­
ben den toon op de eerfte lettergreep; als in 

WASGDRAAGER , PUTWATER, LANDZIEKTE , enZ, 

Ten 10. Koppelwoorden van drie lettergree­
pen, welken bijnaam- o f bijwerkwoorden z i jn , 
hebben den toon in 't midden; als, 

GOEDHARTIG, ARGLISTIG, enZ. 

Ten I I . Al le v ier , vijf, o f meer lettergreep!-
ge koppelwoorden volgen de twee laatstvoor-
gaande regels. 

T e n 12. D e uitgangen der middenbaare 
khnkmaate hebben geenen toon, wanneer zij op 
eene lange of middenbaare lettergreep volgen; 
als in 

ONDaNKBAAR , GOeDHEID , LaNGZAAM , enz. 

Desgelijks, zo zij door eene korte lettergreep 
voorgegaan, en door eene lange of middenbaare 
gevolgd worden; a ls , 

KJ u . 
HANDELBAAR GOED. 

KJ KJ 

DE GOEDIGHEID T&R.TEN ; 

doch wanneer gemelde uitgangen tusfchen 
twee korte lettergreepen geplaatst ftaan, ver-

krij-
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krijgen zij eenen langen toon ; als bij voor­
beeld in 

M I L D A A D I G H e l D B E T R A C H T E N . 

T e n 13. In enkellettergreepige woorden worde 
de toonval bepaald door de voorgaande en vol-
gende lange, middenbaare of korte lettergreepen; 
volgends deze beide fpraakregels; 

Een toon verlaagt de volgende lettergreep. 

Dr ie volgende ontoonige lettergreepen ver-
hoogen de middenfte greep éénen toon. 

Dus heeft een enkellettergreepig woord gee-
nen toon, na eenen voorgaanden toon; offchoon de 
volgende lettergreepen lang of kort z i j n ; a b , 

I O — 
B E W Y S MIJ V R I E N D . 

u o 
O N T V O U W MIJ D E G E D A C H T E N . 

E n enkellettergreepig woord, tusfchen twee 
korte greepen geplaatst, heeft eenen hoogen, 
zo het van een lange ; en eenen laagen toon, zo 
het van eene middenbaare klankmaat i s ; als, 

DIE G I F T E N ZIJN T E G R Q O T . 
u o 

IK W A C H T E ÓP D E ZAAK-

D e onbepaalde, of klemtoon, is veelal wille­
keurig wanneer drie, vier, vijf, of meer enkelletter-

H 3 gree-
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grecpige woorden onmiddelijk op malkanderen 
volgen; het geene, om de kortheid onzer fpraa-
ke , dikwerf onvermijdelijk is. In dit geval 
wordt het twijfelachtig, welke en hoeveele let­
tergreepen den toon moeten ontvangen; bij voor-
beeld, in deze rede, 

HIER WOONT ZIJN ZOON, 

is het willekeurig den toonval, o f op het eerfte 
het tweede, het derde, of op het laatfte woord 
te plaatfen ; doch tefFens zonder o f met nadruk. 

Z o men de zaak Hechts verhaalt, dan valt de 
toon op het naam- en werkwoord, als de voor-
naamfte deelen der rede; en men zegt, 

H I E R W Ó O N T Z I J N ZÓÓN ; 

doch wanneer men den toon op het eerfte woord, 
HiFR, plaatst, zo fpreekt men hoofdzaaklijk met 
betrekkinge tot de plaats daar men zig bevindt; 
het volgende werkwoord verliest daardoor zijnen 
anders natuurlijken toon, en men zegt, 

v O v 
HléR W O O N T Z I J N Z O O N . 

Spreekt men met opzicht tot den vader, dan 
valt de toon op ZIJN , en het voorfle woord is 
zonder toon; om dat de uitfpraak zich verhaast 
het zaaklij ke deel te noemen, en men zegt, 

HIER 



HIER WOONT ZIJN ZOON. 

W i l men eindelijk aanduiden dat men van den 
zoon en van niemand anders fpreekt, dan valt de 
toon op Z O O N , en de voorafgaande woorden 
hebben geencn toon; aldus, 

HIER WOONT ZYN ZÓÓN. 

Deze vrijkeuringe toonvallen hebben hunne 
bijzondere nuttigheid in de gewoone dichtmaats , 
zo om de wanluidende ééntoonigheid der vaer-
zen te vermijden, als om den begeerden na-
druk der rede te kunnen plaatfen; gelijk in mijue 
DICHTKUNDE blijkt. 

V I J F D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

S C H E I T E K E N K U N D E . 

Behalven de kennis der lettermerken, behoort 
men nog de fcheitekens en hun gebruik te 
kennen. 

De fcheitekens zijn bij ons agttien in getalle. 

Ten i . ( , ) STREEP, ZINSNEDE; Comma,Fir* 
H 4 T e n 
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Ten 2. ( ; ) STIPSNEDE, PUNTCOMMA; Coro­
na cum puniïo; Semi colon. 

Ten 3. ( : ) TWEESTIP, LIDTEKEN; Colon„ 
Duo punbla. 

Ten 4. C O STIP; Punblum. 
Ten 5. (!) VERWONDERINGSTEKEN; Ó W » 

ddmirationis. 

T^1 6- Q) VRAAGTEKEN ; Signum interroga. 

Ten 7. ( 0 ) TüsseHENSTELtiNG; Vareniheftu 
Ten 8, (-) KOPPELTEKEN; Copulatie. 
Ten 9. C»)TWEESTRE£P; Comma duplica. 

turn. r * 

Subumo, A linea. J F 9 

Ten l i . (••) DEELTEKEN; Diasrefts. 
Ten 12, (...,) BELETSELTEKEN. 
Ten 13. (—) RUSTTEKEN. 

pbuT H ' V ) A F W E N D I N G S T E K E N • 4 , ^ . 

Ten 15. f/) SCHERPE TOON;* Accentusacutusi 
Ten i<5 C) ZWAARE TOON; Accmus gravis 
Ten 17. (*) OMGEBOO G ENTOON;^„ / W W > . " 

curnptxus 

Ten 18. (S) AFDEELING; Paragraphus. 

t Het gebruik dezer tekenen is als volgt; 
STREEP 
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STREEP OF ZINSNEDE. 

CO 
Dit fcbeiteken gebruiktmen 

Ten i . Om naamwoorden, bijnaamwoorden, 
werkwoorden, deelwoorden, bijwerk­
woorden en voorzetzels te onderfcheU 
den. 

Naamwoorden. 

Om van VAN V O N D E L E N , ANT0N1DES , BRAND, 

VOLLENHOVEN , en anderen niet te fpreeken. 

Bijnaamwoorden. 

Hij is voorzichtig, oplettend, naauwkeurig 
«n befcheiden. 

Werkwoorden. 

Hij fchrijft, dicht, en fchildert te gelijk. 

Deelwoorden. 

Waardoor de rust verworven , het vergenoe­
gen geboren, en de deugd aanminnelijk gemaakt 
wordt. 

Bijwerkwoorden. 

Het welke alom , alzins, altijd en van allen 
geloofd is. 

H s Voor-
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Voorzetzels. 

Door, met, en in vrede kunnenwe alleenlyk ge­
lukkig zijn. 

Ten 2. Indien een koppelwoord de woorden 
zamen bindt, fteltmen geen fchei-
teken. 

Deze koppelwoorden zijn , E N , N O C H , O F , 

A L S , GELIJK , en weinige anderen. 

De vreugde en blijdfchap is groot. 
Hij wil hem noch zien noch hooren. 

* Hij doet het eene of andere. 
Hij is zo veranderlijk als de wind. 

Ten 3. Men fielt echter eenftreep vóór de bo­
ven genoemde voegwoorden, indien 
de zinleden tusfchenvallig of omftandig 
zijn. 

Ik heb alles naauwkeurig waargenomen, en 
tevens uwe laatfte order aangetekend, zo als gij 
mij belast hebt. 

Ten 4. Een tusfchenrede, wanneer zij niet 
groot i s , wordt vóór en achter door 
dit fcheiteken afgezonderd. 

Hij /preekt , zo bij zegt, Duitsch en 
Franscb. 

Edoch , zo de tusfchenrede lang 
val-
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vallen worden zij gemeenlijk binnen 
een ( ) geflooten. 

Eindelijk ftaat noch aan te merken 
dat men bij iedere ftreep, in het lee-
zen een weinig toeven moet. 

STIPftNEDE OF H A L F L I D T E K E N . 

( O 

Deze gebruikt men 

Ten i. In tegengeftelde bewoordingen. 

Hem zyn de algemeene en bijzondere; kerklijke 
en waereldlijke; zijne eigene en eens anders 
zaaken toevertrouwd. 

Ten a. De overtallige fpreuken die onder 
eene zelfde beheerfching zijn, wor-

1 den door dit teken van malkanderen 
gefcheiden. 

Gij zijt ongevoelig omtrent de goedheid van 
eenen vriend die u bemint ; van eenen vriend 
die u allervjege tracht ts bevoordeelen ; van 
eenen vriend die zich zeiven voor u zo vaak 
ten pande fielt. 

Dit vertoog beftaat uit drie deelen; het eerfte 
bevat de gronden der Wiskunde ; het andere 
de beginzels der Natuurkunde; en bet laatfte 
de befchouwende Geneeskunde, 

Ten 
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Ten 3; Overigens dient dit fcheiteken om de 
leden van eenen V O L Z I N , Periodus, 
te fcheiden,- lang zijnde beftaat de 
volzin gemeenlijk uit é é n , twee of 
meer zinfneden. 

In het leezen moet men bij dit teken 
een weinig meer rusten dan bij de 
voorgaande ftreep. 

T e n 4. Eindelijk ftekmen dit teken voor de 
volgende voegwoorden; 

A A N G E Z I E N D A T , O P D A T , 

A L H O E W E L , H O E W E L , S C H O O N D A T , O F S C H O O N D A T , 

D E W I J L , U I T G E N O M E N D A T , 

M A A R , V O O R T O V E R I G E , 

MITS D A T , W A N T , 

N I E T T E M I N , Z O D A N I G D A T , 

O M D A T , Z O V E E L T E M E E R , 

O N D E R T U S S C H E N , Z O W E L , enz. 

T W E E S T I P OF L I D T E K E N . 

CO 

D i t fcheiteken gebruiktmen 

T e n 1. In het midden van eenen volz in , als 
het eerfte zindeel eenen volkomen zin 
uitmaakt; 

NEPOS is zulk een bekwaam man , dat 
hijalleen waardig fchijnt dit amt te be-

klee-
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kleeden: maar aan den anderen kant is bij zo 
eerlijk, dat hijalleen waardig fcbijnt het 
zelve nooit te aanvaarden. 

Ten ». Indien men eens anders woorden bij­
brengt; als, 

Dus zegt HIPPOCRATES: het leeven is kort, » 
de kunst is lang. 

Ten 3. Vóór de wederftreevende, voorwaar-: 

dige, en bindende voegwoorden; als 
zijn, 

MAAR, VOOR *T OVERIGE, 
ONDERTUSSCHEN, UITGENOMEN , 
METfcMIN, MITS D A T , 
TEN ANDEREN, OP VOORWAARDE DAT.' 

In 't leezen rustmen bij dit teken nog een 
weinig langer dan bij het voorgaande. 

STIP. 

(O 
Dit fcheiteken dient om eenen volzin te flui­

ten. 
Ik rekende mij te vroeg onder het getal der ge* 

lukkigen; indien de Fortuin ons kan verrijken, 
ztj kan ons ook nutloos vleijen. 

Uit dit alles blijkt dat de ftreep, ftipfnede en 
tweeftip dienen om de kleinere en grootere dee* 
len van eenen voUin afteperken. 

Ten 
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Ten einde nu dit fpraakkundig deel des te be­

ter te verftaan merkemen aan, dat de ftijl o f lang 
of kort i s ; en dat in den langen volzinnigen, o f 
periodifchen ftijl , de volzinnen enkel of éénle-
d i g , en zamengefteJ o f meerledig zijn. 

In de enkele of éénledige volzinnen worden 
de deelen Hechts door ftreepen gefcheiden, ala 
in dit volgende. 

Die rechtvaardig leeft, zich bij de menfchen 
bemind maakt, en voor zich zeiven poogt zijne 
deugd te vernederen, behoeft aan zijn geluk niet 
te twijfelen. 

Een zamengeftelde volzin heeft twee z in -
deelen ; waarvan het eerfte V Ó Ó R Z I N D E E L , 

wpo7<«5-<;; en het laatfte N A Z I N D E E L , AVÖJ'OOVC Se* 
r.oemd wordt. 

N o g wordt een zamengeftelde volzin gedeeld 
in T W E E L E D I G S , AUatef, D R I E L E D I G E , IfiitttXoi, 

en V I E R L E D I G E , T e x ; * * « A « . 

Een vóórzindeel wordt van een nazindeel door 
middel van een tweeftip gefcheiden: de leden 
dier beide zindeelen worden, zo zij een volko­
men voorltelzel bevatten, door een ftreep ( , ) 
gedeeld; als mede door een ftipfnede ( ; ) zo wij 
meerder fcheiding, meerder tusfchentijd, en 
voornaamlijk zo wij iets van tegengeftelde zaaken 
willen aantoonen; o f dat iets ter volmaakinge van 
het voorltelzel ontbreekt. 

Een tweezinledige volzin heeft een tweeftip ( : ) 
op 
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op het einde van het vóórzindeel, zo de volzin 
lang; en een ftipfnede (;), zo de volzin kort 
valt; bij voorbeeld, 

Ikbeb, om veele redenen, gewenscbt, om biju 
te Rome te zijn: maar voornaamlijk, op dat gij 
mijne aan u verfchuldigde vlijt, zo in raad als 
daad, zoudt mogen zien. 

Geene heeft het buis groot gemaakt', deze heeft 
het verkleend. 

Een driezinledigde volzin heeft het vóór* of 
nazindeel gedubbeld. In beide gevallen fteltmen 
de tweeftip (O na het vóórzindeel, en de ftip­
fnede (;) na het eerstvolgende zinlid; als, 

Zo ik in het bijzonder met u geene zeer veele en 
oprechte redenen tot vriendfcbap bad; noch dat''er 
van onze jeugd af veele onderlinge gedienfligheden 
plaats gehad hadden: ik zou de beginzels onzer 
vriendfcbap van onze ouderen afleiden. 

Zo ik in het bijzonder met u geene zeer veele 
en oprechte redenen tot vriendfcbap had: ik zou 
de beginzels onzer vriendfcbap van onze ouderen 
afleiden; onder welken altijd eene groote en 
tiaauwverknochte gemeenzaamheid plaats gehad 
beeft. 

Een vierledige volzin heeft of gemeenlijk de 
tweeftip (O i n ' c midden des volzins, na het 
tweede zindeel; of voorwaards of achterwaards; 

aar 
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naar dat het vóór- of achter gindeel uit één of 
drieieden beftaat, deze twee- en twee-, één-, 
en drie-, en drie- en éénzinleden worden door 
eene ftipfnede onderfcheiden; als gemelde zinle­
den niet kort vallen; bij voorbeeld, 

Indien de ftoutmoedigheid in bet veld en in de 
wildernisfen zo veel vermag ; zo de onbefchaamd* 
beid in den rechtbank en in de rechtpleegingen 
góldt: A. C E C I N A zoude in bet rechtsgeding de 
onbefchaamdbeid niet min wijken; dan hij in 
bet merkende vermogen voor zijne ftoutmoedig-
beid geweeken heeft. 

Toen ik werkeloos in Tusculanus was; ter 
corzaake ik de leerlingen te gemoed gezonden 
had; op dat zij mij zijnen boezemvriend tot 
eenen medevriend zouden verwerven : heb ik 
uwe aangenaame brieven ontvangen. 

Eene Z E G G I N G , «ty^/s, Bièlo, Propo/itio, is 
wijders drievoudig: enkel, zamengefteld, en in-
gelascht. 

Eene enkele zegging beftaat uit een ON­
DERWERP , Subjeclum, en een bevestigend 
of lochenend TOEVOEGZEE, Attributum; dat is 
ten minften uit éénea noemer en één werk­
woord; als, 

Be moeder bemint haare dochter. 

. Eene zamengeftelde zegging beftaat of uit één 
on-
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onderwerp en verfebeidene toevocgzelen ; o f uit 
één toevoegzei en verfeheidene onderwerpen; 
of wel uit verfeheidene onderwerpen en verfehei­
dene toevoegzelen; als, 

Cicero was een Romeinsch redenaar, en te ge­
lijk een Philofooph. 

Man en vrouw zij eensgezind 
Noch zijn vermogen, noch zijne grootheid, 

noch zijn vernuft zijn in (laat, om zijnen vijand 
te overwinnen, en zijne eigene gemoedsdriften 
te beteugelen. 

Eene ingelaschte zegging beftaat, wel is waar, 
flech's uit één onderwerp,en. uit één toevoegze ; 
maar of haar onderwerpen of haar toevoegzei, o f 
beide haar onderwerp en toevoegzei, bevatten an­
dere zeggingen die heur wijzigen of iet bijvoegen. 

A l l e deelen dezer zeggingen worden door een 
ftreep gefcheiden; gelijk ook de zinleden wan­
neer zij kort vallen. 

In den verkorten ftijl vallen alle fcheïrusten 
korter, en dus gebruiktmen, in vergelijkinge des-
volzinnigen ftijls, de ftreep ( , ) voorde ftipfne­
de ( ; ) , en de ftipfnede ( ; ) voor de twee­
ftip ( : ) . 

V E R W O N D E R I N G S T E K E N . 

( 0 
Het verwonderingsteken gebruiktmen ach­

ter een verwondering, klagte, of vreugde uit­
drukking; als mede achter, H E L A A S , A C H , O C H , 

O C H A R M . 

I Wat 
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Wat z'e ik! 
O Goden! wat tijd ik al elenden ! 
Hoe menigwerf Jankt zij mij minzaam teel 
Ach\ moet ik mij dan zulks getroosten? 
Och ! hoe ongelukkig is het lot verkeerd! 
Helaas ! gij werpt u zeiven in 't onheil. 

VRAAGTEKEN. 

(?) 

Dit teken gebruiktmen achter eene vraag: 
Zaagt gij het niet ? 
Wat bad hij ''er te verrichten? 

TUSSCHE NSTELLIN G. 
O 

Dit gebruiktmen, als men in eene rede iet in­
werpt, dat achter dezelve had kunnen geplaatst 
wordt n. 

Hij zal mij (indien hij niet wederom van ge-
dachten verandert) de boeken wel zenden. 

KOPPELTEKEN. 

Het koppelteken gebruiktmen op de volgende 
w i j ï e , 

Zuid- en Noordholland. 
Genees- heel en- Vroedkunde. 
Dank- Vast- en Bededag. 

T W E E -
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T W E E S T R E E P . 

Dit teken gebruiktmen in 't begin der regelen, 
van eene rede, die eenen anderen ontleend is. 

EprcTETUs zegt „ Eenige dingen zijn in ont 
vermogen, anderen niet: die in ons vermogen 

„ zijn, zijn ons eigen; doch die in ons vermogen 
„ niet zijn, vremd en raaken ons niet" 

A F B R E E K I N G . 

( ) 

ss, als men op het einde der regelen de woor­
den bij lettergreepen afbreekt; dus, 

Gelijk de milddadig­
heid altoos haare htloO' 
ning ontvangt, 

D E E L T E K E N , ; 

( " ) 

Met deelteken fteltmen op den laatden van 
twee zamenkomeade klinkers, die niet censgalms 
moeten uitgefproken worden 

B Ü Ï N K r , P R I E E L , 

Poezij , GoéL, enz.» 
I 2 B É -



B E L E T Z E L T E K E N . 

( . . . ) 

Dit teken wordt gebruikt, als de fpreeker in 
zijne rede geftoord wordt. 

PATROCLUS. 

Ik zal hem.... 

' A C H I L L E S . 

Maar mijn vriend, 

R U S T T E K E N . 

(—) 

Hier mede wordt eene lange rust aangeduid: 
Bit dacht ge niet. Maar ik zal mij op 

eene andere wijze wreeken. 

A F W E N D I N G S T E K E N . 

O 
Het afwendirigsteken gebruiktmen, wanneer 

men één of meer letters uitlaat; als, 

WAND'LEN , voor WANDELEN ; HEBB ' , voor HEBBE. 

IIAND'LEN, H A N D E L E N ; E E N ' , E E N E N . 

enz. 
On- x 
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Ondertusfchen zet men dit teken niet overal 
waar eene uitlaating plaats heeft: de Dichters, 
en bij hen tog zijn de uitlaatingen meestal in ge­
bruik, fchrijven, 

Uw (niet uw') vreugd heeft duhhle reden; 
daar men evenwel in onreim zou fchrijven UWE 
vreugd; omdat het woord VREUGD van het ^ 
vrouwlijke gedacht is: zulks heeft omtrent het 
gezegde gedacht altoos plaats, en met reden: 
men fchrijft, 

Op uw beê, voor op UWE heê of bede; 

want plaatfte men voor de uitgelaatene E een 
Afwendingsteken, 

Op uw' beé, 

zo zou 't geflachtskenmerk van 't woord BEC 
twijfelachtig zijn; omdat men ook fchrijft, 

Op uw' /lok, voor Op UWEN /lok, g 

in welk geval het Afwendingsteken aanduidt, 
dat het buigend toezetzel E N uitgelaaten, en 
dus het woord van het manlijke gedacht is. 

Ter aanduidinge van 't laatstgemelde gedacht, 
fchrijft men ook, bijvoorbeeld , 

Zo brenge elk uur E E N ' nieuwen zegen mei; 

doch het komt ons voor dat het Afwendings-
I 3 te-
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teken in zulke gevallen overtollig i s , om dat het 
geboogen toevoegeiijke naamwoord M E U W E N , het 
gedacht van 't zelfftandige naamwoord Z E G E N . 

reeds aanduidt, en dus tevens te kennen geeft, 
dat men in onrijm zou fchrijven, 

Zo brenge elk uur E E N E N nieuwen zegen meê, 

gevolglijk, dat bij het woordje E E N eene uitlaa-
ting van E N piaats heeft. 

Hoe zeer voords ook 't gebruik van het afwen­
dingsteken in 't midden van een woord, ter aan-
wijxinge van de'plaatshebbende lettcruklaatinge, 
te billijken zij , wordt dat gebruik echter van de 
tegenwoordige dichters geheel verworpen: bij 
hen ieest men, 

D W I N G L A N D , niet D W I N G ' L A N D , VOOr D W I N G E ­

L A N D : 

Z Ü I V R E N , Z Ü I V ' R F N , Z U I V E R E N ; 

W O N D R E N , W O N D R E N , W O N D E ­

R E N ; 

« 1 D D R E N , S I D D ' R E N , S I D D E R E N ; 

F O L T R Ï N G , F O L T ' R I N G , F O L T E ­

R I N G ; 

« N N O O Z L E , O N N O O Z ' L E , O N N O O 

Z E L E ; 

I J D L E , I J D E L E , I J D E L E ; 

enz. 

Sommigen gebruiken ook het Afwendingsteken 
bij 
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bij de eigene naamwoorden welken in den twee-
den naamval gebogen worden, en fchrijven, 

TACOB'S goed, in plaatfe van JACOBS goed; 
P I E T E R ' S boeken , P I E T E R S boeken; 
G O V E R T ' S zotheid, G O V R R T S zotheid; 

enz. 
om daardoor het eigen naamwoord onveran­
derd aantetoonen, en te verhoeden dat men den 
perfoon waarvan gefproken wordt, niet J M M » , 

P I E T E R S , G O V K R T S , enz, inplaatfe van J A C O B , 

P Ï É T E R , G O V E R T , enz, noeme, 'welke misvat­
ting gegrond zou kunnen weezen, op eene on­
kundige vergelijking met uitheemfche eigene 
naamwoorden, die met een S fluiten, en dus de 
nedcrlancfche buiging in den tweeden naamval 
nietgedoogen; bij voorbeeld, 

CHKISTUS verdiensten. 

SCHERPE T O O N . 

O 
t)ït teken gebruikt men boven de klinkers, 

wanneer dezelven nadrukshalve of ter onderfchei-
dinge eenen fcherpen toon vereifchen; als, 

Waakt op, V Ó Ó R de allerlaat ft e [nik. 
en, 

Genade en majcfteit gaan zyne fikreden V Ó Ó R . 

en, 
De dwlnglandy drong D Ó Ó R zelfs in ons 

vaderland. 
I 4 en 
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Een heimelyk gefprek wordt nimmer toe<>e-
flaan, 

Met hem die-ZCKZR zal de doodftraf ondergaan. 
NOMSZ Mkb. Ad de Ruiter. 

Dezelfde Dichter iaat Mevrouw LA BORDE , die 
te vergeefsch voor de voeten van DEN JONGEN 
VALKENBURG gf-]eegen heeft, en zig nu voor die 
van deszeifs vader werpt, zeggen; 

Mijnheer, mijn toeverlaat ik val aan U w a 

voeten. 
Het wreed belang dat my te helpen hem ver. 

btedt; 
Weêrhoudtu, vry van rang, om my te helpen 

niet. 
in welk geval de klinker U zekerlijk een fcher. 
pen toon vereüchte om kracht aan de zegging te 
geeven , en de onderfcheiding der beide geliik-
ftandige verrichtingen aan te duiden. 

De woordjes E l £ n en EENE , of gebogen zijn-
de, EENS, EENEN, EENER, worden een fcher 
pen toon toegevoegd wanneer zij als getalwoor­
den gebruikt worden, ter onderfcheidinge van 
diezelfde woorden, voor lidwoorden gebruikt-
dus fchrijft men, ' 

Vergun my ééNE gunst! 
en, 

'kZal door céNE enkk daad, de waereld 
kenbaar maaken, 

en 
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en, 

Indien myne uitfpraak één" Cd: i: é é N E N ) der 
raadcn rr.ogt mishaagen 

zo fchrijven fommigen ook, 
De raad is reeds B i j é é n , 

en ook moer. men fchrijven, 
Maar wacht u: ftraffende, ooit die drift den 

toom te vieren, 
Die, ééNS aan'twoên, den mensch eeri menscb 

doet zijn in fchijn: 
en, 

De mensch fproot uit ééssi' (d: i: é e N E N , een zelf­
den) flam. 

Nog wordt dit teken gebruikt, om in uitheem­
fche eigene naamwoorden de uitfpraak te dwin­
gen; als, 

N i o s é , C I J R E L C , enz. 
van welke E , H U I D E C O P E R te recht zegt, dat 

ze veel te fcherp uitgefproken wordt, om in een 
volgenden klinker te kunnen verfmelten; waarom 
V O N D E L verkeerdlijk fchreef. 

Want Niobe overtref, enz. 

Z W A A R E T O O N . 

O 
Dit teken gebruikt men wanneer, even als bij 

den fcherpen toon gezegd is, een woord nadruks-
halven of ter onderfcheidinge, een zwaaren toon 
vereischt; als 

Hij heeft het wèl (zeer goed) gemaakt. 
I 5 O M -
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O M G E B O G E N T O O N . 

Dit teken duidt in de Nederduitfche Taaie 
eenezamentrekking aan, het trekt naamiijk uit twee 
lettergreepen , twee klinkers, uit iedere lettergreep 
één',zamen , en geeft te kennen dat 'er tusfchen de-
zelven ééne of' meer letters uitgelaaten zijn , 
waardoor de toon gebogen wordt ; dus fchrijft 
men 

s T £ ê , voor S T E D E N 1 , 1 f D ; 
GELEêN, G E L E D E N , I [ O ; 

emvAên, O N T V A N G E N , J>mctoitlaatinge van-̂  N G ; 
BEVRoêN, E Ë V K O E D E N , j | E D j 

T L C R , T E D E R , J ^ D . 

Naar dezen regel zou men moeten fchrij­
ven 

G o ê N , voor G O D E N , met uitlaatinge van D ; 
maar men fchrijft ook, 

G o ê N , voor G O E D E N , m e t uitlaatingen vanED, 
als blijkt in V E R G O C N (vergoeden) het welke dus 
de eerstgenoemde zauientrekking aan eene dub­
belzinnigheid onderworpen zoumaaken; waarom 
men, ter vermeidinge van dezelve, de dubbelde 
O gebruikr, fchrijvende 

s Goêu, voor G O D E N ; 

D O Ö N , voor D O O D E N ; 

tea 
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ten ware m e n w i l d e dat i n het laatfte ge^a l DS 
u i tge laa tenen de N van de laatfte le t te rgreep aan 

de o n v e r m i n d e r d e eerfte greep g e t r o k k e n w a r e ; 

d o c h dat ftrijdt tegen he t m c e r e n d e e l der v o o r ­

beelden v a n de z a m e n t r e k k i o g e , en dus r e g e n d e n 

gegeeven r e g e l , d i e , gel i jk meest alle rege len der 

t a a l k u n d e , op de meerderheid van voorbee lden g e ­

g r o n d is. 

Door deze z a m é n t r e k k i n g z i j n ook gemaakt d e 

w o o r d e n 

R O Ö ( i n plaatfe v a n Roe ) van R O O D E ; 

V A È R , van V A D E R ; 

M o ê R , M O E D E R ; 

B R o ê x , B R O E D E R ; 

en dus fpreekt het laage g e m e e n , b i j 't g e w o o n 
g e b r u i k e n van deze w o o r d e n , n ie t m inde r taal­
k u n d i g dan de ve rheven d i c h t e r , d ie de w o o r ­
den o N T V A e N , D O Ö N , G O Ö N , enz . i n zijne vaer-
zen v l e c h t ; aanmerkeli jk e v e n w e l is het v o o r ­
b e e l d van de dwingelandi j die het gebru ik m e t 
be t r ekk inge tot de taai oe fen t ; wan t de k l u c h t -
fpe ld i ch t e rmoge de u i t d r u k k i n g e n ja M o ê R , R O Ö 
•wangen, e n z . onberispel i jk b e z i g e n , m a a r zelfs 
die van den burgerf tand zu l len z i g w e l w a c h t e n 
van hem i n hunne gefprekken te v o l g e n ; v e e l 
m inde r z u l l e n zij gebru ik maaken van het w o o r d 
VAÖR , daar z i j evenwe l du i zendmaa l B s o ê R z e g ­
den ; BROLDiR houden zij v o o r walge l i jk en g e -
** m a a k t , 
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maakt, om het dus met hun uittedrukken, maar 
't verliest alle walgelijkheid , alle gemaaktheid 
wanneer zij het gefchreeven vinden j ja zjj z o u . 
den het den fchrijver nimmer vergeeven indien 
hij BRoêR gezet had; ondertusfchen leezen zij den 
verheven dichter met grooten fmaak en aandoe-
ninge wanneer hij van G R O O T V A C R S deugden 
zingt; en geen van hun zou echter zijn kind on-
beftraft laaten , wanneer hij zeide, Ik ga naar 
mijn' GRoOTVAêr. 

A F D E E L I N G . 

( § ) 

Dit teken wordt geplaatst bij de kleine deelen 
waarin een fchrijver zijne redeneeringen verdeelt 
Bij iedere afdeeling ( § ) plaatst hij een getal;als, 
§ § 2> § 3» § 4J § 5> enz, ten einde zig, 
Hechts door 't noemen van dat getal, daaraan te 
kunnen gedraagen, 

T W E E -



C 141 ) 

T W E E D E D E E L ; 

V A N D E 

S P R A A K K U N D E . 

De Spraakkunde onderfcheidt de woorden 
waaruit eene rede beftaat in 

1 LIDWOORDEN, 

2 NAAMWOORDEN, 

3 VOORNAAMWOORDEN, 

4 WERKWOORDEN, 

5 DEELWOORDEN, 

6 BIJWOORDEN, 

7 VOEGWOORDEN, 

8 VOORTZETZELS, 

9 TUSSCHENWERPZELS. 

E E R S T E A F D E E L I N G ; 

V A N D E 

L I D W O O R D E N » 

De Lidwoorden, ook wel Geflachtwoorden ge­
naamd, worden doorgaands vóór 't naamwoord 
gefteld, en geeven deszelfs gelhcbt, getal en 
naamval te kennen; zij zijn vier in getal; als, 
ï_. D E , 
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D E , H E T , E E N , en E E X E , en worden onderfchen 

den in B E P A A L U N D E , en in N I E T B E P A A L E N D E 

L I D W O O R D E N , 

De bepaalende Lidwoorden zijn D E en H E T ; 
D e nietbepaaiende zijn E E N en E E N E ; 

D e bepaalende Lidwoorden worden zodanig 
genoemd om dat zij door hun naamwoord de ge­
dachten op één éénig voorwerp bepaalen: wan­
neer ik zeg , D E Koning van Pruisfen is recht­
vaardig, dan vestig ik rriijre aandacht, zonder 
eenige verkiezing, op dén thans regeerenden FRE-> 

D E R I K . J de nietbepaalende Lidwoorden laaten 
integendeel het naamwoord bij zijne ruime be­
tekenis : wanneer ik z e g , E E N Koning behoort 
rechtvaardig te zijn, dan vestig ik mijne aandacht 
wel bepaaidlijk op een zekeren ftand onder de 
menfchen , naamlijk dien der Koningen (en die be­
paaling ligt in het naamwoord zelf , Koning;') 
maar niet bepaaldlijk op den Koning van Pruis-
f n ,van Frankrijk, van Engeland of vaneenandef 
r i jk: waaruit volgt dat het Lidwoord E E N , niet-
bepaalende is. 

U i t het voorgaande blijkt nu dat deze Lidwoor­
den onderworpen zijn aan 

H E T G E S L A C H T , 

H E T G E T A L , 

en D E N A A M V A L L E N . 

V A N 1 
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V A N H E T 

G E S L A C H T . 

Het geflacht is drievoudig: MANLIJK, 'VROUW-
ÜJKL, of ONZIJDIG. 

Hiervan zuilen wij in de naastvolgende afdee-
linge breeder handelen. 

De Lidwoorden van het maniijke geflacht,zijn, 

bepaalende, nietbepaalende, 
D E ; EEN: 

Van het vrouwlijke geflacht, 
bepaalende, nietbepaalende , 

D E ; EENE. 

Van het onzijdige geflacht, 
bepaalende, nietbepaalende, 

HET; E E N ; 

want men zegt, 

7 DE MAN, LEENMAN, 
bepaalende, >DE VROUW, nietbe- «BENE VROUW, 

JHETKIND; paalende,(hEn KIND. 

V A N H E T 

G E T A L . 

Het getal is of EENVOUDIG , wanneer men van 
niet 
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niet meer dan ééne zaak, of MEERVOUDIG , wan­
neer men van verfeheidene zaaken fpreekr, 

Alle de opgegeevene Lidwoorden dienen voor 
het eenvoudige getal in alle drie de gedachten; 

bepaalende, nieibepaaknde, 
Man: D E , Man: E E N , 
Vr: D E , Vr; I E N E • 

On: H E T , On: E L N , 

. D E M A N , , E E W M A N , 
^paaiende. J DE VROUW, nietbepaa- 4 EENE VROUW, 

( H E T KIND; /tf»^ ( E E N KIND. 

Het meervoudige getal heeft in alle drie de 
gedachten het bepaalende Lidwoord 

D E ; 

want men zegt 
Mam Vr: On: 

D E M A N N E N , . DE VROUWEN, • DE KINDEKEN, 

V A N D E 

N A A M V A L L E N, 

De nederlandfche Taalgeleerden over 't algemeen 
dellen zes naamvallen; naamlijk, den NOEMER , den 
TEELER , den GE EVER , den AANKLAAGER of LIJDER 

den ROEPER , en den AFNEEMER ' ; en dat in navoJgin-
ge der Latijnen; doch fommigen, naamlijk zij die 
willen dat wij de griekfche taal voor onze oud­

moe-
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móeder erkennen, (lellen dat wij niet meer dati 
vijf naamvallen hebben , naamlijk het noemende, 
het teelende ,het geevende, het lijdende, gemeen­
lijk het aanklaagende genoemd, en het uitroepende 
geval : de A F N E E M E R meenen zij hebben wij zo 
min als de Gr ieken; daarvoor gebruiken w i j , gelijk 
z i j , den geever; dat zulks zodanig i s , bewijzen 
zij daarmede, dat w i j , volgends hun zeggen, het 
geevende geval voor het afneemende kunnen 
gebruiken ; zo als blijkt , bij voorbeeld, in Ik 
heb het dien vriend ontleend, voor ik heb bet 
van dien vriend geleend : ook wordt bij onze 
fpraakkunitnaars de zogenaamde A F N E E M E R ; 

voor eene bezitting en derving gebruikt; als, 
In den bövé, Uit den velde, enz. dat vol (trekt 
niet met malkanderen ftrookt. 't Is zeker dat de 
zesde naamval of afneemer ih onze taaie dikwijls 
op eene zeer onbegrijpbaafe wijze gébruikt wordt, 
waarvan het laatst voorgaande voorbed ten bewijze 
ftrek : L . T E N K A T E L A U R E N T S Z . in zijne aanlei-
dinge tot de kennis van het verheevén deel der 
Nederduitfche fpraake, I . Deel Redewisf X §. 
X I I I . zegt desaangaande, maar boe fiaan we met 

Ablativus die gewoonlijk doorafnemer vertaald 
wordt? Dit geval komt mij niet minder duister te 
voren: want wat voor een afneming is 'er, wan­
neer men zegt, I N D A T H U I S , of T E N Z I J N E N 

H U I Z E . Alhier is de Ablativus vertoevende of ver­
zeilende (commorativus) of, Dit wierd volbragc 

K Dodfi 

i 
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D O O R of M E T hein; aldaar is de ablativus veroor' 
zaakende of medewerkende (Inffcrumentalis). 

Nog is 'er ook een Ablativus narradvus, (van ver­
haal), als men fpreekc V A N hem. Dog de vier-
de Ablativus, namelijk, de Discretivus (of't 
affcheidende geval") heeft den naam van ablati» 
vus niet oneigentlijk; als, V A N H E M , V A N H E M A F , 

U I T H E T H I T S , Z O N D E R D A T , enz Deeze vier-
derhande Ablativi zijn zo ftrijdig van aart als 
I N en U I T ; en ik bekenne gaarne dat ik tot nog 
toe na mijn genoegen geene gemeenfcbap heb kun­
nen uitvinden, die haar alle vier in/luit. 

Evenwel moeten w i j , naar onze gedachten, 
daaruit niet befluiten dat we geen Afneemend ge­
val , geheel onderfcheiden van het Geevende geval, 
in de Nederduitfche taaie hebben: T E N K A T E , 

hoe duister de zesde naamval hem ook voorkwa-
m e , zegt in de boven aangehaalde woorden wel 
uitdrukkelijk, de vierde Ablativus, naamlijk de 
Discretivus (of 't affcheidende geval) beejt den 
naam van Ablativus niet oneigentlijk, als, V A N 
H E M , V A N H E M A F , U I T H E T H U I S , Z O N D E R 

D A T , enz, en S E W E L bewijst nog duidelijker dat 
de Nederlanders eeren zesden naamval heb­
ben , daarhij zegt ( z i e zijne Nederduitfch 
Spraakkunst Biad. 180 en 181) . Men vindt 
'er die beweeren dat van dén vader, of van 
den burger , fchoon als een Genitivus ge' 
bruikt , r.ogtans eijgent lijk voor eenen A b -
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lativus te houden zij: maar als men 't reclt 'in­
ziet , fchijnt 'er merkelijk onderfcheid te weezen, 
•wanneer dit van als een Genitivus, en wanneer 
als een Ablativus moet genomen worden, want 
dit zeggen, De zadel van het Paerd was van, 
trijp, levert ons eenen Genitivus en eenen Ablati­
vus; naardien, van het paerd, hier zo veel is als 
des paerds; doch zo is V niet gelegen met de woor­
den, van trijp gemaakt, en in dien zin , is 't 
woordje,van, betteken van den Ablativus,gelijk 
ook als men zegt, Ik ligtte den zadel van het 
paard; dat is, ik nam hem daaraf. Dit onder­
fcheid ziet men in deeze Spreekwijzen: Hij quant 
uijt het huijs van zijnen vader, en, Hij nam het 
huijs over van zijnen vader: want het eerfle ver­
beeldt ons den Genitivus en 't laatfte den Ablati­
vus. Maar dubbelzinnig is dit gezèg: Hij heeft 
het huijs van zijnen vader geërft, zijnde dit' zó 
wel, hij heeft zijns vaders huis (onbepaald van 
wien hij het geërfd heeft) als, Hij heeft het huis 
van zijnen vader (niet van eenen anderen) ge­
ërfd £)e dikte van den mast, zeker dit kan 
geenen Ablativus genaamd'worden, gelijk ook niet, 
Het bovenend van den mast, bet welk een ge. 
deelte van den mast is; maar zo is 't niet gelee-
gen met, de vleugel die door eenen rukwind 
van den mast afwaaide: waarom van den mast. 
in dit geval, ook een Ablativus is. Ah men dan 
zegt. De breedte van het huijs, dan is van, 
het teken van den Genetivus; maar, De Steen 

K 2 viel 
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viel van 't huijs, geeft te hentien,dat,van, eeneti 
Ablativus betekent. Tot dus verre S E W E L . 

Dezelfde fchrijver geeft, Bladz. 183 , nog 
verfeheidene voorbeelden , waaruit hetafneemen-
de geval duidelijk gehoord, en waardoor derhal-
ven ten overvloede beweezen wordt, dat de Ne-
derlandfche taalkundigen niet ten onrechte eenen 
zesden naamval, of A F N E E M E R erkennen; atŝ  
Veer en van eenen hoorn gefcbud; Vruehten vart 
een wee lig land; Daar is bevél gekomen van den 
koning en de koninginne; Het is van hem geno­
men ; zij quam van het land; Hij viel van 't 
huijs; De weerhaan waaide van den toren; Ver­
lost van den dood; Bevrijd van een quaad wijf; 
Ontflagen van de koortfe; Ik heb eenen brief van 
bem ontfangen; V Quam van mij voort; 't Is 
van haar genomen; Een drank van wijn en wa­
ter en limoenen gemaakt ; De menfchen moet 
men van ondeugd affchrikken ; Zij is verlost van 
kinde: welke drie laatfte voorbeelden aantoonen 
dat de A F N E E M E R fomtijds ook door het woordje 
V A N , zonder bijvoeging van D E N , D E , of H E T 
Uitgedrukt wordt. 

Wat voords betreft het opgegeeven voorbeeld, 
ik heb het dien vriend ontleend, voor, ik heb het 
van dien vriend geleend, als ftrekkende ten be­
wijze dat de eigenlijke A F N E E M E R in 't Neder-
duitfch ook door den derden naamval of GEEvm 
zou kunnen uitgedrukt worden (zie Bladz. i 45) wij 

00T-; 
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öorrleelen dat zulk een voorbeeld het gefielde niet 
kan bewijzen; vermits in de eerstgemelde fpreek-
wijze geen G E E V E R maar wel een L I J D E R of vier­
de Naamval plaats heeft, om dat het onfcheibaar 
voorzetzel O N T , dien naamval beheerscht: dus 
wordt in dergelijke gevallen door fommigen ook 
verkeerdlijk gefchreeven, ik heb het aan eenen 
vriend ontleend; beter bewijs van de duisterheid 
des zesden naamvals in fommige gevallen, vindt 
men in de reeds gegeeven voorbeelden, In den 
hove; Uit den velde. 

Wij ftellen dan mer de meeste en ook de voor-
naamfte Nederduitsche Taalkundigen zes naam­
vallen , als eenen N O E M E R , I E E L E R , G E E V E R , A A N -

K L A A G E R of L I J D E R , ook wel B E S C H U L D I G E R ge­

noemd; eenen R O E P E R , en eenen A F N E E M E R . 

De N O E M E R fielt het naamwoord in zijne we» 
zenlijke betekenis. 

De T E E L E R wordt bij ons niet alleenlijk ge. 
bruikt in de betekenisfe van teelen of voordbren-
gen; maar ook in den zin van eigendom, en 
ook in dien van oorzaak , enz. 

De G E E V E R , voldoet niet min aan zijne be-
naaminge : wordende altoos gebruikt wanneer 
van eene volftrektlijk uitgedrukte of ingewikkel­
de gifte gefproken wordt. 

Het zelfde zij gezegd van den A A N K L A A G E R of 
L I J D E R , i n wien iets wordt volbragt,zegt de Heer 
M O O N E N , wordende altoos gebruikt met betrek-

K 3 kin-
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kinge tot een voorwerp dat Jijde of dat befchul-
digd wordt. 

De ROEPER, is die naamval waardoor men iemant 
aanfpreekt of'roept, en die met den Noemer over­
eenkomt , hij beeft geen Geflachtwoort tot zijn 
merkteken. — Maar de tusfehenwerping O wordt 
'er met of zonder het Voornaamwoort G i j , dik­
wijls voorgezet. Zie MOONEN 81adz: 8a, Hieruit 
volgt dat de ROEPER onder de Lidwoorden geene 
plaats heeft. 

De AFNEEMER hebhen wij boven reeds genoeg­
zaam verklaard. 

Door deze naamvallen nu ondergaan de Lid­
woorden eenige verandering, die men buiging 
noemt, als volgt; 

Het nietbepaaiende Lidwoord? 

EEN. 

Manlijk geflacht. 
tem. Meerv. 

Noem. Een , Noem. De, 

Teel. Eens, Teel. Der, of Van de 
Geev, Eenen of Aan eenen, Geev. Den,ofAande, 
Lijd. Eenen, Lijd. De 
Roe. Roe. 
Afn. Van eenen; Afn. Van de. 

0«-
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Onzijdig Ge/lacht. 

Eenv. Mee™-
Noem. Een, Noem.De, 
Teel. Eens, Teek Der, of Van de 
Geev. Een, Aan een, of Eenen, Geev. Den, of Aan de, 
Lijd. Een, Lijd. De, 
Roe, Roei 

Afn. Van een of Eenen; Afn. Van de. 

Het nietbef aaiende Lidwoord 

EENE. 

Vrouwlijk Geflacht, 
Eenv. Meerv. 

Noem.Eene, Noem.De, 
Teel. Eener of Van eene, Teel. Der, of Van de, 
Geev. Eene, Aan eene,of Eener Geev. Den, of Aan de, 
Lijd. Eene, Lijd De, 
Roe. Roe. 
'Afn. Van eene of Eener; Afn. Van de. 

Het bepaalende Lidwoord 

DE. 

Manlijk geflacht. 
Eenv. Meerv. 

Noem.De, Noem.De, 
Teel. Des, of Van den, Teel. Der, of Van de, 

K 4 Eenv. 
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Eenv. Meerv'. 
Geev Den of Aan den, Geev. Den, of Aan de, 
Lijd- Den, Lijd. De, 
Roe> Roe. 
Jfh. Van den; Afn. Van de, 

Vromulijk Geflacht. 

Eenv. Meerv. 
Noem De Noem.De, 
Teel. Der, of Van de, Teel. Der of Van de, 
G « o . Der, of Aan de, Geev. Aan de, of Den 

De> lijd. D e , 

Van de, of Der; Afn. Van de, 

bepaalende Lidwoord. 

H E T , 

Onzijdig Geflacht. 

Eenv. Meerv. 
Noem.Uet, Noem.De, 
Teel, Van het, of Des, - Teel. Der.ofVandr, 
Geep. Het, Aan het, of Den, Geev. Aande,ofDen' 
LiJd- Het , Lijd. D e , 
R o e - Roe. 
Afn. Van het, of Van den; Afn. Van de. 

Deze huigingen welken door den leerling niet 
te 
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te veel overwogen en behandeld kunnen worden, 
toonen duidelijk aan, dat het meervoudige getal in 
alle de drie gedachten het zelfde is; want fchoon 
WOONEN zegt (jNederduitfche Spraakkunst Bladz. 
43.) Het Bepaalende Geslachtwoord is in het Meer-
vouwige getal in alle drie Ge/lachten gelijk, uit­
gezonden den Geever en Neemer van het Vrou-
lijke, leert SEWEL ons echter in den derden 
Naamval zeggen , Den Vrouwen, Den Konin­
ginnen, Den Leer aar esfen, Den Moederen, Den 
Zusteren, Den Nichten enz. en nergens, in den 
zesden Naamval Van DEN Mannen , Van DEN 
Menfchen, Van DEN Afgoden,-Van DEN Vade­
ren, enz. gelijk MOONEN wil (zie P ag' 44) raaar 

even als in het Vrouwlijke Geflacht, Van DE 
Mannen, Van DE Menfchen, Van DE Afgoden, 
Van DE Vaderen, enz. waarmede de naauwkeu-
rigfte Schrijvers overëenftemmen. 

T W E E D E A F D E E L I N G ; 

V A N D E 

N A A M W O O R D E N . 

De naamwoorden worden voegelijkst verdeeld 

in, 
K 5 
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ZELFSTANDIGE » 

en TOEVOEGELIJKB , ook BVNAAMi 
%VOORDEN genoemd. 

Dus Itaat ons eerst te handelen 

V A N D E 

Z E L F S T A N D I G E N A A M W O O R D E N . 

Een zelffhndig naamwoord is kenbaar, daar­
aan dat het een zaak uitdrukt, waarvan door 
dat woord alleen, zonder eenige verdere omfchrij-
ving, een genoegzaam denkbeeld te vormen i s 

dus zijn de volgende naamwoorden zelfftandig: 
M A N , V R O U W , P A A R D , » 

WOUD , MENIGTE , HOEVEELHEID , 

T I E N T A L , T W A A L F T A L , HONDERDSTUKS, 

H E L F T , D E R D E , VIJFDE, 

D U B B E L D , DRIEVOUD, VIERVOUD, enz. 

Het zelfftandige naamwoord wordt ook niet 
ongefchikt omfchreeven te zijn een woord, dat 
met bijvoeginge van een werkwoord, eenen vol­
komen zin kan uitmaaken; als, De man werkt 
Het woud ruiscbt, enz. 

Deze naamwoorden nu, worden door fommi-
gen weder onderfcheiden in algemeene, in ver­
zamelende , in eigene, in die van Getal enz.; en 
dan de laatstgenoemde nog weder in verzame­
lende, verdeelende, vermeerderende enz. 

De Algemeene naamwoorden zijn die, welken 
al-
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algemeene denkbeelden uitdrukken, en verfehei­
dene dingen toegevoegd kunnen worden , als 
M A N , VROUW, PAARD enz. 

Verzaamelende naamwoorden zijn zulken, die, 
fchoon in 't eenvoud gefield, echter veele din­
gen betekenen; als , WOUD, VOLK, LEGER , enz. 
doch daar deze verdeeling van niet meer dienst 
is, dan om de woorden in hunne foorten te on­
derfcheiden, aangezien de verzaamelende naam­
woorden anderzins in alle gevallen als algemeene 
naamwoorden behandeld worden, zullen wij het 
geheugen van den leerling met dergelijke klei­
nigheden verder niet vermoeijen. Het zelfde zij 
gezegd van de woorden van getal, en alle der-
zelver foorten; naamlijk 

De Verzamelende, T I E N T A L , T W A A L F T A L ; 
Verdeelende, H E L F T , D E R D E , VIJFDE; 
Vermeerderende, DUBBELD,DRIEVOUD, VIER­

V O U D ; enz. 

Eigene naamwoorden zijn zulken die ons 
denkbeelden van bijzondere zaaken geeven; als, 

W I L L E M , J A N , FREDERICA, 

AMSTELDAM, H A A R L E M , R O T T E R D A M , 

DE A A , D E A M S T E L , H E T V , 

L E E U W , V E E L V R A A T , F E K A N , enz. 

Wij 
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Wij verdeden de zelfftandige naamwoorden 

dan in algemeene en in eigene; en daar wij de 
laastgenoemde reeds genoegzaem aangeweezea 
hebben, ftaat ons nog te handelen van de 

ALGEMEENE ZELFSTANDIGE 
NAAMWOORDEN. 

Dezen worden weder onderfcheiden in OOR, 
SÏRON O L I J K E en A F G E L E I D E . De 

Oorfpronglijke, 

zijn meest van ééne lettergreep; als, 

T U I N , H A R T , K R U I T , K I N , 

D I E R , O O R , R O K , H A N D , 

A N G S T , Z I E L , S C H A A P , L A M , 

V I S C H , V R I N D , B E E N , M E N S C H , enz. 

Die van meer lettergreepen zijn, 

T R O M P E T , « R O E D E R , H E M E L , 

R I D D E R , Z U S T E R , A M S T E L D A M , enz. 

Afgeleide. 

De afleiding welke hier bedoeld wordt, is niet 
de bekende Etymologie, waardoor beweezen 
wordt, dat veele woorden uit vreemde taaien 
af komfh'g zijn, maar alleenlijk die afleiding waar­
door van het eene nederduitfche woord het ande­

re 
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re gemaakt wordt. De afgeleide woorden wor­
den gemeenlijk verdeeld volgends hunne uitgan­
gen- want fommigen eindigen in SCHAP, ande­
ren in i S Ï , in D O M , T E , enz. doch daar deze 
fchifting ons ook overtollig en het geheugen be-
zwaarende voorkomt, zullen wij daaromtrent 
mede de gewoone wijs van voorftellen met vol ­
gen; maar alleenlijk eenige voorbeelden van af-
leidinge opgeeven , oordeetende dat de leerling 
daardoor een genoegzaam denkbeeld van deze 
woordvorminge kan verkrijgen : zulke woorden 
Zijn dan, bij voorbeeld, 

B R O E D E R S C H A P , 

V R I E N D S C H A P , 

P R I N S D O M , 

T U I N I E R , 

V O G E L A A R , 

S P R E E K E R , 

P A C H T E R , 

J A A G E R , . 

A M S T E L D A M M E R , 

H A A R L E M M E R , 

D A N S S E R , 

R I D D E R S C H A P , 

S C H E P Z E L D O M , 

Z O N D A A R , 

E E T E R , 

SCHOUTSCHAP , 

afgeleid van 
van 

B R O E D E R ; 

V R I E N D ; 

P R I N S ; 

T U I N ; 

V O G E L ; 

SP R E E K E N ; 

P A C H T E N ; 

J A A G E N ; 

A M S T E L D A M } 

H A A R L E M ; 

D A N S S E N ; 

R I D D E R ; 

S C H E P Z E L ; 

Z O N D E N ; 

B É T E N ; 

S C H O U T ; 

MAAG-
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M A A G D O M , afgeleid van M A A G D ; 

SNIJDER en SNIJDING, SNIJDEN; • 

G E H E Ü G E N I S , G E H E U G E N j 

ONTVANGENIS, niet ONTFANGENIS, ONTVANGEN j 
BESNIJDENIS, BESNIJDEN; * 

en veele anderen meer. 

Van de bijvoegelijke naamwoorden (welken 
ftraks verhandeld zullen worden) worden ook 
zelfftandige gemaakt, als 

BARMHARTIGHEID Van BARMHARTIG J 
SNELHEID S N E L ; 

ZWARTHEID ZWART; 
H O O G T E H O O G ; 

SCHERPTE SCHERP; 
DIKTE DIK; 

ZWAARTE ZWAAR; 

Deze afleiding regelt de fpeJding der afgeleide 
woorden ; zij is niet zelden de meesteres die ons 
daaromtrent grondige onderrichting geeft; zij 
leert ons, bij voorbeeld, dat wij niet metfommi* 
gen moeten fpelden, 

ALWEETENHEID VOOF ALWEETENDHEID J 

O N T F A N G E M S ONTVANGENIS; 

GUOOTELIJKS GROOTLIJKS; 

ERVAARENDHEID ERVAARENflEID ; enz. 

wan5 



( *59 ) 

want AtwEETENDHEiD wordt afgeleid van A ! > 
W E E T E N D niet van A L W E E T E N : men zegt,een A L -

W E E T E N D God 

O N T V A N G E N I S van O N T V A N G E N , niet van O N T P A N -

G E N ; 

GROOTL1JKS G R O O T G R O O T E ; 

E R V A A R E N H E I D E R V A A R E N E R V A A -

R E N D ; 

M e n zegt een ervaaren Man, welk woord 
door S E W E L , E E R V A A R E N gefchreeven wordt 
(z ie zijne Nederduitfche Spraakkonst Bladz. 
a t ) , want, zegt hij ( B l a d z . 12) een be-
vaaren man is eervaaren, dat is, beeft het vaar­
water wel eer bevaaren. M i n navolgbaar fchrijft 
h i j , (Bladz. 181) zulks dat het mij niet de pijne 
waard fcbijnt, te krakkeelen enz.; want ik oor­
deel dat hij hier niet het woord PIJN , maar M O E I ­

T E moest gebruikt hebben; van gevoelen zijnde, 
dat wij de geheele fpreekwijs van de Franfehen 
overgenomen hebben: zij zeggen , bij voorbeeld, 
Cela ne vaut pas la P E I N E d'en parler, 't welk, 
ter ftaavinge van onze gedachte, dus vertaald 
wordt, Dat is de M O E I T E niet waardig om 'er 
van te fpreeken: het gebruik dezer fpreekwijze , 
bevestigt onze Helling nog verder; want meest 
altoos wordt daarin het woord P I J N gebruikt , 
wanneer deu aart der bedoelde werkinge flechts 
M O E I T E , op verre na geen PIJN kan veroorzaa-

ken, 



k é n , 'c geene wij niet noodig achten doör vóöf-
beelden aan te toonen. 

To t de afgeleide woorden behooren ook de 

V'.rkleinnaamen. 

Dezen worden van de zelfftandige naamwoor­
den afgeleid, en gemaakt door bijvoeging van 
T J E of J E wanneer het naamwoord met geen D 
of T fluit , en altoos door bijvoeging van J E , 
wanneer het integendeel de D of T voor laatfte 
ietter heeft, dus maakt men 

V a n Z A N D K O K E R , ZANDKOKERTjE j 

BOOR , B O O R T J E ; 

L E E R , L E E R T J E ; 

S C H O E N , S C H O E N T J E J 

L E P E L , L E P E L T J E ; 

D U I F , D U I F J E ; 

B E E N , B E E N T J E ; 

R I N G , I U N G J E ; 

L A P , L A P J E > 

KOUS , K O U S J E ; 

S T O O F , S T O O F J E ; 

B A N K , B A N K J E ; 

H A N D , H A N D J E ; 

H O U T , H O U T J E ; 

Z A N D , Z A N D J ' ; 

M A N D , M A N D J E J 

L A T , L A T J E j 

LOTj 



L O T , L O T J F . i 

H O E D , H O E D J E ; 

R A N D , R A N D J E ; 

B A N D , B A N D J E ; 

K O O T ; K O O T J E ; 

B O O T , B O O T J E ; 

Z O T , Z O T J E . 

De verkleining gerchiedt ook door bijvoeging 
van K E N of R E , S K E N , en E K E N , fomt'jds 
mee verdubbelinge der fluitletter; als volgt, 

B O O M K E N wordt gemaakt van B O O M ; 

B O E K S K E N , V a l l B O E K ; 

K I N D E K E N , K I N D ; 

B E L L E K E N , B E L ; 

M A N N E K E N , M A N ; 

M A N D E K K N , M A N D ; 

W I N D E K E N , W I N D ; 

W I J F K E N , W I J F ; 

K A N N E K E N , K A N ; 

T O N N K K E N , T O N , eDZ. 

Somtijds gefchied de verkleining door bijvoe­
ging van E T J E mee verdubbelinge van de fluitlec« 
ter; als volgt, 

van V L A M , wordt gemaakt V L A M M E T J E ; 

K A N , K A N N E T J E ; 

P A N , P A N N E T J E ; 

B E L , B E L L E T J E ; 

L Van 



( x<5* ) 

Van MAN , wordt gemaakt MANNETJE ; 
B E N , BENNETJE; 

S C H E L , SCHELLETJE; 

V I N , VINNETJE; 

V E L , V E L L E T J E ; 

P E N , PENNETJE; 

W E N , W E N N E T J E ; 

P L A N , PLANNETJE, enz, 

Eene uiczonderïng op deze verkleining vindt 
men in het woord MEID; want van het zelve maakt 
men, ter verkleininge, niet MEIDJE , MEIDKEN of 

MEIDEKEN, maar MEISJE en MEISKEN. Zeker dich­
ter, oordeelende dat zulks geene uitzondering 
maar eene kvvaade gewoonte was, fchreef het vol­
gende vaersje: 

Scboone landjeugd, zoete meidjes, 
Hoedftertjes der poesle geitjes. 
Gij doet mij verwonderd (laan , 
Als 'k u dartlen zie en fpeelen; 
Viervoets vrijertjes zie ftreelen, 
Of hen zie in 't handje (laan } 
Want de teedre aanloklijkheiden, 
Die zig beurtlings dan ver/preiden , 
In uwe oogjes, zo vol vuur ! 
Zeggen mij, dat uwe hartjes, 
Schuldelooze minnesmartjes; 
Reeds gevoelen, en natuur, 

Naauw-
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Ktauzvlijks #gi of negen ja gren, 
Zig kan wachten voor % verklaar en. 

„ W i l men ondertusfchen zege gemelde D i c h -
„ ter het woord M E I S J E , iora deszeüs oud ge-
„ bruik niet verwerpen, dat men 't benoude, 

maar M E I D J E ten minilen den Dichter niet om-
\ neemc? te meer daar deze verandering op 

algemeene taalregels gegrond is en de vloe-
„ jendheidvan 't rijm daar bij wint ?" 

De gelijkluidendheid die 't gemelde woord 
heeft met MEITJ-B (een Infect) en M I J T J E (een 
ftukske geld , zie H O O G S T R A A T E N , Bladz. 2 4 9 ) , 
zou tot geene tegenwerping kunnen veritrekken, 
aangezien daardoor geene dubbelzinnigheid ont-
ftaat, ter oorzaake van de verfchillende fpelding. 
Op denzelfden voet zou men den Dichter ook 
kunnen vergunnen, voor den verkleinnaam van 
M A N , M A N T J Ê tc fchrijven, want de verfchillende 
fpelding met D en T onderfcheidt het genoeg­
zaam van M A N D J E , den verkleinnaam van M A N D : 

geheel anders is het gelegen met de woorden 
K A N , P L A N enz. want van dezelven K A N T J E en 
P L A N T J E , in plaatfe van K A N N E T J E en P L A N N E T J E 

te wijlen maakéö, zou eene altoos te vermeidene 
dubbelzinnigheid veroorzaaken, dac niet verder 
verklaard behoeft te worden. 

Van den verkleinnaam M A N T J E voor M A N N E T J E 

vinden w i j , behalven het,fchoon niet algemeen,* 
gebruik, een voorbeeld in M A R I N , Nouvelle Metbo* 
b L a ; d e * 



de, Bladz. 180 , Gij zijt een zoet mantje ja je, 
welke verkleinnaam M A N T J E door dien fchrijver 
overgezet wordt door Gentil- homme; een be­
wijs , 't welk met veele anderen verfterkt zou 
kunnen worden, dat het vormen der verklein-
naamen eene fierlijke eigenfchap onzer taaie, 
boven die der Franfehen i s : de volgende vaer-
zen , bij voorbeeld, zouden onmogelijk op dezelf­
de wijze in de laatstgemeide taal overgebragt 
kunnen worden: 

6 Beestje dat in V dropje, 
Met pootjes, [piertjes, kopje, 
Als in een wereld leeft! 
Uw flraaknbuigend buisje, 
Dat flikkerende buisje, 
Dat balfem klootje beeft, 
Daar bet u ftrekt ter woning r 

Het kenmerk van een' koning, 
Een' God van eeuwigheid; 
Gij, ronde waterdeeltjes ! 
Giji gij zijt tafereeltjes 
Der hoogfle Majefleit. (*) 

Dat de verhandelde en billijk bepaalde vrijheid 
i n het vormen der verkleinnaamen, den Dichter 
zou kunnen dienen, in het voorflellen van eene 

fchiju-

(*) Bibliotheek der kindereu, door Lu v. O L L E F E N , Ni, 
2. Blad. 62* 



fchijnbaare en aangenaame dubbelzinnigheid, 
blijkt uit het volgende begin van zeker dicht-
ftukje: 

Word ik 'f lelijblanke V E L T J E 

van uw fcboone borst gewaar; 
Dringt mijn oog door V luchtig gaasje 

ft eek wijs been, en wijdt bet daar, 
Och wat is dat oog dan greetig! enz. 

V E L T J E in plaatfe van V E L L E T J E voor den ver­
kleinnaam van V E L te fchrijven, veroorzaakt gee­
ne wezenlijke dubbelzinnigheid, vermits V E L D J E de 
verkleinnaam van V E L D , met een D , V E L T J E in­
tegendeel met een T gefpeld wordt', — doch 
genoeg hier van. 

V a n de 
Koppelwoorden, 

fchoon eigenlijk geene afgeleide maar zamen­
geftelde woorden zijnde, kunnen wij hier voe-
gelijkst fpreeken. Dezen zijn woorden welken 
uit twee o f meer anderen (die van verfchillende 
foorten kunnen wcezen) zamengefteld zijn ; a ls , 

S T A D H U I S , 

A A L S C H A A R , 

A A R D K L O O T , 

A A R D B E Z I E , 

P O S T B O D E , 

B O E K W I N K E L , 

B O E Z E M V R I E N D , 

L E L I J W I T , 

B O E V E K L O K , 

O N D E R B U I K , 

K U N S T V R I E N D , 

T A F E L V R I E N D , 

P O P P E G O E D , 

S T O R M H O E D , 

B O E K D R U K K E R , 

B O E K V K R K O O P E R , 

V O E T A N G E L , 

H O O F D F I J N , enz. 

Tus-



Tusfchen de deelen van een koppelwoord plaat-
fte men voorheen een koppelteken , ten einde 
de gemaakte koppeling aan te duiden , dus 
T A F E L - V R I E N D ; thans echter is zulks geheel buiten 
gebruik, 

D e werkwoorden en bijvoegelijke naam­
woorden worden ook als zelfftandige naamwoor­
den gébru ik t , en kunnen daarom mede onder de 
afgeleide betrokken worden: 

V a n S T E R V E N wordt gemaakt, / / " ^ S T E R V E N ; 

L E E V E N Het L E V E N J 

D I E N E N liet DIENEN ; 

L O O P E N Het L O P E N ; 

W I E O E N Het W I E G E N ; 

S C H I L D E R E N / ^ S C H I L D E R E N ; 

enz. 
W I T Het WIT, o f W I T T E ; 

R O ° D Het R O O D , R O O D E , 

V I E R K A N T Het V I E R K A N T E j 

B E D R I E G E L I J K Het H E D R I E G E L I J X E , eilZ. 
N o g maakt men 

V a n B E D R I J V E N B E D R I J F ; 

B E D E R V E N , B E D E R F , B E D E R V I N G ; 

R O E P E N , G E R O E P ; R O E P I N G ; 

V E R W I J T E N , V E R W I J T , V E R W I J T I N G , 

S N A P P E N , G E S N A P , enz, 

dat men werkwoordlijke naamwoorden noemt. 
D e woorden L E V E N en L O P E N , hebben w i j , 

in 
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in naarvolging der beste fchrij veren van onzen tijd, 
gefpeld Hechts met ééne E en O , .daar de werk­
woorden L E E V E N en LOOPEN , die klinkers echter 
verdubbeld hebben : zulks wil men dat ter onder-
fcheidinge van het naamwoord en werkwoord ge-
fchiede; anderen evenwel noemen deze onder-
fcheiding eene zotte viezigheid, en fchrijven ook 
Het LEEVEN , Het LOOPEN : 't heerfchende gebruik 
van kundige en kiefche fchrijveren te volgen, 
is echter altoos raadzaam. 

Gelijk wij in de eerfte afdeelinge van dit Deel 
de Lidwoorden met betrekkinge tot het ge­
flacht, het getal en de naamvallen overwoogen 
hebben, moeten wij in deze Afdeeling de zelf-
fhndige naamwoorden in dezelfde betrekkinge 
verhandelen. 

v A N 

HET G E S L A C H T 

D E R 

ZELFSTANDIGE NAAMWOORDEN. 

Eerstlijk ftaat ons te fpreeken van de 

Algemeene, 

en onder die van de Oorfpronglijke en Afgeleide. 
Onder de menigvuldige regelen om het ge-

flacht des woords te kennen geeft men ook dien, 
L 4 dat 
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dat het zelve uit hef daarvoorftaande Lidwoord, 
en vooral uit dcszelfs buigioge te kennen i s ; maar 
dit kenmerk is aan te veel dwaaling onderheevig 
om voor een' regel te kunnen doorgaan: E E N E 

les, toont volgends de eerfte Afdeeling zekerliik 
aan dat het woord L E S van het vrouwlijke geflacht 
is maar daar uit volgt niet dat in de volgende 
yaerzen, 

—• 6 Neen; een zuivre vreugd 
Blonk in 't gelaat, 

het woord V R E U G D voor een woord van 't man­
lijke geflacht genomen i s ; want „ bij de vrou-
„ hjke naamwoorden" zegt mjLoë , „ wordt om 
„ de welluidentheit ook een geleden , als een 
„ vrou, een fiat; 't zou onaangenaam klinken 
„ als men zeide, ene vrou badde ene moeder , 
„ en ene zuster, en %t dichter; ten ware hier 
„ ene op een getal.zag,, en aanwees, dat die 
„ vrou maar ene enige zuster, ene enige dochter 
„ hadde;anders luidt het beter, een vrou badde 
„ een moeder , en een zuster ,- en een doch-
„ ter"—— D E S , is volgends 't voorgaande het 
teken van eenen manlijken teder , dus befluit 
men uit de woorden D £ S ondergangs dat het 
woord O N D E R G A N G van het manlijke gedacht is-
maar men zegt ook D E S kinds, evenwel is hee 
woord K I N D van het onzijdige geflacht; beter is 
het dan bekwaame naamlijsten als die van H O O G ­

S T R A T E N door K L U I T , S E W Ü L en anderen vlijtig'' 

te 
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te gebruiken •, want daardoor prent men de ge. 
ilachten der woorden in het geheugen, zo dat 
men de hulp der gemelde lijsten van tijd tot tijd 
minder noodig heefc 

Ondertusfchen zijn'er ook eenige regels, doch 
niet zonder uitzondering, waardoor het geflacht 
der zelflhndige naamwoorden gekent wordt ; 
naamlijk dezen: 

Al l e benaamingen die mannen of voorwerpen 
van het manlijke geflacht voegen of gegeeven 
worden, behooren tot het laatstgemelde geflacht; 
als, 

GOD, BOER, VADER, 
Z E G E L , BEUL, VORST, 
DUIVEL, BURGER, HEER, 
BROEDSR, REGENT , SMIT, 
SCHOUT, DWERG, VISSCHER, 
REUS, KOMING, JONGE, enz. 

Integendeel behooren tot het vrouwlijke ge, 
fhcht , alle benaamingen, die vrouwen of voor-
werpen van het vrouwlijke geflacht gegeeven, 
worden, als, 

GODIN, TOVERES , BRUIB , 

ENGÜLIN , VRIENDIN, BOERIN, 

DUIVELIN, MAAGD, PR1J , 

ZUSTER, NAAISTER, DOCHTER, enZ. 
L 5 D e 
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D e da°:en der weeke en alle derzei ver bijzon* 
dern deden behouren rot het manlijke gefiachr, 
om dat bet koppelwoorden zijn wier laatfte l id 
tot het gemelde geflacht behoort, gelijk nader 
zal bli jken, ook zijn de woorden AVOND en 
NACHT van hec zdfde geflacht. 

N o g behooren tot dat geflacht de foortlijke ei-
gennaamen van veele viervoetige Dieren, van veele 
Vogelen, Visfchen, Boomen, en Rivieren; als, 

OS, AREND, BRAASSEM, PIJN, TIJBER, 

OLIFANT, STRUIS, K R E E F T , E I K , T E E M S , 

EENHOORN, HAVIK, S T E U R , E L S , RHIJN, 

STIER, OJEVAAR, Z A L M , HA ZE- D O N A U , 

L A A R , 

H O N D , NACHTEGAAL, SNOEK, LINDE, AMSTEL, 

B E V E R , U I L , DOLFIJN, ROO- U I J L , 

ZELAAR, enz. 

Deze regels zeiden wij waren niet zonder uit­
zondering, ten bewijze daarvan ontmoeten wij 
hier het I J , dat van het onzijdige geflacht is. 

To t het vrouwlijke geflacht behooren eenige 
benaamingen van Rivieren; als 

E L V E , EEMS, MAAS, 

WE2ER, MOEZEL, MER W E , enz. 

Allerleije koornvruchten, kruiden, planten, 
bloemen enz; als, 

TAR-
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T A R W E , K E R V E L , K O O S ' , 

RIJS , S A L I E , T U L P , 

G A R S T , K o o L , L E L I J , eUZ. 

Alle verzamelende naamwoorden; ook alle de. 
naamen der metaalen en verder alle waardoor een 
ftof uitgedrukt wordt, zijn van het onzijdige ge­
flacht; als 

W O U D , G O U D , K O P E R , 

V O L K , Z I L V E R , V Z E R , 

B O S C H , L O O T , T I N , enz. 

Ri jken , Steden en Dorpen ; behooren ook tot 

dit geflacht; als 

V R A N K R I J K , A M S T E L D A M , O U D E R K E R K , 

S P A N J E , U T R E C H T , A M . 5 T t . L V E E N , 

Z W E E D E N , M U I D E N 5 B L O E M S N D A A L , C U Z . 

Neevens deze Algemeene Regels (zegt M O C 
N E N Bladz. 60) kunnen noch andere Aanmerkin. 
gen voor het onderfcheid der Gefi'achten in de 
zelffiandige Naamwoorden gegeeven worden, die 
van hunne uitgangen, of van famenftellingen, 
of van elders worden genoomen: die lust heeft 
kan dezelven ter gemelde plaatfe enz, vinden, 
wij oordeelen de ruimte die ons nog overig i s , 
beter te kunnen gebruiken, dan tothetnafchrijven 
dier regelen; maar ook fchijnen zij ons toe van 
weinig nuttigheids te z i jn , daarmen even gemak-

lijk 
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lijk het geflacht des woords in eene daartoe ver­
vaardigde lijst kan opzoeken, als naflaan onder 
welken regel het woord behoort, en o f het ook 
eene uitzondering op dien regel maakt, welke 
Uitzondering dikwijls zo groot een getal van woor­
den bevat als de regel zelf Ondertusfchen kan men 
nog de volgende vaste kenmerken opgeeven: 

A l l e verkleinnaamen zijn van het onzijdige 
geflacht: J 6 

H A N D J E , K I N D E K E N , M A N N E K E N , 

P L E K J E , H U I S K E N , Z O N N E K E N , 

S T O E L T J E , P Ë N N I N G S K E N , P A N N E K E N , 

V O E T J E , K O P K E N , P E N N E R E N , C K Z . 

Van het zelfde geflacht zijn alle bijvoegeliike 
naamwoorden, die als zelfftandige, en alle werk­
woorden die als naamwoorden gebruikt worden; 
bijvoorbeeld. 

Z W A R T E , E E T E N , 

R O O D E , D R I N K E N , 

. V I E R K A N T E , S P R E E K E N , 

G E E S T I G E S C H R I J V E N , 

A A N D O E N L I J K E , W A N D E L E N , enz. 

D e werkwoordlijke naamwoorden zijn ook 
van het onzijdige geflacht; 

G E S N A P , V E R V O L G , G E H A K , 

V E R -
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V E R Z O E K , G E B I E D , B E S E F , 

V E R H A A L , GEK W E L , GEMOR, enZ. 

doch die in I N G eindigen zijn van het vrouw­
lijke geflacht; als 

BEDRIJGING, PERSING, MORRING, 
DWAALING, BESEFFING, TlMMERlMG, eilZ. 

Eenige die in L I N G uitgaan zijn van het 
M a n l i j k , of van het Gemeene geflacht, te wee­
ten beijde manlijk en vrouwlijk; a ls , 

AANKOMELING, LEERLING, STERVELING, 
EDELING , STEDELING, UITWIJKELING, enZ. 

D e woorden van dit Gemeene geflacht worden 
door het lidwoord onder een bijzonder geflacht ge-
bragt: in, ' Ik heb D E N vreemdeling geherbergd, 
wordteen man, en i n , Hij heeft D E vreemdeling wèl 
onthaald, wordt eene vrouw bedoeld; echter zou 
ik niet ongenegen weezen , in zulke gevallen , het 
bijzondere geflacht ook door eene E achter het 
naamwoord te voegen, aan te duiden; dus, Ik 
heb D E N vreemdeling e n z , en Hij heeft D E 
vreemdelinge wèl onthaald. 

Het geflacht der koppelwoorden volgt door­
gaands het geflacht van het laatfte l id derzelven; 
dus zijn de volgende Koppelwoorden van het 
manlijke geflacht, 

H O O F D -



( 174 ) 

H O O F D M A N , H O O C A P P E L D O O M , 

V U U R S T E E N , B O E K D R U K K E R , eiiZ. 

om dat de woorden M A N , S T E E N , B O O M , en 
D R U K K E R tot dat geflacht behooren. Om dezelf­
de reden zijn de dagen der weeke mede van het 
manlijke geflacht; want derzelver laatfle lid D A G 
behoort tot hetzelve: daarom ook de naamsn der 
winden, als O O S T E W I N D , Z Ü I D E W I N D , enz a deze 
regel heeft echter mede zijne uitzondering, als 
blijkt onder anderen in B R E F K S P E L dat manlijk is 
fchoon het woord S P E L tot het onzijdige gedacht, 
behoort; deze uitzondering heeft bier en in der­
gelijke gevallen altoos plaats, om dat men niet iet „ 
„ op de eigenlijke betekenis van S P E L , maar i n -
„ tegendeel daarop, dat onder die benaaming 
„ een zeker perfoon wordt aangeduid, en dus 
„ zo veel is als een eigen naam" d i e , eenen 
man toegevoegd wordende , 'manlijk is. Ge-
melde uitzondering is dan regeimaatig en zou 
dus in den voiftrektften zin geene uitzondering, 
maar veeleer een andereregel, betreffende de kop­
pelwoorden, genoemd mogen worden: het zelfde 
zij gezegd van de voorbeelden welken door S E -
W E L , als van den eerstgemelden regel afwij­
kende opgegeeven worden: D O E K is zekerlijk 
van het manlijke geflacht, daarom ook Z W E E T ­

D O E K en D R O O G D O E K , maar N E T E L D O E K is van 
het onzijdige geflacht volgends den boven gegee-
vene Regel (zie Bladz. 171) om dat het eene Hof 

uit-
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uitdrukt, SCHORTELDOEK maakt ook geene uit­
zondering op den regel; want het is niet gelijk 
gemelde fchrijver zeg t , van het onzijdige ge­
flacht; , ^ H E T Schorteldoek, U ftraattaal, die wel 

moet onderfcheiden worden van het gebruik, 
„ dat in de fpraakkunst den fcepter voert. Straat­
taal is misbruik." (zie HOOGSTRAATEN op DOEK.) 
Even min kan 'c woord VROUWMENSCH ten voor­
bedde van eene uitzonderinge op den regel dienen, 
gelijk beide MOONEN en SSWEL w i l l en ; want vol­
gends K L U I T is MENSCH van het manlijke ge­
flacht, wanneer 'er eene meerderheid, dat is het 
gantfche menschiijke geflacht, door aangeduid 
wordt; maar voor een bijzonder mensch geno­
men is het onzijdig, VAN DER DOES , zegt daar­
om te recht, 

Maar ff andere die was 't waarfcbapenfïe ge* 
broedt, 

En 'T onvolmaahfte mensch • - — 
DAT ooit enz. 

VROUWMENSCH volgt derhuVen den gegeeven re­
gel , en wordt met grond onder het onzijdige ge­
flacht betrokken: zo is ook het woord HAND­
SCHOEN door SEWEL , ten zelfden e inde, ver-
keerdlijk bijgebragt; want dat woord is niet ge­
lijk hij zegt , van het vrouwlijke geflacht, maar 
volgt het geflacht van SCHOEN , en is manlijk, 
gelijk H O O G S T R A T E N uit MELIS S T O K E , en VON­

D E L bewijst. - — GODSDIENST is naar den zelf­
den 
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den regel ook van 't manlijke geflacht efi men 
mag fchrijven De waare Godsdienst is heilig, HIJ 
nijgt ons tot aandacht, Z I J N vermogen is groot 
gelijk V O N D E L doec in die vaers, , * 

Verliezen -wij 't genot des Godsdienst en ZIJN 
vrucht. 

Zekerlijk.vraagt S E W E L dwaaslijk, zou't nietbe-
ter Duusch weezen , te fchrijven zij neigt ons 
tot aandacht, H A A R vermogen is groot; want en 
het gebruiken van n,j en Z I J N , en dat van « en 
H A A R is belden goed duitsch; maar even dwaas-
lijk wordt van hem gezegd, „ zeker eigen w , > 
, , heit maekt de menfchen veeltijts grilligh. W i i 
„ mogen zulke nieuwigheden niet opwerpen 
, , maer hebben te volgen de regels, van outs 
„ bekrachtigt: anders zal men telkens op glad 
„ ijs ftaen, en een ander vrager dagelijks voor 
„ den dagh komen , en Hellen voor , 20» dit 
„ niet beter Dultsch wezen? zou dat niet beter 
„ zijn? M e n moet dan zonder eenige twijffe-
» Üng zeggen, De Godsdienst neigt ons tot aan-
„ dacht', Z I J N vermoogen is groot." Doch het 
tegendeel zullen wij flraks zien. 

A l l e naamwoorden die in H E I D uitgaan zijn 
van 't vrouwlijke geflacht; als 

K U I S H E I D , W A A R H E I D , 

V R O O M H E I D , Z A L I G H E I D , 

L A A T D U N K E N D H E I D , V R O O M H E I D , enz. 

D e 



Da meeste n a a m w o o r d e n d ie in Z E L uit­
gaan zi jn van het onz i jd ige gef lach t ; a l s , 

S T E U N Z E L , B O R D U U R Z E L , STROOIZELj 

B E L E T Z E L , W E E F Z E L , G K B R O E D Z E L ; 

M A A K 2 E L , , Z W E E M Z E L , D R L U Z E L , enZ. 

De naamwoorden die i n D O M uitgaan zijn 
öf van het onz i jd ige o f van het man l i jke g e ­
flacht: — van het onz i jd ige geflacht z i jn die w e l ­
k e n van zelf i tandige naamwoorden afgele id z i jn j, 
als, 

H E I D E N D O M , JOODENDOM, 
HiïRTOGDOM, KEURVORSTENDOM , enZ. 

maar die van bi jvoegel i jke n a a m w o o r d e n , o f vari 

z e l f l h n d i g e n b i jvoege l i jke r wi jze g e n o m e n , afge­

l e id z i j n , behooren tot het man l i j ke ge f l ach t ; 

als daar z i j n , 

R I J K D O M , a fgele id van R I J K ; 

V R I J D O M , V R I J , en meer anderen . 

De z e l f f t a n d i g é n a a m w o o r d e n die i n SGHAP 
ui tgaan , z i jn van het v r o u w l i j k e g e f l a c h t , w a n ­
neer z i j eene ve rgader ing of men ig te van per* 
foonen u i t d r u k k e n , als 

P R I E S T E R S C H A P , V R O E D S C H A P , en a n d e r e n ; 

maar wanneer z i j eene wanrd ighe id aanduiden 

Zijn zij,van het onz i jd ige geflacht;als, 

M FRIES-
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PRIESTERSCHAP , PRELAATSCHAP , MEESTER­

SCHAP, enz. 

hiertoe behoort ook 
HEERSCHAP. 

Hoe fommige manlijke naamwoorden in vrouw­
lijke veranderd worden, als 

KONING in KONINGIN; 

PROFEET P R OFEE TES; 

GOD GODIN Of GODES, enz.' 

zal het gebruik overvloediglijk leeren, waarom 
wij ons daarmede niet zullen ophouden. 

Van de 
Eigene naamwoorden. 

Sommigen van dezen boven reeds verhandeld 
hebbende, behoeven wij hier alleenlijk aan te te­
kenen dat de eigene naamwoorden, welken voor­
werpen die van 't manlijke geflacht zijn toege­
voegd worden, ook tot dat geflacht behooren, 
bij voorbeeld, 

J A N , FREDERIK, GERRIT, 

PIETER, ARNOLD, WILLEM, 

KLAAS, GABRlêL, JACOB, enZ. 

integendeel zijn van het vrouwlijke geflacht, 
die, welken aan voorwerpen van het zelfde ge­
flacht gegeeven worden als daar zijn, 

EVA, ELISABETIi, JUNO, 
VS-
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V E N U S , M A R G R E T A , E N G E L T J E , 

S U S A N N A , S A R A , F E T R O N E L L A , 6tl 

veele anderen meer. 
Een voorbeeld van geflachtsveranderinge, vindt 

men in het woord W I J F ; want men moet fchrijven, 
bij voorbeeld H E T W I J F heeft H A A R E kinderen ge-
fiagen, volgende het geflacht van den bedoelden 
perfoon niet het letterkundige geflacht van hec 
woord, gelijk wij Bladz. 174 reeds gezegd hebben.' 
Een dergelijke verwisfeling van Geflacht heeft 
plaats in de voorgemelde zegginge, De waare 
Godsdienst is heilig, zij neigt ons tot aandacht, 
H A A R vermogen is groot, om dat Godsdienst uit­
gebeeld wordt door eene vrouw , zie C E S A R E 

R I P A Bladz 171 enz. S E W E L is van deze vrijheid 
zekerlijk onbewust geweest; want anders zou hij 
zig wel gewacht hebben van te zeggen, zou't 
niet heter Duitsch weezen; hij zou zijne ooren 
vergenoegd en met de beste fchrijvers beweezen 
hebben, dat zulks te doen hem vrijflond: onder die 
fchrijvers zou hij V O N D E L hebben kunnen noemen; 
want fchoon deze het letterkundige geflacht van 't 
woord G O D S D I E N S T fomtijds opvolgt, gelijk wij bo­
ven gezien hebben, wijkt hij ook daarvan af, en 
neemt de perfoonsverbeelding in aanmerkinge; 

de G O D S D I E N S T raesten fuft, 
Wanneer Z E dient tot fpel van menfchelijk 

vernuft. 
Zie zijne Salmoneus I Boek Bladz. $* 

M 2 F O R T -
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F O R T M A N , in zijne Dichtlievende Mengelingen 
Bladz, 4 3 , fchreefom dezelfde reden, 

' T G E L U K , D I E hangen haat, maar kloeke har­
ten draagt. 

want het Geluk wordt mede door eene vrouw 
uitgebeeld, gelijk ook de Vrede, en daarom zou 
S E W E L , dit geweeten hebbende, zonder eenige 
bedenking, 'met het woord V R E D E als met het 
voornoemde woord GODSDIENST hebben durven 
handelen, en niet gefchreeven hebben, „ Hoe-
, ; wel mij niet onbekend is dat men fomtijds 
„ zegt en fchrijft, De God des vredes;" want 
dat zegt men, en mag men zeggen uit aanmer-
kinge van het letterkundige geflacht des woords, 
welk geflacht het manlijke is. M e n ziet hier uic 
hoe ongegrond de voorbeelden zijn welken bij 
H O O G S T R A A T E N , Uit H O O F D , H U I G E N S en V O N D E L 

aangehaald worden, om daarmede te bewijzen, 
dat men nimmer van 't letterkundige genacht des 
woords mag afwijken ; want die voorbeelden 
betreffen de woorden, N A A M , D R A A T , R O O K , 

B R A N D , 8 T A K , en TIJD , en in alle dezen , uitge­
zonderd het laatfte woord, T I J D , moet m e n , 
wij ftaan zulks geredelijk toe, het letterkundige 
genacht opvolgen ; want welke uitbeelding zou 
men van die woorden tog kunnen maaken? en 
wat het woord T I J D betreft, daaromtrent kan de 
geilachtsveranderinggeene plaats hebben; aange­
zien de Ti jd door eenen man uitgebeeld worde. 

VA W 
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V A N 

HET G E ,r A L 

D E R 

ZELFSTANDIGE NAAMWOORDEN. 

Het getal hebben wij Bladz. 1 3 ^ reeds leeren 
kennen, daarom kunnen wij bier terftond overgaan, 
tot het voordellen van de bijzondere eigenfchap-
pen der woorden met betrekkinge tot het getal, 
en het vormen van 't meervoud uit het eenvoud. 

Het meervoudige getal wordt meesttijds, gelijk 
Bladz. 46 reeds gezegd is , gemaakt, door achter 
het enkelvoudige woord, E N ; maar ook door'er N 
o f S achter te zetten: door bijzetting van E N wordt 

Meerv. 
PADEN gemaakt 
ZOONEN 

OLIFANTEN 

KAMEELEN 

GEBEDEN 

BANDEN 

HOOFDEN 

BOEKEN 

B A N K E N 

PLANKEN 

SPRONGEN 

BORDEN 

GEBODEN 

Eenv. 
van P A D , 

van ZOON , 

OLIFANT , 

K A M E E L , 

G E B E D , 

B A N D , 

HOOFD, 

BOEK , 

BANK, 

PLANK , 

SPRONG, 

BORD, 

G E B O D , 

M 3 PAAU-
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PAAuWENT P A A U W , 
L O N G L O N G E N , 

P A S T I J P A S T I J E N , 

W O O R D W O O R D E N , 

M E N S C H M E N S C H E N , d l Z . 

Hier toe behooren alle de woorden die in ING 
of L I N G eindigen; want 

het meervoud van D I N G is D I N G E N ; 

Van K L I N G K L I N G E N ; 

B E W E E G I N G B E W E E G I N G E N ; 

B E D R O O G E L 1 N G B E D R O O G E L I N G E N ; 

D R A A I J I N G D R A A I J I N G E N ; 

K O P P E L I N G K O P P E L I N G E N ; 

S T E R V E L I N G S T E R V E L I N G E N ; 

L E E R L I N G L E E R L I N G E N ; enz. 

Van fommigen wordt de laatfte letter eerst ver­
dubbeld : 

het meervoud van H A M is H A M M E N ; 

van K L r p K L I P P E N ; 

N A P N A P P E N ; 

H U T H U T T E N ; 

Z O T Z O T T E N ; 

B A K B A K K E N ; 

K A M ! K A M M E N ; 

T O P T O P P E N ; 

B R I L B R I L L E N , en meer 
anderen, 

Is 
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Is de fluitletter van het eenvoud een F of S 

zo wordt dezelve alvorens in een V of Z veran­
derd , dus maakt men van 

env. Meerv. Eenv. Meerv. 
D I E F , D I E V E N ; M U I S , M U I Z E N ; 

L I J F , L I J V E N ; H U I S , H U I Z E N ; 

W I J F , W I J V E N ; G L A S , G L A Z E N , 

S L A A F , S L A A V E N ; W I J S , W I J Z E N ; 

Z E E F , Z E E V E N ; R O O S , R O O Z E N ; 

G R A F , G R A A V E N ; K A A S , K A A Z E N , enz. 

Echter lijdt deze regel veel uitzondering; want 

van S T R A F wordt gemaakt S T R A F F E N ; 

B E F B E F F E N ; 

B A S B A S S E N ; 

F L E S F L E S S E N , en meer 
anderen die door het gebruik gekend worden. 

Om de voorgemelde verandering der fluitlet­
ter te vermeiden, en de regels omtrent de vor­
ming van het meervoud, eenvoudiger dus algemee-
ner te doen zijn, fpelden fommigen 

H O V , niet H O F , om dat het meerv. H O V E N is ; 
D I E V D I E F , D I E V E N 

W I J V W I J F , W I J V E N 

S T O O V S T O O F , S T O O V E N 

K L O O V K L O O F , K L O O V E N 

en alle dergelijken meer; doch zulks ftrijdt met 
onze verfchillende uitfpraake van het eenvoud ; 

M 4. want 
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want daarin hooren wij duidelijk de klank der F . 
D e woorden die door toeze:ting van een N 

hun meervoud maaken, zijn alle die welken in 
eene E fluiten ; als 

G E V O E L E : het meervoud daarvan is G E V O E L E N ; 

E 0 D E : B O D E N ; 

S L E D E ; S L E D E N ; 

B E L O F T E : B E L O F T E N ; 

H O F S T E D E : H O F S T E D E N ; 

enz. 

He t meervoud van alle de verkleinnaamen 
wordt gemaakt doqr eene S bij hun eenvoud te 
voegen; dus is 

B A N D J H S het meervoud van B A N D J E ; 

K A R L M E K E N S V A N K A M M E K E N ; 

M A N N E T J E S M A N N E T J E ; 

P A N N E T J E S P A N N E T J E ; 

V O E T K E N S VOETKtiN ; 

H A M M E T J E H A M M E T J E ; enz. 

Hier toe behoort ook het woord K I E K E N 

waarvan het meervoud K I E K E N S i s ; enz, 

Het meervoud van K I N D J E is naar dien regel 
K I N D J E S ; maar het gebruik vergunt ook te fchrij­
ven K I N D E R T J E S , en K I N D E R K E N S voor K I N D E ­

K E N S het meervoud van K I N D E K E N • zo ook met 
L A ' M M E E K E N S voor L A M M E K E N S 't meervoud van 
tAMMEKEN, enZ. 

Vee-
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Veele naamwoorden maaken een tweevoudig 
meervoud, naamlijk zo wel in E N als S: waar­
van wij de volgende lijst aangetekend vinden: 

Eenv: Meerv: 
V A D E R maakt VADERS en V A D E R E N ; 

B R O E D E R B R O E D E R S B R O E D E R E N ; 

Z U S T E R ZUSTERS zus T E R E N ; 

M E E S T E R M E E S T E .S M E E S T E R E N ; 

V E R V O L G E R V E R V O L G E R S V E R V O L G E R E N ; 

S C H R I J V E R SCHRIJVERS S C H R I J V E R E N ; 

L E E R A A R L E E R A A R S L E E R A A R E N ; 

M I N N A A R M I N N A A R S M I N N A A R E N ; 

DISTEL DISTELS D I S T E L E N ; ~ 

A P P E L A P P E L S A P P E L E N ; 

TAFEL T A F E L S T A F E L E N ; 

G E E S S E L GEESSELS G E E S S E L E N J 

VOGEL VOGELS V O G E L E N ; 
* D E K Z E L D E K Z E L S D E K Z E L E N ; .en 

veele anderen meer. Van het gebruik de­
zer tweevoudige uitgangen zal bij het verhande­
len van de naamvallen der zelfïlandige naam­
woorden gehandeld worden. 

Alle de naamwoorden welken in HEID uit­
gaan veranderen in hun meervoud dien uitgang in 
H E D E N : 
van G O E D H E I D is het meervoud G O E D H E D E N ; 

Z O E T H E I D Z O E T H E D E N ; 

B E M I N N E L I J K H E I D B E M I N N E L I J K H E D E N ; 

G E R E C H T I G H E I D G E R E C H T I G H E D E N ; 

M 5 V R O -
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VROLIJKHEID VROLIJKHEDEN; 

WAARHEID WAARHEDEN; «1Z. 

Tegen dezen regel zondigt het woord A A N -
IOKLIJKHEIDEN in hetvaersje op Bladz. 162; maar 
zou men den dichter evenwel niet kunnen toeftaan 
hetzelve te gebruiken ? zou men hem niet mogen 
vergunnen, de woorden die in H E I D uitgaan te 
houden voor woorden welken op tweeërleije wij­
zen in het meervoudige getal overgebragt kunnen 
worden, naamlijk door bijvoeging van E N en door 
verandering van HEID in H E D E N ? immers heb­
ben wij gezien dat 'er ook andere woorden van 
dien aart zijn ? gelijk wij ook gezien hebben dat 
het vormen des meervoudigen getals door bijvoe­
ging van E N eene vrij algemeene eigenfchap on­
zer taaie is; dus zou de bovengemelde vergun­
ning geene volftrekte nieuwigheid genoemd kun­
nen worden; bovendien zou men den Dichtereer 
door bevoordeelen; want het is zeker dat de ruim­
te van woorden voor de Dichtkunst zeer gunfh'g is; 
ten bewijze daar van het volgende tweeregelige 
vaersje, gefchikt om onder de afbeelding van 
eenen gekruisten CHRISTUS geplaatst te worden: 

Kan deze weg alléén ons tot den vader lei­
den*} — 

Zo gaan wij dan langs 't kruis naar V rijk 
der zaligheiden 1 

Zou hier de natuurlijkheid der woordfchikkin-
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ge niet eenigzins verminderd moeten worden ,oni 
de gebruikte vrijheid te vermeiden? zekerlijk, 
of men zou tot een IS 'T toevlucht moeten nee-
men en zetten, 

Is 't deze weg alléén die tot den vader 
leid? — 

Zo gaan wij dan langs''t kruis naar 't rijk der 
zaligheid? 

maar immers is deze regel verre beneden de an­
dere te fchatten? immers maakt hier de 'T van is 
'T die door de D van DEZE gevolgd wordt, een 
wangeluid? of liefst wordt gemelde ' T geheel 
verdoofd door de veele overeenkomst tusfchen 
derzelver klank en die van de D , welke verdoo-
ving altoos, zo veel mogelijk zij, vermeid moet, 
of i'choon zij niet altoos vermeid kan worden, 
gelijk uit de werken van onze beste Dichters 
blijkt, 

De voorgemelde vergunning zou met te min­
der recht eene nieuwigheid genoemd mogen wor­
den om dat 'er reeds een oud voorbeeld van is; 
want ik lees in het register des Ouden Testaments 
voor den folio Bijbel, op letterU, het volgende; 
Urim en Tbummim; deze woorden foudemen 
moghen verduijtfcben lichten ende VOEMAAKTHEIJ-

D E N . 
Veelerleije woorden zijn'er wier meervoud naar 

geer 
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geene der voorgaande regelen; maar op eene ge. 
heel onregelmaatige wijze gemaakt wordt; als, 

K O E , K O E I J E N , 

K A L F , K A L V E R E N , K A L V E R S , 

K R I J G S M A N , K R I J G S L I E D E N , 

L A M , L A M M E R E N , . L A M M E R S , 

L A N D , L A N D E R I J E N , 

L E E R , L E E K I N G E N , 

L I E D , L I E D E R E N , 

R A D , R A D E R E N , R A D E R S , 

R U N D , R U N D E R E N , R U N D E R S , 

S T A D , S T E D E N , 

S C H I P , S C H E P E N , 

V E R R A A D , V E R R A A D E R I J E N , enz. 

M O O N E N echter wil dat M A N , met allen die er 
van zamengezet zijn, in 't meervoudige getal 
M A N N E N en L I E D E N heeft; als 

S P E E L M A N , S P E E L L I E D E N en. S P E E L M A N N E N } 

K R I J G S M A N , K R I J G S L I E D E N en K R I J G S M A N N E N ; 

S T U U R M A N , S T U U R L I E D E N en S T U U R M A N N E N ' 

enz. 

Eindelijk hebben veele Naamwoorden geen 
meervoud,- als 

Ten r. fommige werkwoordige naamwoorden 
met de onfcheidbaare voortzetzelen B E . G E 
O N T , en V E R ; als, 

JBE-
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BEKLAG, GEKIJF, 
BEDROG, VERRAAD, enz. 

hiervan worden uitgezonderd. 

VERHAAL, VERBOND, 
GEBOUW, GESCHIL, 

en nog een goed getal anderen, die mede door 
het gebruik gekend moeten worden. 

Ten s. De Naamwoorden van deugden, on-
deugden, ziekten, enz. als, 

IJVER , GEïtHEID , PEST , 
TROUW, 'WOEKER , JICHT, 
GELOOF, WAAN, GEELZUCHT, CnZ. 

Ten 3. De Naamwoorden der hoofdftoffeu, 
•werelddeelen, jaargetijden, weder-en luchtver-
fchijnzelen, en de deelen van den dag; als, 

L U C H T , L E N T E L E N T E ; 

DAAUW; BLIXEM, A A R D E , 
NAJAAR, H E K F S T , H A G E L ; 

DONDER, E U R O P A ; W I N T E R , 

ZUIDEN , KOUDE , D A G E R A A T , enz. 

Deze regel is aan veele uitzonderingen onder­
hevig; wanrfchoon het woord D A G E R A A T geen 
meervoud duldt., kan men evenwelzeggen: Schoo­
ns A V O N D E N ; De O C H T E N D E N zijn koud, enz. 

Zo is 't ook met de woorden Z O M E R , W I N T E R , 

N A -
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KA JAAR , bij voorbeeld: Geduurende een halve 
eeuw zijn de NAJAAREN vochtig geweest enz 
MOONEN zegt daarom van dit foort van woorden 
zeerwel, dat ze niet of zelden in *t meervoudige 
getal uitgefproken worden. 

Ten 4 Alle ftoflijke naamwoorden waaronder 
ook betrekkelijk zijn alle die eene onbepaalde 
hoeveelheid uitdrukken j als , 

GOUD , ZILVER , R O G , 

T A R W E , W A T E R , M E L K , 

M E E L , PAPIER, L A K E N ; 

L I N N E N ; H A I R , B R O O D , 

K A A S , WIEROOK, AMBER, 

OLIJ, WIJN, R E U Z E L , enz. 

Sommigen woorden maaken hier wederom uit­
zondering, want het is niets ongewoons te zeggen, 
De F L U W E E L E N , SATIJNEN, WIJNEN enZy zijfl 
thans hoog in prijs, 

Ten 5. De volgende naamwoorden: 
A D E L , BOERT, BREIN, 

D A N K , E R N S T , E T T E R , 

J O K , K A L K , L E E D , 

MIDDEN, OUDERDOM, OORLOF, 

PRAAL, PRACHT, ROEST, 

SLIB, T O C H T , V E E , 

VOORRAAD, WASDOM, ADEM , 

E C H T , en meer anderen. 
De 
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De naamwoorden HERSENS , LIEDEN en OUDERS 

hebben geen eenvoud, 
Zeer zelden worden de eigene naamwoorden 

van menfchen in het meervoudige getal gebruikt; 
en zo het plaats heeft gefchiedt het op deze 
wijze: 

De wiLLE-Ms of W I L L E M E N ; 
FREDERIK.KEN. 

HENDRIKKEN , 

JACOBUSSEN, 

MARGARETHAAS, 

ELISABETTEN, 

KABELS, 

CASPERS, enz. 

V A N D E 

B \U I G I iV | C 

DER 

ZELFSTANDIGE NAAMWOORDEN. 

Na den voorgaanden grond gelegd te hebben, 
zullen wij de buigingen der zelfftandige Naam­
woorden kortlijk kunnen verhandelen. 

Gelijk 'er drie gedachten zijn, zo zijn 'er ook 
drie foorten van naambuigingen; want 

tot de EERSTE BUIGING behooren alle woor­
den van het manlijke 
geflacht; 

tot 
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tot de TWEEDE BUIGING alle de woorden vati 

hec vrouwlijke ge­
flacht, 

en tot de DERDE BUIGING alle de woorden die 
- van-het onzijdige ge­
flacht zijn. 

De kenmerken welken inen gemeenlijk op­
geeft ter onderfcheidinge van den naamval 
waarin het geboogen woord voorkomt, zijn de 
lidwoorden, zo ongehoogene als geboogene,(de 
naamvallen waarin zi j , en ook de naamwoorden 
zeiven, ongeboogen voorkomen noemt men rech­
ten, en die in welken eene buiging plaats heeft 
onrechten) die wij niet behoeven te herhaalen, 
alzo zij Bladz. go enz, reeds opgegeeven zijn; al­
leenlijk voegen wij hier nog bij dat men in den twee--
den naamyal van het niet bepaalende Lidwoord 
van 't manlijke geflacht, ook zegt, VAN EENEN , z ö 
wel als EENS J dus kunnen wij dan reeds over­
gaan tot de 

E E R S T E N A A M B U I G I N G . 

Wij zullen beginnen met de 

: Algemeene naamwoorden. 

Om alles zo gcmaklijk als mogelijk zij te doen 
. Voorkomen, zullen wij omtrent het meervoudige 
gêtal aanmerken en tot eenen onveranderlijken 

grond* 
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grondflag leggen, dat de naamwoorden die volgends 
het voorgaande Hechts op eene wijze hun meer­
voud .maaken , dat meervoud, tot welk geflacht 
het woord ook behoore, in alle de zes naamval­
len onveranderd behoudt; dus heeft, bij voor­
beeld, het meervoud van de woorden A F G O D , 

L E E R A A R E S , en P A A R D , 

Man: Vrouw: Onzij: 

in den Noem: Afgoden, Leeraaresfen , Paarden ; 
Teel: Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 

. Geev: Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 
Lijd: Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 
Roe: Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 
Afn. Afgoden, Leeraaresfen, Paarden; 

het zelfde heeft plaats in die woorden welken hun 
meervoud alleenlijk in S hebben. 

Is het integendeel dat een naamwoord op 
tweeërleie wijzen in het meervoudige getal 
overgebragtwordt , naamlijk, volgends het voor­
gaande , door S of E N bij het enkelvoudige 
woord te voegen , dan heeft altoos de eerflé 
vierde en vijfde naamval het meervoud in S,en 
de overige naamvallen , naamlijk de tweede, derde 
en zesde in E N ; dus buigt men het meervoud 
der woorden V A D E R , M O E D E R , V E N S T E R , als 
volgt, 

N Man: 
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Man: Vrouw. Onzlj: 

Noem: Vaders, Moeders , Venfters; 
Teel: Vaderen, Moederen , . Venfteren; 
Geev: Vaderen, Moederen, Venfteren; 
Lijd: Vaders , Moeders, Venfters 
Roe: Vaders , Moeders , Venfters; 
jr/n:. Vaderen, Moederen, Venfteren; 

D i t volkomen vastgefteld hebbende, zullen wij 
ons in het vervolg met het meervoudige getal niet 
meer behoeven te bemoeijen; maar ons bij het 
enkelvoudige kunnen bepaalen. 

Ondertusfchen hebben deze vastgeftelde rege­
len zulk een onbepaald vermogen niet, dat ook 
de Dichter zig daaraan zou behoeven te onder­
werpen ; neen, hij m a g , vindt hij het geraaden, 
dezelven te buitengaan (fchoon het waarneemen 
daarvan altoos een edel tooifel derDichtkunde blijft.) 
W i j zouden , overvloedige voorbeelden daarvan 
kunnen bijbrengen, ware het dat ons beftek zulks 
toeliet: het zij ons genoeg de klagte van MOONEN 
over VONOEL bij te brengen, daar hij zegt: „ VON-
„ D E L houdt ook enz. — fchrij vende in den Neemer, 
w en Geever van het meervoudige Getal , voor 
„ de maejers; voor febaepherders ; met volle 
„ uiers; het doet dorre akkers deugt; waar voor, 
, , onzes oordeels, naar evenredigheit beter ge-
„ fchreevén waere, voor de maejeren; voor 

„ fchaep-
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„ fchaepherderen ; met volle uier en; dorre Ak-
„ keren." 

Wat voorts het enkelvoudige getal betreft, 
daaromtrent is die vaste regel, dat de N o e m e r , 
Lijder en Roeper , dat is de eerfte, vierde en vijf­
de Naamval, altoos gelijk zijn (dit heeft wel in 
de naamwoorden zeiven , maar niet in dedaarvoor-
fiaande Lidwoorden plaats, gelijk in de eerfte 
Afdeelinge van dit Deel duidelijk voorgefteld i s ) 
Waarom wij dan alleenlijk van den tweeden, der-
denren zesden naam val, dat is van den Teeler, Gee-
ven, en Aanklaager, en die in alle de verlchil-
lendè buigingen, moeten handelen. 

Sommigen Naamwoorden tot deze eerfte buiging 
behoorende, neemen in den tweeden naamval een S 
aan, mits het geboogen Lidwoord D E S of E E N S 
daarvoor gebruikt worde; dat i s , ingevalte het 
lidwoord ook een S aangenomen heeft; maar 
VAN DEN of VAN EENEN daarvoor gefteld zijnde, 
blijven zij onveranderd; dus, 

Noem. D e of Een Burger; Noem De of Een Burger; 
Teel. Des of Eens Burgers; Teel. Van den of Van 

eenen üu rge r s ; 
Geev. Geev. 
Lijd. De overigen Hyven Burger. Lijd. Dl overigen blyven Burger, 

Roe. Roe. 
Afn. Afn. 

N 2 Ee-
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Eenigen worden hier van uitgezonderd , en zij 
zijn eenigzins aan het wangeluid dat zij door ge­
melde buiging maaken, te kennen; als, M E N S C H , 

V O R S T , enz. waarvan door de buiging met S 
worden zou , M E N S C H S , V O R S T S , zekerlijk zo on­
aangenaam van geluid , als moeijelijk in 't uit-
fpreeken; waarbij het woord G O D S D I E N S T , G O D S -

D I E N S T S , met reden gevoegd kan worden; tfchoon 
V O N D E L goed kon vinden te fchrijven D E S G O D S -

D I E N S T S , zie hier vóór Bladz. 176. Deze en dergelij­
ke woorden dan neemen in den tweeden naam­
val geen S , maar E N aan; en ook neemen zij 
E N alleenlijk in de plaatfe der S aan, dat is wanneer 
het geboogen lidwoord D E S of E E N S ' e r vóór­
gaat; want V A N D E N of V A N E E N E N daarvóór ge­
bruikende, blijven ook die woorden met den noe­
mer gelijk, als 

Noem: D e , of Een V o r s t ; D e , of Een 
V o r s t ; 

Teel: Des, of Eens Vorften; V a n den, o f van 
eenen Vors t ; 

Geev. D e n , of Eenen V o r s t ; 
Lijd: D e n , of Eenen V o r s t ; enz. 
Roe: ö Vors t ; 
Afn: Van den , of V a n ; 

eenen Vors t ; 
Onder dezen betrekt men ook het woord H E R ­

T O G , bewijzende zulks met het eigen naamwoord 
S ' H E R T O G E N B O S C H , doch daar men in den teeler, 
H E R T O G S , geenen wanklank hoort; en ook daar 

de-
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dezelve geene moeijelijke uitfpraak veroorzaakt, 
zou ik van gevoelen weezen dat men dit woord 
wel op de laatstgemelde wijs in den tweeden 
naamval mag buigen-, maar dat het ook w dien 
naamval op de eerfte wijs, dat is in S gebogen 
kan worden. 

Tot de naamwoorden welken in den twee-
den naamval geen S maar E N aanneemen behoo­
ren ook die welken in den noemer in E uitgaan, 
en hun meervoudig getal door 't aanneemen van 
eene Nmaaken: dezen maaken, op dezelfde wijs, 
ook door't aanneemen van eene N hunnen teeler; 
mits weder het geboogen lidwoord DES of 
E E N S zij; want VAN D E N , of VAN EENEN zijnde, 
blijft wederom het naamwoord onveranderd ; 
als volgt, 

Noem: De Getuige; Noem: Een Getuige; 
Teel: Des Getuigen; of Teel: Eens Getuigen 

van den Getuige; of Van eenenGetuige; 
Geev. Den of aan den Getuige; Geev: Eenen of Aan 

eenen Getuige; 
Lijd: Den Getuige; Lijd: Eenen Ge­

tuige ; 
Roe: ó Getuige; . Roe: ó Getuige; 
Afn: Van den Getuige; Afn: Van eenen. 

Getuige. 
Om 't meergemelde wangeluid en de moeije­

lijke uitfpraak, zijn 'er nog verfeheidene manlijke 
naamwoorden die in den tweeden naamval geene 

N 3 S 



S kunnen aanneemen, waaronder, voornaamlek te 
tellen zijn fommigen die i n S C H e n in S T uitgaan, 
ais E I S C H , W E N S C H , E K N S T , A N G S T , en veele aaderen 
meer, en omtrent welken 't gebruik evenwel niet 
vergunt de buiging in E N te bezigen: dezen dan 
"worden, op zig zei ven genomen, niet geboogen; en 
men wijst hunnen tweeden naamval alleenlijk aan 
door het geboogen lidwoord V A N D E N en V A N 
E E N E N , gelijk ook alle de overige naamvallen 
door de lidwoorden (indedaad en bewijs van der-
zelver nuttigheid) aangeweezen worden: 

NoemDeEisch; Noem. Een E i s c h ; 
Teel. Van den E i s c h ; Teel. V a n eenen E i sch ; 
Geev. Aan den Eii>ch; Geev. Aan eenen E i s c h ; 
Lijd: Den E i sch ; Lijd: Eenen E i s c h ; 
Roe: ö E i s c h ; Roe: 6 E i s c h ; 
Jfn: Van den E i s c h ; Afn: V a n eenen Eisch . 

Tot deze wijze van uitdrukking des naamvals, 
datis alleenlijk door middel van het L i d woord, be­
hooren zekerlijk alle de manlijke naamwoorden 
die in S eindigen als K R O E S , O S , P R I J S , en veele 
anderen meer, vermits z i j , en veel minder nog 
dan de voorgemelden, den teeler door hijvoeging 
van eene S niet kunnen vormen: maar dat men onder 
dezelfde foort van buiging ook de woorden die in 
G T of C H T uitgaan betrekt, gelijk zij 'er 
gemeenlijk onder betrokken worden , daarvoor 
vindt ik omtrent alle zulke woorden geen reden; 

want 
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W ant ik kan niet hoorën welk wangeluid, of 
welke moeijelijke uitfpraak'er veroorzaakt wordt, 
door te zeggen, De hand DES K N E C H T S , o f 
of De punt DES SCHICHTS, waarom ik zou verkie­
zen dezen regel onder bepaaling van eenige uit­
zonderingen voortefbellen; het is zelfs een alge­
meen gebruik te zeggen De duisterheid DES 
NACHTS , ondertusfchen behoeft men desaan-
gaande malkander niet in het harnas te jaagen; 
daar ieder zijne ooren heeft en dus over de on­
aangenaamheid van eenen klank kan oordeelen. 

Eenige naamwoorden tot deze buiging behoo« 
rende, neemen in den derden en zesden naamval eene 
E aan, fomtijds met verdubbelinge der fluitletter; 
doch in den Geever of derden Naamval gefchiedt 
zulks wederom zelden dan wanneer het geboogen 
lidwoord D E N of EENEN i s ; want AAN DEN o f 
AAN EENEN , zijnde blijft het naamwoord veeltijds 
onveranderd; als, 

iVöf i« :DeNaam; Noem: Een N a a m ; 
Teek Des Naams,of Teel: Eens Naams, o f 

Van den Naam; Van eenen Naam; 
Geev: Den Naame, of Geev: Eenen Naame of 

Aan den Naam; Aan eenen Naam; 
Lijd: D e n Naam; Lijd: Eenen Naam; 
Roe: 6 Naam; Roe: ö N a a m ; 
Afn: Van den Naame. Afn: V a n eenen Naame. 

He t gebruik moet de woorden die tot deze wij-
. ö N 4 z c 
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ze van manlijke buiging behooren nader leeren 
kennen. 

Eigene Naamwoorden'. 

Dezen worden alleenlijk in den Teeler gebo­
gen, in welken naamval zij een S aanneemen, 
wanneer het Lidwoord DES daarvoor gaat, als 
volgt; 

Noem: David, 
Teel: Van David, ofDesDavids; 
Geev: Aan David, 
Lijd: David, 
Roe: ö David, 
Afn: Van David, 

maar ook in den tweeden naamval, niet wanneer 
zij met een zelfftandig naamwoord verbonden zijn, 
fchoon het laatstgemelde woord de gewoonlijke 
buiging ondergaat; dus, 

Noem: De Koning Salomon; 
Teel: Des Konings Salomon; 
Geev: Aan den Koning Salomon; 
Lijd: Den Koning Salomon; 
Roe: ó Koning Salomon; 
Afn: Van den Koning Salomon. 

Alle de eigene naamwoorden die in S uitgaan 
blijven altoos en in alle de naamvallen onveran­
derd: 

Noem: 
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Noem: Judas, 
Teek Judas, 
Geev: Judas, 
Lijd: Judas, 
Roe: Judas, 
Afn: Judas. 

Naar het voorftaande voorbeeld worden alle 
de volftrektlijk eigene naamwoorden die in eenen 
medeklinker, uitgenomen in de S, eindigen gebo­
gen : voords wil men dat van die welken in ee­
nen klinker uitgaan, gemelde klinker eerst ver­
dubbeld worde, alè'er men de S tot het vormen 
van den tweeden naamval daar achter voegt; en 
dus wordt de Teeler 

van J U D A , TIJDAAS; 

van E L I Z A wordt E L I Z A A S ; 

van F A R A O F A R & O O S ; 

P L A T O P L A T O O S ; 

J E H U J E H U U S ; 

ABlHU A B I H U U S , e n Z . 

hiervan zondert men uit die eigene naamwoorden 
welken in I eindigen; want men wil (zekerlijk 
om door eene nederduitfche wijs van fpelding, 
de vereischte uitfpraak te veroorzaaken) dat de 
teeler van zulke woorden gemaakt worde, door 
E S aan den noemer te voegen; dus is dan 

N 5 L E -

\ 
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I E V J E S de teeler van - L E V I ; 

OMRIES van O M R I , enz. 

doch liefst zouden wij die geenen volgen, wel­
ken , gelijk Bladz: 135 reeds gezegd i s , het ei­
gen naamwoord onveranderd laaten , en de S 
die den teeler aanwijst, van een afwendingsteken 
vergezeld, achter het zelve voegert, om dat 'er 
dan geene twijfeling wegens den noemer van het 
naamwoord plaats kan hebben; zie verder ter 
boven aangehaalde plaatfe. SE W E L volgt deze 
wijze alleenlijk in de naamen die in eene I eindi­
gen , fchrijvende L E V I ' S nakomelingen, evenwel 
verdubbeld hij den fluitklinker niet in J Ü D A , F A ­

R A O , K A T O , enz. maar tekent denzelven met het 
teken van den omgebogen toon aleer hij 'er 
de S achter voegt; dus, 

junas, FARÖS , K A T O S , enz. 

zo volgt ieder zijne verkiezing, en daarom wijde 
onze; zie boven. 

D e eigen naamwoorden K L A A S en J O O S T verei-
ichen het woordje V A N voor z i g , ter vorminge van 
hunnen teeler: De arbeid V A N KLAAS : De febat' 
ten van JOOST ; want fchoon men kan zeggen 
C H R I S T U S verdienflen,&n J Ï C O B ' S zaad, klinkt het 
evenwel zeer Hecht, te zeggen, K L A A S goederen, 
en JOOSTS banden. 

T W E E -
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T W E E D E B U I G I N G . 

Veele vrouwlijke naamwoord ontvangen inden 
tweeden derden en zesden naamval, dat is in den 
Teeler, Geever, en Afneemer, eene E achter 
den noemer; als 

Noem: Leeraares, 
Teel: Leeraares fe, 
Geev: Leeraaresfe, 
Lijd: Leeraares, 
Roe: Leeraares, 
Af: Leeraaresfe, 

' zulks heeft in die woorden altoos en bij allen 
plaats, wanneer het Lidwoord EENER of DER 'er 
voorgaat; maar wanneer de Teeler door VAN DE of 
VAN EENE uitgedrukt wordt, laaten fommigen 
de E dikwijls weg, fchrijvende DER,KERKE maar 
VAN D E KERK. 

Wegens het voorgemeld aanneemen der E in 
den teeler alleen, of in den teeler, geever en 
afneemer, vindt men de volgende regelen aange­
tekend : 

i) Alle oorfpronglijke naamwoorden die in 
twee medeklinkeren eindigen, ontvangen geene 
E in den Teeler, Geever en iVeemer, en blij-
ven dus in alle de *es naamvallen onveranderd; 
als volgt, 

Noem: De Deugd, 
Teel: Der of Van de Deugd, 

Geev: 
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. Geev: Aan de, of Der Deugd, 
Lijd: De Deugd, 
Roe: 6 Deugd, 
Afn: Van de Deugd. 

Op dezelfde wijze wordt de buiging opgefteld, 
wanneer het Lidwoord E E N E voor het naamwoord 
gaat. 

Van dezen regel nu zijn uitgezonderd de voe­
gende woorden; als , 

A S C H , B E U R S , G A L G , 

GERST, H A R P , H O U ' , 

KAARS, K A N S , K E R K , 

KIST, K L O N T , K O E T S , 

K O M S T , K O O R T S , KNODS , 

L A M P , L O N G , M U N T , 

N A A L D , PEüT, P L A A T S , 

P E R S , P O O R T , R O T S , 

R U S T , S C H A N S , S C H O R S , 

S L A N G , S M A R T , SOORT, 

SPIES, S P I T S , S T A N G , 

want men buigt, bij voorbeeld, het woord K O E T S , 

als volgt, 

Noem: Eene Koets, 
Teel: Eener Koetfe, 
Geev: Aan eene Koetfe, 
Lijd:' Eene Kpets, 

Roe: 
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Roe: 6 Koets , 
Afn: V a n eene Koetfe, 

Het groot getal van woorden die eene uitzon­
dering op dezen regel maaken, doen den re­
gel zeiven niet veel eers aan, maar zo is het om­
trent meer taalregelen gelegen , althans om­
trent die van dit foort, het zijn veeleer verkie­
zingen, en twee goede ooren benevens het lee-
zen van kundige fchrijvers, kunnen desaangaande 
veel verrichten. 

2) Alle Naamwoorden van twee lettergreepen 
waarvan de klank der uitfpraake op de eerfte let-
terpreep valt , neemen mede geene E in den tee­
ler en dan ook niet in den derden en zesden naam­
val aan als, 

S T A P E L , MIJTER, HAVER , 

A D E R , P E K E L , SCHAKEL, 

SCHOTEL, K E T E N , M O D D E R , 

MOEDER, H A M E R , L A D D E R , 

GEESSEL, L E T T E R , SIKKEL , en meer 

^anderen. 

3) Integendeel ontvangen de woorden van 
eene lettergreep, die achter een korten kl in­
ker eenen enkelden medeklinker hebben,met het 
verdubbelen des laatften medeklinkers eene E 
in den tweeden, derden en zesden naamval; als, 

Noem: De Z o n , Noem: Eene Z o n , 
Teel: 



C 205 ) 
Teel: Der Zonne, Teel: Eener Zonne, 
Geev: Aan de of Der Zonne Geev: Aan eene Zonne, 
Lijd: De Zon, Lijd: Eene Zon, 
Roe: 6 Zon, Roe: ö Zon, 
Afn: Van de Zonne. ^ Van eene, of Eener 

Zonne. 

Hiertoe behooren ook 

S T E M , P E N , E R E8 , 

B R O N , K I M , K L O K , 

S L O T , SOM, RONDAS, 

M I N , B E F , B E L , en veele 
anderen meer. 

4) Veele Naamwoorden dieeenen langen klin­
ker of Tweeklank voor hunnen Iaatften mede­
klinker hebben , neemen in den teeler eene 
E aan , mits het geboogen Lidwoord, door 
DER of EENER uitgedrukt worde, maar dan wordt 
de E veeltijds ook bij denderden en zesden naam« 
val gevoegd, tot dezen behooren 

BAAR, L E E R , N A T U U R , 

BREUK, F L E 1 T , PLAAG, 
1 D E U R , PIJN, SCHOOL, en meer 

anderen. 

Doch die in S of F eindigen veranderen die 
Letters in Z en V . 

SPIJS, snjzE; SCHIJF, SCHIJVE. 

en 
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en is de fluit medeklinker een S dan word dezel­

ve verdubbeld; 

Der S P I E S S E , K A N S J E , S C H A N S S E ; 

Der K A A R S S E , P E R S S E , S C H O K S S E , enz. 

De volgende woorden die in den Teeler , 'Gee­
ver, en Afneemer nooit of zelden eene £ aannee­
men , zijn buiten den voorgaanden regel; 

B L O E M , K I E L , L I J N , S L O E P , 

B I J L , K L E U R , N E E P , S L O O T , 

D A A D , K N E E P , N O O T , S M A A D , 

D O O D , K O O L , P R A A L , S I T J T , 

O U I G , K R U I N , S C H U I T , S T A A F , 

H U I D , - K R U I T , S C H U L P , S T O E P , 

K A A K , " L O E F , S L E E T , T U L P V 

K A A P , L U I M , . . S L E U R , enZ. 

'Het is duidelijk dat het aanneemen van eene 
E , in den tweeden, derden en zesden .naamval, 
geene plaats kan hebben in de. vrouwlijke woor-
den die met eene E fluiten, Z E E enz. 

5) Die vrouwlijke Naamwoorden welken in 
f , IJ , A A I , O O I , E I en U I eindigen, neemen 
in de meergemelde naamvallen mede eene E aan, 

van G L O R I maakt men G L O R I E ; 

P I J , P I J E ; ••• 

K R A A I K R A A I E ' , 

K O O I K O Ó I E ; 

P O -
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POLEI POLEIE; 

PUI P U I E , enz. 

6) Vrouwlijke Naamwoorden die in H E I D , 
en SCHAP uitgaan, blijven in alle de zes naam-
yallen onveranderlijk 

Noem:De Gerechtigheid; Eene Broe-
derfchap; 

Teel: Der Gerechtigheid; Eener Broe-
derfchap; 

Geev: Aan de Gerechtigheid; Aan eene Broe-
derfchap; 

Lijd: De Gerechtigheid; Eené Broeder-
fchap; 

Roe: o Gerechtigheid; ö Broeder-
fchap; 

Afn'. Van de Gerechtigheid; Van eene Broe-
derfchap. 

7) Alle afgeleide Naamwoorden van het 
Vrouwlijke Geflacht die uitgaan in I N G , IJ , nee­
men in den tweeden, derden en zesden naamval 
eene E aan; zo ook die in E S , NIS en IN uit­
gaan met verdubbelinge van hunnen fluitletter. 

8) De afgeleide naamwoorden in S T E R eindi­
gende, blijven onveranderd. 

Sommige vrouwlijke naamwoorden, ontvan­
gen in den tweeden naamval of Teeler ook wel 
de S, fchoon die eigenlijk tot de manlijke bui­

ging 
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ging behoort, gelijk reeds getoond is;evenwel g e -
fchiedt zulks niet dan wanneer het heerfchende 
zelfftandige naamwoord het beheerschte volgt; 
als De vrouwS rok, Een zusterS zoon, in plaat­
fe van, De rok der vrouwe, Een zoon der zus­
ter , uit welke omzetting blijkt dat de Lidwoor­
den D E en E E N tot de heerfchende naamwoorden 
R O K en Z O O N , niet tot de beheerschte V R O U W en 
Z U S T K R behooren. 

Betreffende de, 

Eigene naamwoorden, 

daaromtrent hebben men zig in alles naar die van 
het manlijke geflacht te fchikken, waarom wij 
onzen Leerling derwaards wijzen. 

D E R D E B U I G I N G . 

Indien men de Lidwoorden van het onzijdige 
Geflacht dus buigt, 

Noem: Het, Noem: Een, 
Teel: Van het, Teel: Van een, 
Geev: Aan het, Geev: Aan een, 
Lijd: Het, Lijd: Een, 
ROB: Roe: 
Afn: Van het, Afn: Van een; 

valt in het naamwoord volftrekt geene verande­
ring voor; maar wanneer men in den tweeden 

O naam-



naamval de geboogene lidwoorden D E S en E E N S 

gebruikt ontvangt het naamwoord even als in de 
eerfte buiging eene S , dus zegt men in dien naam­
val DliS H O O F D S , D"S V O L K S , D E S S C H I P S , D E S 

K I N D S enz. Deze buiging kan evenwel niet in 
alle zelfftandige naamwoorden die van het onzij­
dige Geflacht zijn gebruikt worden; in welke ge­
vallen men den teeler door V A N H E T o f V A N E E N 
moet aanduiden: de woorden die eene uitzonde­
ring in de gemelde buiging maaken, zijn onder, 
veele anderen, voornaamlijk die van welken de* 
noemer in E , S , S C H , S T en C H T , dezen ech­
ter minder dan de anderen, uitgaat; bijvoorbeeld, 

R E E , R O S , N E S T , 

E I N D E , M O E S , G E V E S T , 

G E W E I D E , H U I S , G E W E S T , 

G E W I S S E , G R U I S , K R O O S T , 

A A S , K R U I S , G E W R I C H T , 

G L A S , W A ? C H , G E Z I C H T , 

V L A S , V L A S C H , G E R U C H T , 

M E S , B O S C H , G E Z U C H T , enZ. 

Eertijds maakte men den tweeden naamval 
van fommige onzijdige woorden die in S C H en 
S uitgaan, door bijvoeging van E S , fchnjven-
de Des vleefcbES: gelijk wij leezen Rom: 8. vs. 
7. Daarom dat bet bedenken des V L E E S C H E S enz. 
en Zij zijn vijanden des K R U I S E S Coristi enz. 
Somtijds ook met verwisfelinge van de S in Z , als 

H U I S , 
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HÜIS voor welks teeler men fchreef DES HUIZES, 

doch 'dergelijke gebruiken vinden thans geene 
plaats meer. SEWEL fchrijft/£?f getuigsnisSEjwx 
den Teeler van het naamwoord GETUIGENIS. 

Alleenlijk ftaat ons van de buiging der onzij­
dige naamwoorden nog aantetekenen dat de Gee­
ver en Afneemer of derde en zesde naamval 
fomtijds gemaakt wordt door achter den noemer 
eene E te voegen; doch zulks heeft alleenlijk 
plaats wanneer het gebogen Lidwoord door 
D E N of VAN D E N en maar zeer zelden wanneer 
het door EENEN uitgedrukt wordt; zie hier des-
aangaande een voorbeeld. 

Noem: Het Veld , 
Teek Van het Veld, of Des Velds, 
Geev: Aan het Veld, of Den Velde, 
Lijd: Het V e l d , 
Roe: d Veld, 
Afn: Van het Veld, of van den Velde. 

Deze buiging kan niet alleenlijk niet in alle 
naamwoorden, tot het onzijdige geflacht behoo-
rende, gebezigd worden, maar is naar mijne ge­
dachten ook volftrektlijk te vermeiden omrrent 
het woord L A M , want van hetzelve komt door 
die buiging, 

Noem: Het Lam, 
Teek Des Lams, of Van het Lam, 

O 2 Geev: 
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Geev: Den L a m m e , 
Lijd: Het L a m ; 

tSlRoe: ö L a m , 
Afn: Van het L a m , of Van den Lamme. 

• De aanftootelijkheid van dezen Afneemer, Van 
den Lamme, bewijst de billijkheid mijner ftellin-
ge ; maar ook kan de derde Naamval of Gee­
ver zulke eene aanftootelijkheid, o f ten minften 
eene onaangenaame fpreekwijs veroorzaaken: een 
voorbeeld daarvan vinden wij in de Heilige B la ­
deren: Open: 5. vs 13. ftaat; Hem die op den 
Woon fit, ende den Lamme zij de dankfegginge 
enz. 

„ MOONEN ftelt zelfs voor of het misfchien niet 
„ beter waere, en ten dienfle der vreemdelingen 
„ gevoeglijker, dezen uitgang, die hen over het 
„ Geflachte der woorden, waer bij die gevonden 
„ wordt , in twijffeling brengt, geheel en al 
„ te verwerpen , en niet meer in den b?gin-
„ ne, van den Geflachte, Uit den huize, maer 
„ in het begin, van het Geflacht, uit het huis, 
„ te fchrijven;" evenwel gelooven wij den 
vreemdelingen zo veel dienst niet te moeten be­
wijzen, vermits zulks te doen onze eigene fcha-
de, naarzig zou(leepen; wanthetkomtden His to . 
riefchrijver, bij voorbeéld, zeer te ftade, dat hij 
het drooge en de dikwijls voorkomende gelijk­
luidendheid van zijnen i t i j l , door dergelijke rijk­
heden der taaie eenigzins kan verbeteren; dat hi j , 

om 
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om niet meer dan één geval aan te haaien, fom-
tijds kan fchrijven. In den jaare, voor In bet 
jaar, enz: liever behoude men dan de verkreegene 
vrijheid; maar men gebruike dezelve omzich­
tig. 

Onder de veele woorden waaromtrent het ge­
bruik deze buiging niet toelaat, telt men de vol­
gende , 

K A I F , GEMAK, BLOK, 

G R A F , BOEK, DOEK , 

WIJF , LIJK, R I J K , 

DING, STUK, GESCHENK, 

GEDING, W E R K , M A R K , 

D A K , SPEL, D E E L , 

N A D E E L , OORDEEL, VOORDEEL, 

BISDOM, H E R T O G D O M , VORSTENDOM, 

B E E N , ZWIJN, H O E N , 

K O R E N , SCHAAP, SCHIP, 

DIER, O O R , HAIR, 

PAAR , W A T E R , VENSTER, 

KLOOSTER, W E D E R , W I E R , 

G L A S , V L A S , GRAS, 

M E S , ROS, MOES, 

GRUIS", HARS, N E T , 

H O U T , M O U T , Z O U T , 

B E K K E N , V E R K E N , KUSSEN, en meer 
anderen. 

Ook kan de buiging voornoemd nimmer plaats 
O 3 heb-
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hebben bij de verkleinnaamen die in K E N uitgaan, 
en veel minder nog bij die welken in K E , J E 
of T J E eindigen, dat duidelijk is. 

Wat de 

Eigene naamwoorden, 

betreft, die welken onder het onzijdige geflacht, 
en dus onder deze derde buiging betrokken kun­
nen worden, zijn zulken weïken den uitgang der 
verkleinnaamen hebben, naamlijk T J E , als 
daar is, 

WILLEMIJNTJE , JANSJE , 

PIHTJE, A A 3 T T E , 

PIETERNELLETJE , JANTJE , 

A N T J E , M I E T J E , en anderen. 

Hunne buiging welke ook alleenlijk in den 
tweeden naamval plaats heeft, gefchiedt even als 
van de eigene naamwoorden der eerfte en twee­
de buiginge gezegd is. 

V A N D E 

BIJ V O E G E L I J K E N A A M W O O D E N . 

Een bijvoegelijk naamwoord is een woord dat 
de hoedanigheid eener zaake te kennen geeft, 
en dat men op zig zei ven genomen niet begrijpt; 
als GROOT, SCHOON, L A N G , enz. 

De 
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D e bijvoegeliike Naamwoorden zijn oor-

fpronglijk ot afgeleid 

De ooirfpronkeüjke zijn , G O E D , S C H O O N , 

S L E C H T , G R O O T , enz. 

D e afgeleide eindigen voornaamlijk i n , 

L I ] K , als V R O U W L I J K , van V R O U W ; 

K E N N E L I J K , K F N N E N ; 

B A A K , B E L O O N B A A R , B ^ L O O N E N ; 

W I S S E L B A A R , W I S S E L E N , 

SCH K I N D S C H , K I N O ; 

A A R D S C H , A A R D E ; 

IG, MOfcDIG, M O E D ; 

V O O R D E E L I G , V O O R D E E L } 

Z A A M , M I N Z A A M , M I N ; 

DE< G D Z A A M > D I U G D ; 

E N , G O U D E N , G O U D ; 

H O U T E N , H O U T ; 

A C H T T I G , M ' Ü K A C H T I G , M E L K J 

L O O S N A A M L O O S , N A A M ; 

V R U C H I L O O S , V R U C H T , enz. 

U i t deze voorbeelden is genoegzaam openbaar 
hoe men omtrent het afleiden der toevoegelijke 
naamwoorden moet te werk gaan : dat men naam­
lijk niet met fommigen, waaronder ook S K W E L » 

moet fchrijven, G E E S I E L I J K , V R O U W E L I J K , H O O E -

D E L O O S , Z I N N E L O O S , enz; want dezulken maaken 
gebruik van eene E (en fomtijds van meer lette­
ren ï die door de afleiding nimmer ontftaan 
kan , en deze E is altoos te vermeiden in die 

O 4 bij-
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bijvoegelijke naamwoorden welken van zelfffon-
dige afgeleid worden: men moet het toezetzel o f 
den uitgang waardoor het zelfftandige naamwoord 
toevoegelijk gemaakt wordt, onmiddeïijk achter 
het zelfflandige piaatfcn; want alle tusfchen bei­
den geplaatfte letters zijn te wraaken, vermits zij 
n.rgens toe dienen: maar in de toevoegelijke 
naamwoorden die van werkwoorden afgeleid wor­
den, vindt men gemeenlijk die E , want MOOG-
IIJK voor MOGELIJK te fchrijven, is alleenlijk den 
dichter vergunt: indien het werkwoord niet in 
zijne volkomene gedaante kan blijven als D O E N , 
Z I E N , tnz waarvan DOENLIJK en ZIENLIJK niet 

DOENBLIJK en ZIENELIJK , gemaakt wordt, wordt 
alleenlijk de fluit N weggenomen, om het eerfte 
gedeelte.van het toevoegelijke naamwoord te 
hebben: daar nu zulks altoos plaats heeft, in werk-
woorden die in E N uitgaan, a J s K E N N E N , MO­
G E N , T A S T E N , enz, is het zekerlijk-dat de gezegde 
E m het bijvoegelijke woord gevonden moet wor­
den; dat men naamlijk moet fchrijven KENNELIJK 
MOGELIJK TASTELIJK ; doch geheel anders is het 
geleegen met de toevoegelijke naamwoorden die 
m B A A R uitgaan, want om het eerfte gedeelte 
van dezen te bekomen, fnijd men van de werk­
woorden dié in E N uitgaan, dien geheelen uitgang 
af> maakende ö 5 

BEVRIESBAAR, van BEVRIEZEN; 

LE-
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L E V E R B A A R , L E V E R E N J 

V E R D E D I G B A A R , V E R D E D I G E N i 

forntijds met veranderinge van een Z in S enz , 
als in 't voorgaande vooorbeeld 

B E V R I E S B A A R Van B E V R I E Z E N , 

en L E E S B A A R van L E E Z E N , enz. 

U i t het voorgaande volgt dat iommige toevoe­
gelijke naamwoorden die in L I J K uitgaan, met 
of zonder de E waarvan wij thans fpreeken , kun­
nen gefchreeven worden; want WENSCHLIJK . , bij 
voorbeeld, kan men Hellen af komftig te zijn van 
W E N S C H , of van W E N S C H E N , naar welke laatfta 
{telling men mag fchrijven W E N S C H E L I J K : zo is 't 
ook gelegen met T R O O S T L I J K , en meer anderen. 

Een groot onderfcheid is in het gebruik der 
toevoegelijke naamwoorden die in L I J K en ande­
ren die in B A A R uitgaan, het welk wij niet kunnen 
nalaaten den Leerling onder 't oog te brengen. 
, E A A R " , zegt zeker fchrijven, , , wanneer't zig 

voegt achter zelfftandige naamwoorden, heeft 
„ de betekenis van draagende, zelfs in alle die 
„ bijzondere opzichten, waarin draagen, bij 

ons bekend i s ; als vruchtbaar, (dat vruchten 
„ kan draagen), wonderbaar, dankbaar, last' 

baar, dienstbaar, cijnsbaar, blijkbaar, nut-
baar, ruchtbaar , en manbaar. D i t 
B A A R , gevoegd achter een zelfftandig naam-

, woord , moet in een' werkenden zin geno-
' men worden, en dan betekent het met nadruk, 

O 5 „ dat 
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„ dat draagt, o f dat draagen kan; dat draa-
gende, of voordbrengendt is." 
,, B A A K " dus vervolgt h i j , „ betekent ook 

„ eene mogelijkheid en gevoeglijke verdraaglijk-
„ beid; als blijkt uit eetbaar, iets dat gevoeg. 
„ lijk g^gecen kan af mag worden: leverbaar, 
„ dat goed is om te leveren, om geleverd tewor-
„ den, zigtbaar, dat gezien kan worden. '. 

s , Dit B A A R , gevoegd achter het zaaklijke deel 
„ van een werkwoord, moet in een lijdenden 
„ zin genomen worden, en dan betekent het 
„ gelijk hier boven gezeid i s , dat kan worden 
s , als eetbaar, dat gegeeten kan worden: ver-
„ troostbaar, dat vertroost kan worden 

„ Eenige woorden willen alleen B A A R , en an-
, deren wederom L I J K aanneemen; als zicht-

baar, tastbaar, kenbaar, kwetsbaar, be-
fcbrijfbaar genaakbaar, enz , willende ei-

„ genhjn zeggen, iets dat gezien, getast, gekend, 
„ gekwetst, befchreeven, enz kan worden. . 
„ VVcsnalven die woorden, altijd met B A A R , nooit 

met LIJ K , gefchreeven moeten worden, m tegen-
„ ftellinge van verganglijk, jlervehjk, verkwik. 
} , keltjk, enz , betekende zo veel als iets, datver-
„ giM» » verkwikt, of dat vergaan, fier-
j , ven en verkwikken kan.''' 

Een voorbeeld van de verfchillende betekenis 
der toezetzelen B A A R en L i j l i , vindt men m 
deze woorden , De befmettelijke houtskool bemorst 
iet befmetbaare papier, want L.IJK duidt vol­
gends het voorgaande aan, dat het houtskool 

be-
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befmetten kan, en B A A R dat het papier befmet 
kan worden. Een vertroostbaar gemoed, is een 
gemoed dat vertroost kan worden, en een ver-
tt-oostelijke of troostlijke rede, is eene rede die 
vertroost of vertroosten kan. Naar dezen regel 
zegt men verkeerdlijk een tastelijk onderfcheid; 
want men moet zeggen, een TASTBAAR onder­
fcheid, gelijk nien dan ook door de beste fchrij­
vers gezegd vindt: eenige woorden wijken even­
wel van dezen regel af, als wenfchelijk, zienlijk 
en anderen, welken aantoonen dat, LIJK bij ons 
ook betekent iets dat te doen is; gelijk het 
WENSCHLIJKE te wenfchen, en het ZIENLIJKE te 
zien is. 

De Bijvoegelijke (dit woord bewijst het Iaatst-
gezegde mede; want de bijvoegelijke naamwoor­
den zijn woorden die bij de zelfflandigen te voe­
gen zijn) de bijvoegelijke naamwoorden zijn 
onderworpen aan 

VERGELIJKING T R A P P E N , 

HET GESLACHT, 

aan HET G E T A L , 

en D E NAAMVALLEN. 

V A N D E 

VERGELIJKING TRAPPEN. 

D E R 

TOEVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. 
De vergelijking trappen dienen om de hoeda­

nig-
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nigheden der zaaken in meerdere of . mindere 
uitgeftrektheid uic te drukken: door dezelve met 
eene andere zaak te vergelijken. 

' E r .zijn drie trappen van vergelijkinge; naam­
lijk de [lellende, de vergelijkende, en de over­
treffende. ., 

D e [ellende trap.üek de zaak eenvoudig, zon* 
der eenige vergelijking voor; als, G R O O T , K L E I N , 
SCHOON , enz. 

Deze is eigenlijk geen trap van vergelijkinge : 
men noemt hem flechts zodanig, om dat hij ten 
grondflage der volgende vergelijkingen dient. 

D e vergelijkende trap is eene rede die eene 
zaak in vergelijkinge eener andere ui tdrukt ; 
GROOTER, KLEINER, SCHOcW , enz. 

D e overtrefende irap drukt den opperden 
graad eener hoedanigheid uit 

' D e vergelijkende trap drukken wij. uit door het 
voegen van den uitgang ER ; aan den Hellenden 
trap; maakende, 

van SCHOON, SCHOONER, 

G E L E E R D , G E L E E R D E R , enz. 

Ook wel door het bijvoegen van MIN en 
M E E R ; a ls , 

MIN GOED, MIN SCHOON, MIN G E L E E R D , 

MEER G O E D , MEER SCHOON, MEER GELEERD, 

Bijnaamwoorden, die in A A R , E E R , I E R , UUR, 

en 
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en ER uitgaan hebben in dezen vergelijkenden 
trap ER of DEK ; a l s , 

K L A A R , K L A A R E R , K L A A R D E R ; 

T E E R , T E E R E R , T E E R D F . R ; 

D I E R , D I E R E R , D I E R D E R ; 

Z U U R , Z U U R E R , Z U U R D E R ; 

H E L D E R , H E L D E R E R , H E L D E R D E R . 

De volgende Bijnaamwoorden zijn in den ver­
gelijkenden graad onregeimaatig 

G O E D , B E T E R ; W E I N I G , M I N ; V E E L , K E E R . 

Sommige voorzetzels en bijwerkwoorden heb­
ben mede" den vergelijkenden trap door het ach­
tervoegen van D E R : 

N A , N A D E R ; VOOR ; V O O R D E R ; 

W I J D , W I J D E R ; V E R , V E R D E R . 

D e werkende en lijdende Deelwoorden, hier 
na te verhandelen, hebben ook den vergelijken­
den trap door het achtervoegen van den uitgang 
D E R ; als, 

U I T N E E M E N D , U I T N E E M E N D E R ; 

U I T M U N T E N D , U I T M U N T E N D E R ; 

G E R E E D , G E R E E D E R ; 

G E L E E R D , G E L E E R D E R . 

Sommige lijdende Deelwoorden dulden den 
uitgang E R , o f D E R niet; maar hebben hunnen 

ver-
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vergelijkenden trap door het voorvoegen van het 
woord MEER. 

MEER BEWOGEN? MEER GEPREEZEN; 

MEER GEDRUKT; MEKR BEMIND, enz. 

De overtreffende trap; vormt men door het 
achtervoegen van den uitgang S T ; als, 

SCHOON, SCHOONST, 

FRAAI , FRAAIST , enz. 

Doch, GOED, heeft best; WEINIG, minst, en 
V E E L , meest, 

Desgelijks eenige Bijwerkwoorden en voorzet­
zels; als 

WIJD, WIJDST; V E R D E R , V E R S T ; 

N A , NAAST; V O O R , VOORST, enz. 

"Als mede veele werkende en lijdende Deel­
woorden : 

UITNEEMEND , UITNEEMENDST ; 

UITMUNTEND, OITMUNTENDST; 

G E R E E D , GEREEDST; 

G E L E E R D , GELEERDST, enz. 

Edoch fommigen willen dezen uitgang ST niet 
dulden en vormen den overtreffenden trap door 
het voorvoegen van M E E S T ; als, 

MEEST bewogen, MEEST gepreezen, MEEST ge­

drukt, 
Bo-
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Boven dien maakt men ook nog den over-
treffenden trap door het voorvoegen van A L L E R . ; 

als, 

KLLSMfcboOtlSt, A L L E R & » ? , A L L U i i g e l e e r d s t . 

D e Heer H U T J D E C O P F . R geeft wegens dit voor-
zetzel A L L E R , eene fchoone les ter berivpinue van 
V O N D ' L , daar die , van twee vormen fpreekende, 
zegt , den allereerflen vorm; waartoe, zegt hij 
dient hier dit ALLERe<?r/ik, „ het welk een o f 
„ meer middenfte, tusfchen de eerde en laatlte 

fchijnt te onderftellen ?" en , ter berispinge 
van S E W E L , d i e , na gezegd te hebben dat de over-
treffende trap de zaak op 't hoogst voortitelt, 
daarbij voegt: „ waarbij nog komt dat men tot 
„ verder opvijzelinge o f verlaaginge der zaake, 
5 J het woordje A L L E R veeltijds darbij voegt, als, 
„ Allerverftandigfle , Allergering/ie": M a a r , 
zegt de geleerde Berisper, „ als de zaak op ' T 
„ HO' G>T voorgefteld i s , hoe kanze dan V E R D E K 

„ opgevijzeld worden? is 'er dan iets dat boo-
, ger is dan hoogst'! dat is ongerijmd" A L -
„ L E R „ dus zegt hij verder, „ is geen veide-
„ re opvijzeling, maar eene uitbreiding van don 
„ overtreffenden trap" bewijzende zulks met K I « 
L I A A N , die de woorden allerbeste, allerkleinfte, 
allermeeste, overbrengt in den zin van beste, 
klein/le, meeste o f grontfle V A N A L L E N : ten be­
wijze van dat zijn billijk gevoelen, geeft hij het 

vol* 
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volgende voorbeeld. „ Stel eens een hoogte van 
„ 30 voet, en daarnevens een ander van 2 0 , zo is 
„ 30 het hoogfte: om nu allerhoogst te vinden, 
? , moet ik niet opklimmen tot 31 , 3 2 , 3 5 , 
„ of 4 0 , (want dat is de verdere opvijzeling van 
„ S E W E I / Ï maar ik moet het zoeken in de verme-
„ nigvuldiging der onderwerpen van 2 0 , of ten 
„ minftenvan minder dan 30 voeten; 7.0 óm aller 
„ geene opvijzeling van hoogst i s , maar eene 
„ uitbreiding , waardoor hoogst betrekkelijk 
„ wordt gemaakt op meer dan één voorwerp dat 
„ minder hoog i s ; want al wilde gij het hoog/le, 
„ 30 , opvijzelen tot 5 0 , tot 100, ja tot I O C O 

„ voeten, zo lang 'er maar E E N minder hoog 
) } van 2 0 , ja van 2 voeten nevens Haar, kunt 
•>•) g'J ' e r ë e e n Allerhoogst van maaken , gelijk 
„ ook een hoogte van 2 voet niet meerder Aller-

laagst genoemd kan worden in betrekking op 
„ 1000 dan op 3 voeten", naamlijk zo lang het 
getal der onderwerpen niet tot meer' dan twee 
gemaakt wordt: , , daar 'er D R I E z i j n " , zegt de­
zelfde fchrijver, „ kan het plaats hebben", gelijk 
V O N D E L op eene andere plaats zege, 

Het allerlaeghfte lot van D R I J hooftbeerfchap-
pijen. 

en H O O G V L I E T : 

Want de allerjongfle van D R I E zoonen - • -
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V A iV . H E T 
fMT-MiS f •«' .-'«'X ' ; . f HTSC'i 

G E S L A C H T 

DER 

TOEVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. 

Indien de nietbepaalénde Lidwoorden E E N en 
E E N E gebruikt worden, zijn de toevoegelijke 
naamwoorden in het manlijke geflacht tweevoudig: 
naamlijk gelijk die in het.,oczijdige, en gelijk die 
in het vrouwlijke geflacht om welken, te maaken die 
van het onzijdige geflacht een E aanneemen; als, 

-Man: • • Vr: On: 
GROOT, GROOTE, GROOTE, GROOT, 
GOED, GOEOE, GOEDE , G O E D , 
D A P P E R , DAPPERE, DAPPERE, DAPPï.R, 
B E E T , HEETE, H E E Ï E , H E E T , 
HEILIG, H E I L I G E , HEILIGE, HEILIG, 
KLEIN, KLFINE, • KLEINE, K L E I N , 
K O U D , KOUDE, . KOUDE, KOUD, 
L A N G , LAMGE, L A N G E , L A N G , 

REIN % REINE, . REINE, REIN, 
RAAUW, KAAUWE, RAAUWE, RAAUW. 

Wanneer de bepaalende Lidwoorden D E en 
H E T vóór de toevoegelijke naamwoorden ftaan, 
zijn zij in alle de drie gefkchten gelijk: 

Man: Vr: On: 
S T O U T E , S T O U T E . , S T O U T E ; 

P ZOE-
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ZOETE 1 Z O E T E , Z O E T E ; 

Z U U R E , Z U U R E , Z U U R E ; 

want men zegt, 
Nietbepaalénde, 

Een DAPPER man; Een HOOGE boom; 
Eene DAPPERE vrouw; 
Een DAPPER kind: 

Bepaalende, 
De DAPPERE man ; 

De DAPPERE vrouiv; 
Het DAPPERE- kind. 

Het gebruik leert de tweeërleije manlijke toe­
voegelijke naamwoorden, in gevalle het Lidwoord 
nietbepaalénde is , naar behooren plaatfèn: 
fomtijds zijn dezelve zeer dienftig ter wegnee-
minge van alle dubbelzinnigheid ; bij voorbeeld ; 
Een GOED Looper, is iemand die wèl loopt; Een 
GOEDE Looper, is een Looper die goedaartig 
is. — „ Zo zegt men ook een fterk looper, 
„ voor iemand die fterk of langduurig loopt; 
„ maar een fterke looper, is een looper, die 

fterk of van groote kracht is." 
MOONEN en meer anderen houden voor eene uit­

zondering op den regel dat het vrouwlijke geflacht 
in de toevoegelijke naamwoorden eene E aan­
neemt, die toevoegelijke naamwoorden welken 
van eene ftoffe oorfpronglijk zijn, en in E N uit­
gaan, als, 

AAR-
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A A R D E N , T I N N E N , 

K O P E R E N , L I N N E N , 

W O L L E N , ' I J Z E R E N , 

Z I L V E R E N , G O U D c N , enz. 

willende dat die woorden in het vrouwlijke ge­
flacht geene E aanneemen maar de N verwerpen, 
want, „ zegt MOONEN, men zegt in het vrouw-
„ lijke geflacht, 

E E N E A A H D E KRUIK ; 

E E N E T I N N E S C H O T E L J 

E E N E K O P E R E K R O O N , 

E E N E L I N N E K O U S ; 

E E N E W O L L E P i j ; 

E E N E IJZERE K E T E N , enz." 

maar laatere fchrijvers erkennen die uitzondering 
niet, en doen gemelde toevoegelijke naamwoorden 
in het vrouwlijke geflacht, volgends den alge-
meenen regel, mede eene E aanneemen: van de 
tegenftreevers dezes gebruiks zegt de Heer 
K L U I T , „ tot een ander uiterfte vervallen de zo-
„ danige die dat gouden , zilveren , enz, niet 
„ willen gefchreeven hebben, met eene verleng-
„ de E , als goudene: edoch 't welk, ware het 
„ hier de plaats, om met voorbeelden te beves-
„ tigen, blijken zou van den aanvang onzer tale 
„ af gefchiec te zijn. En 't welk zeer eenvoudig 
„ is; want wie doch zal ontkennen, dat de 
„ woorden verheven , verkoren, enz. in hun 

P 2 meerv: 
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, , meerv: of bij w: zelfftandige woorden gefteld, 
, , zich niet laten buigen verhevene, verlorene?'' 
enz. De Heer K L U I T , wil echter zelf de E ver­
worpen hebben, daar hij een weinig verder zegt; 
„ zo zeer nu dit in die oude taaien klaar blijkt, 
, , zo zeker is het ook in onze, waartoe ik geene' 
, , voorbeelden behoeve, die men overvloedig 
„ vindt in goudene, boutefie; aileen wilde ik ter 
„ loops toonen, dat die ftaartletter E , zo onge-
„ rijmd niet zij; hoewel waar is, datzij_in lange 
„ woorden, als zilver ene , koper ene, een lamme 
„ uitfpraak maake, en daarom thans te verwer-
„ pen zij; doch het welk niet wegneemt, dat 
„ het daarom goed en taalregelmaatig zij": men 
moet dan met de beste fchrijveren zeggen, 

E E N E AARDENE K R U I K , 

r.ENE T1NNENE SCHOTEL, 

EENE KOPERENE KROON , " 

E E N E LINNENE KOUS , enZ. 

en wanneer de lamme uitfpraak dier woorden 
hinderlijk mogt weezen, kan men dezelve met 
weglaatinge der vrouwlijke E dus fchrijven 

EENE AARDEN' KRUIK, 

EENE LINNEN' SCHOTEL, 

E E N E KOPEREN' KROON , enZ. 

HUIDECOPER, die weleer, ter vorminge van het 
vrouwlijke geflacht, de N van deze toevoegelij' 

ke 
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ke naarnwoorden afgekapt had, werd naderhand 
van een ander gevoelen (ook ftrijdig met de 
laatstvoorgellelde en de hierna nog voor te flel-
lene leering) want hij zegt: „ Tot befluit van dit 
,, alles zeggen we, dat wij, die ook zelfs noch 
„ onlangs in onze Vert: van Horat: p: 155. 
„ fchreevén: Zilver e, Marmer Kopers heel-
,, den,..nu willen, dat men, en op alle andere 
„ plaatfen, daar diezelfde misflag in onze wer-
„ ken geronden wordt, leeze, ZILVEREN, MAR-

„ M E R E N , K O P E R E N , enz. zonder eenig onder-
„ fcheid , in Getalen, of Geflachten te maa-
„ ken." 

De deelwoorden die in E N uitgaan en als toe­
voegelijke naamwoorden gebruikt worden, vol­
gen mede dezen regel: men moet zeggen, 

Een GESLAGEN man; 

Eene GESLAGENE vrouw; 
en Een GESLAGEN kind. 

SEWEL geeft hiervan een zeer goed bewijs; „ wie'' 
zégt hi j , „ zal beftaan te fchrijven, Dia 
,, vrouw wierd GESLAGE , immers moet het 
,, weezen GESLAGEN ; 't welk dan te kennen 
„ geeft, dat men de N daar niet misfen kan. L> 
„ dien iemandhier tegen inbragte, dat men ook niet 
„ fchrijft, Die vrouw is GESLAGENE ; dien zoud 
,, ik tot antwoord, te gemoed voeren; dat de 
„ eigenfchap onzer taaie zulks niet toelaat: 

P 3 „ want 
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„ want men zegt, Eene RIJKE vrouw; maar wie 
„ zal daarom zeggen , Die vrouw is RIJKE? Hier-
j , uit blijkt het dan dat die laatfte E in zulk ee-
„ ne fpreekwijze achterblijven moet;" en dit 
is de eigerifchap der toevoegelijke naamwoorden 
in *t algemeen, naamlijk dat zij in plaatfe van 
v ó ó r , achter het zelfftandige naamwoord ger 
plaatst wordende, de E in het manlijke en vrouw­
lijke geflacht verwerpen; dus zegt men 

Een HOOGE boom\ 
Een STERKE fiad; 
Het GROENE veld; 

en -

De boom is HOOG ; 
De ftad is STERK; 
Het veld is GROEN ; 

U i t deze taaleigenfchap volgt , dat fchoon men 
z e g t , 

Het ZWAARSTE werk, 

men evenwel met fommigen niet moet zeggen 

Wat werk is *t ZWAARSTE ? 
maar, 

Wat werk is 't ZWAARST ? 

zo o o k , 
Welk land is 't GROENST? 
Welk meisje is VJONGSI? enz. 
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VAN HET 

G E T A L 

DER 

TOEVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. 

Omtrent het getal der toevoegelijke naamwoor­
den valt alleenlijk aantemerken dat zi j , alle de 
flofliike en deelwoorden daaronder gerekend, ra 
't meervoudige getal in alle de drie genachten de 
E aanneemen; dus zegt men 

De V R O O M E mannen ; 
De G E L E E R D E vrouwen; 
De S C H R A N D E R E kinderen', 
De G O U D E N E bekers; 
De G E B R O K E N E bakken; 

Somtijds met veranderinge der fluitletter, het 
geen ook in 't vormen van het geflacht der toe­
voegelijke naamen plaats heeft, als 

B R A A F , B R A A V E ; 

GRIJS!, . G R I J Z E , enz. 

of met verdubbelinge van dcrigemelden fluitklin-

ker, als, 
N A T , N A T T E , 

L A F , L A F F E , enz. 

p ^ Maar 
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Maar wanneer de toevoegelijke naamwoorden 
als zelfftandige gebruikt worden, maaken zij hun 
meervoudige getal als bij de zelfitandige naam-
woorden geleerd is: van, 

Eenv: Meerv: 
GELEERDE wordt gemaakt G E L E E R D E N ; 
GEESTLIJKE GEESTLIJKEN ; 

HEILIGE HEILIGEN; 

RECHTVAARDIGE RECHTVAARDIGEN; 
W I J Z E WIJZEN; 

BARMHARTIGE B A R M H A R T I G E N , 

; tui e nz. 

v A N D E 

B U l G I N G 

D E R 

TOEVOEGELIJKE NAAMWOORDEN. 

Hier bij heeft men aan te merken dat zo dik­
wijls het gebogen lidwoord door D E S , DEN 
EENS of EENEN uitgedrukt wordt, het toevoegelij! 
ke naamwoord eene W o f E N aaneemt; als uit 
de volgende voorbedden blijkt: 

E E R S T E B U I G I N G . 

Eenv: 
Noem: D e , of Een goede Zoon; 

Teek 
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Teel: Des, o f Eens goeden Zoons; 
Geev: Den, of Eenen goeden Zoune ; 
Lijd: Den, of Eenen goeden Zoon; 
Roe: ö Goede Zoon; 
Ajn: Van den, of Van eenen goeden Zoone. 

Meerv: 
Noem: De goede Zoons; 
Teéli Der goede Zoonen; 
Geev. Den goeden, of Aan de goede Zoonen; 
Lijd: De goede Zoons ; 
Roe: 6 Goede Zoons; 
Afn: Van de goede Zoonen. 

T W E E D E B U I G I N G . 

Eenv: 
Noem:' De , of Eene goede Vrouw; 
Teel: Der, of Eener goede Vrouwe; 
Geev: Aan de, Der, Aan eene, of Eener goe­

de Vrouwe; 
Lijd: D e , of eene goede Vrouw,* 
Roe: ó Goede Vrouw; 
Afn: Van de, of Van eene goede Vrouwe. 

Meerv: 
Noem: De goede Vrouwen ; 
Teel: Der goede Vrouwen; 
Geev: Aan de goede of Den goeden Vrouwen; 
Lijd: De goede Vrouwen; 

P s Roei 
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Roe: 6 Goede Vrouwen; 
Afn: Van de goede Vrouwen. 

D E R D E B U I G I N G . 
Eenv. 

Noem: Het goede Land; 
Teel: Des, of Eens goeden Lands; 
Geev: Aan het goede, of Aan een goed 

Land; of Den goeden Lande; 
Lijd: Het goede, of Een goed Land; 
Roe: 6 Goed Land; 
Afn: Van het goede, Van een goed Land; . 

of van den goeden Lande. 
Meerv: 

Noem: De goede Landen; 
Teel: Der goede Landen; 
Geev: Den goeden of Aan de goede Landen; 
Lijd: De goede Landen; 
Roe: 6Goede Landen; 
Afn: Van de goede Landen. 

De toevoegelijke naamwoorden in de betekenisfe 
van zelfffcandigen worden aldus gebogen: 

Eenv. Meerv. 
Noem: De Wijze; De Wijzen; 
Teel: Des Wijzen; Der Wijzen; 

' Geev: Aan de, df Den Wij ze, Den of Aan de 
Wijzen; 

Lijdi Den Wijze; De Wijzen; 
Roe: 
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Roe: 6 Wijze; 6 Wijzen; 
Afn: Van den Wijze; Van de Wijzen. 

Waaruit men ziet dat zij geheel onveranderd 
blijven uitgezonderd de Teeler in het eenvoud die 
een N aanneemt, wanneer het Lidwoord .DES oi. 
E E N S is: dit is echter geen vaste regel; als, 

Eenv: Meerv: 
Noem: Een Ander; De Anderen ; 
Teek Eens Anders; Der Anderen ; 
Geev: Eenen Anderen; Den, of Aan de Anderen; 
Lijd: Eenen Anderen; De Anderen 
Ros: , i ; 
Afn: Van eenen Anderen. Van de Anderen. 

M O O N E N wil dat het Lidwoord E E N als onfehei-
baar in het eenvoudige getal aangemerkt worde; 
daarom buigt hij.dus, 

Eenv: Meerv: 
Noem: Een Ander; Veele Anderen; 
Teel- Een Anders; Veeier Anderen; 
Geev: Een Ander; Veelen Anderen; 
Lijd: Een Ander; Veele Anderen; 

%n: Van een Ander; Van veele Anderen. 

Van E E N E A N D E R E , dat is in het vrouwlijke 
geflacht, blijft A N D E R E , onveranderd; en A N ­

D E R , bij een zelfftandig naamwoord gevoegd zijn-
de 
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de worde gebogen als van de toevoegelijken ge-
leerd is. 

Eenv: Meerv: 
Noem: De tragere Zoon; De traagere 

; • • ; . u Zoons; 
Teel: Des traageren Zoons; Der traagere 

Zoonen: 
Geev: Den traageren Zoone; Den traageren 
r . •, Zoonen; 

Den traageren Zoon; De traagere 
Zoons, 

Roe: ö Traagere Zoon; 6 Traagere Zoons 
Afn: Van den traageren Zoone. Van de traagere 

Zoonen; 
. J^p iitV" *~uKOf,*j 

£ e » ü : Meerv: 
Noem: De traagfte Zoon; De traagfte 
r , r-. Zoons; 
ï « £ Pestraagften,Zoons; Der traagfte 

• _ Zoonen; 
Geev: Denrraagïten Zoone; Den traagften 

T ' , TS „ ' Zoohen; 
Lijd: Den traSgfténZoon; De traagfte 
„ Zoons; 
Roe: o Traagfte Zoon; ö TraagftéZoonsr 
Afn: Van dentraagftenZopne; Van .de traagfte 

• J - • • - Zoonen. 
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D E R D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

V O O R N A A M W O O R D E N . 

De voornaamwoorden zijn zulke woorden die in de 
plaats van het naamwoord gezet worden, bijvoor­
beeld wanneer men zegt De M I J N E is deugdzaam,. 
flaat het'voornaamwoord in de plaass'vari het zelf-' 
Handige naamwoord, waarmede het onderwerp van 
't gefprk zou moeten aangeduidt worden , -als1 

V R O U W , D O C H T E R , N I C H T , enz. £ e voornaam-* 
woorden neemen ook het Lidwoord van 't ver-
zweegen zelfftandige' naamwoord-aan. 

Zij worden verdeeld in 

1) PERSOONLIJKE} ' als, IK, C I J , H i j ; . 
2 ) B. Z I T T E N D E ; . . M I J N , ZIJN', UW, HUff-

t u M H A A R V 

3) A A N W I J Z E N D E ^ D E E S , DIE, D A T ; 

4) B E T R E K K E L I J K E ; D E Z E L V E , iDÏE^ DATyl 

•Ü 01 ' ,\TJ D E W E L K E ' ^ . 

5) V R A A G E N D E ; W I E , W A T , W E L K E ; 

6) O N B E P A A L D E ; E E N I G E , A : , L E , . 
.• 3/J.IOW üJu'fS nX»D J$B!$ 1 . rj 

x VAN 
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VAX D g 

B U I G I N G 

D E R 

VOORNAAMWOORD EN. 

P E R S O O N L I J K E 

Eer/te Perfoon, 

Eenv:. Meerv: 
Noem: Ik, W i j , 
Teel: Mijns, Vr: Mijner, Onzer, 
Geev: M i j , Aan mij, Ons, Aan ons, 
Lijd: M i j , Ons, 
Roe: 6 M i j , of ó Ik, ö W i j , 
Afn: Van mij, Van ons. 

Tweede Perfoon. 

Eenv: 'Meerv: 
Noem: G i j , G i j , 
Teel: Uws, Vr: Uwer, Uwer, 
Geev: U , Aan u , U , Aan u , 
Lijd: U , U , 
Roe: 6 Gij , ö Gi j , 
Afn: Van U ; Van u. 

Weleer fchreef men in 't meerv: GIJ LIEDEN , 

u LIEDER , enz. doch zulks wordt thans maar 
zeldzaam gedaan. 

Der-
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Derde Perfoon* 

Manlijk. 

Eenv: Meerv: 
Noem: H i j , Z i j , 
Teel: Zijns, Hunner, 
Geev: Zich, Zich , 
Lijd: Zich, Z ich , 
Roe: 
Afn: Van zich, Van zich. 

Vrtuvilijh. 

Eenv. Meerv: 
Noem: Z i j , Zij 
Teel: Haars, Haarer 
Geev. Zich, Zich, Haar, Aan haar 
Lijd: Zich, Zich, Zij 
Roe: ö Zij 
Afn: Van zich Van zich, Van haar. 

Oniijiig. 

Eenv: ) Meerv: 
Noem: Het, Z i j , 
Teel: Zijns, Hunner, • 
Geev: Zich, Zich., 
Lijd: Z i c h , Zich, 
Roe: 
Afn: Van zich, Van zich. 

Der' 
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Jfrr.de Perfoon, 

voor eenen anderen gebruikt, 'e welk men in 
't Latijn door is of We, uitdrtkt. 

Manlijk. 

Eenv: Meerv: 
Noem: Hi j , Z i j , 
Teel: Van hem, Hunner, 
Geev: Hem, Ilun, 
Lijd: Hem, Hen, Ze; 
Roe: 
Afn: Van hem Van hun. 

Vrtuwlijk, 

Eenv: , Meerv: 
Noem: Z i j , Zij, 
Teel: Van haar, Haarer, 
Geev: Haar Haar, 
Lijd: Haar, of Z e , Haar of Ze , 
Roe: 
Afn: Van haar; Van haar. 

Onzijdig. 

Eenv: Meerv. 
Noem: Het, Zij, 
Teel: Van het, Hunner, 
Geev: Aan het, Hun, • 
Lijd: Het, Hen of Ze , 
Roe: 
Afn: Vanhat; Van hun. 

Wan-
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Wanneer het perfoonlijke voornaamwoord met 
het woordje Z E L F vereemgd i s , buigt5men het dus; 

OlanUji. 

Eenv. Meerv. 
Noem: Ik, G i j , Hi j zelf; W i j , G i j , Zij zelfs ; 
Teel: Mijns, Uws, Zijns zelfs; Onzer, Uwer , Hun-

ner zeiven; 
Geev: M i j , U , Zich zeiven; O n s , U Zich zeiven; 
Lijd: M i j , U , Zich zeiven; O n s , U , Zich zelfs, 

Afm Van mij, U , Zich zei ven. Van ons, U , Zich 
zei ven. 

Sommigen fchrijven in den eerften en vierden 
naamval van dit meervoud ook Z E L V E N . 

Vrowalijk. 

Eenv. Meere: 

Noem: i k , G i j , Zij zelve; W i j , G i j , Zij zelf, 
of zelve; 

Teel: Mi jns ,Uws ,Haarsze l f s ; Onzer , U w e r , 
Haarer zelve; 

Geev: M i j , U , Zich zelve; O n s , U , Zich 
zelve; 

Lijd: M i j , U , Z i ch zelve; Ons, U , Zich zelf, 
of zelve, 

Roe: 
Afn'. V a n mij, U , Zich zelve, Van o n s , U , 

* Zich zelve. 
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Om het vrouwlijke geflacht aan te duiden, 
fchrijven fommigen in den tweeden naamval van 
t eenvoudige getal M I J N E S en U W E S . 

Onzijdig. 

Eenv. Meerv: 
Noem: Het land zelf, r} e landen 

zelfs, of zei ven; 
Teek Des lands zelfs, Der landen 

„ , zeiven, 
Geev: Het land zelf, Den lande Den landen 
r . . . ' zeiven, zeiven, 
Lijd: Het land zelf De landen 

zelfs, of zei ven ; 
Roe: ' 
djn: Van het land zelf, Den lande Van de lan-

zelven den zeiven. 

B E Z I T T E N D E V O O R N A A M W O O R D E N . 

Manlijk. 
Eenv. Meerv: 

Noem: Mi jn , Mijne, 
Teel: Mijns, Mijner, 
Geev: Mijnen, Mijnen, Aan mijne, 
Lijd: Mijnen, Mijne, 
Roe: ÓMijn, ó Mijne, 
Afn. Van mijnen, Van mijne, 

Friuwlijit. 
Eenv: Meerv: 

Noem: Mijne, Mijne, 
Teek 
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Teelt M i i n e r , Mi jne r , 
Geev:. M i j n e , Mijnen, of Aan mijne 

Lijd: M i j n e , Mi jne , 
Roe: ö M i j n e , ö M i j n e , 
Afn: Van mijne , V a n mijne, 

Onzijdig. 

Eenv: Meerv: 
Noem: M i j n , M i j n e , 
Teel: Mi jn s , Van mijn , M ijöef, 
Geev. M i j n , Mijnen, M i j n e n , of Aan mijne, 
Lijd: M i j n , Mi jne , 
Roe: ó M j n , ó M i j n e , 
Afn: Van mijn, Mijnen. Van mijne , 

Eenv: 

Mank Fr: Onz: 
Noem: Zi jn, Zi jne, ' Z i j n , 
Teel: Z i jns , Zi jner , Zijns, 

•Geev: Zijnen, Z i jne , Z i j n , o f Zijnen, 
Lijd: Zi jnen, Zijne, Z : j n , 
Roe: 

Afn: V a n zijnen, Z i j n e y Z i j n , of Zijnen. 

Meerv: 

Mant Fr: en Onz: 
Noe-i: Z.jne, 
Teel: Zijneri 

, Geev: Aan zijne, o f Zijnen, 

Q * Lijdt 
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Lijd: Zijne, 
Roe: 
Afn: Van zijne. 

Eenv: 
Mank Vr. Onz: 

Noem:\Jvr, Uwe, U w , 
Teek Uws, Uwer, Uws, of Van uw, 
Geev: Uwen, Uwe, U w , Uwen, 
Lijd: Uwen, Uwe, U w , 
Roe: 

Afni Van uwen, Uwe, U w , of Uwen. 

Meerv: 
Man: Vr. en Onz: 

Noem: Uwe, 
Teel: Uwer, 
Geev: Aan uwe, of Uwen, 
Lijd: Uwe, 
Roe: 
Afn: Van uwe. 

Eenv: 
Man: Vr: Onz: 

Noem: Hun, Hunne, Hun , 
Teel: Huns, Hunner, Huns, 
Geev: Hunnen, Hunne, Hun, of Hunnen, 

Lijdt 



C =45 ) 

Lijd: Hunnen, Hunne, H u n , 
Roe: 

Afn: Van hunnen, Hunne, Hun, of Hunnen. 

Meerv. 
Man: Vr: en Onz\ 

Noem: Hunne, 
Teel: Hunner, . . . . 
Geev: Aan hunne, of Hunnen, 
Lijd: Hunne, > 
Roe: 
Afn: Van hunne, 

Eenv: 
Man: Vr: Onz: 

Noem: Haar, Haare, Haar, 
Teel: Haars, Haarer, Haars, 
Geev: Haaren, Haare, Haar, Haaren, 
Lijd: Haaren, Haare, Haar, 
Roe: 
Ajn: Van haaren, Haare, Haar, of Haaren. 

Meerv: 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Haare, 
Teel: Haarer, ( 

Geev: Aan haare, of Haaren, 
Lijd: Haare, 
Roe: 
Afn: Van haare. 

Q 3 Eenv: 
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« . ( 9i Eenv: 

Man: Vr: Onz: 
Noem: Onze, Onze, Ons, 
Teel: Or zes, of Van onzen, Onzer, Onzes, of 

Van ons, 
Geev: Onzen, Onze, Aan ons, 

of Onzen, 
Lijd: Onzen, Onze, Ons, 
Roe: 6 Onze, ö Onze, ó Ons, 
Afn: Van onze, Onze, Ons, On­

zen. 
Meerv: 

Man: Vr: en Onz: 
Noem: Onze, : 

Teel: Onzer, 
Geev: Aan onze, of Onzen , 
Lijd: Onze, 
Roe: ö Onze, 
Afn: Van onze. 

A A N W I J Z E N D E 

V O O R N A A M W O O R D E N . 

Eenv: 
Man: Vr: Onz: 

Noem: Dees, Deze, iDit, 
Teel: Dezes, Dezer, Van d i t , . 
Geev: Dezen, Deze, Dit, 

Lijd: 
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Lijd: Dezen, Deze, Dit, 
Roe: 

Afn: Van dezen, Deze, Dit. 

Meerv, 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Deze, 
Teel: Dezer, 
Geev. Dezen, of Aan deze; 
Lijd: Deze, 
Roe: 

Afn: Van deze. 

AANWIJZENDE en BETREKKELIJKE. 

Eenv: 
Man: Vr: Onz: 

Noem: Die, Die, Dat, 
Teel: Diens, Dier, Van dat, 
Geev: Dien, Die, Dat, 
Lijd: Dien, Die, Dat, 
Roe: 

Afn: Van dien, Van die, Van dat. 

Meerv. 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Die, 
Teel: Dier, 
Geev: Aan die, of Dien, 

Q 4 Lijd, 
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Lijd: Die 
Roe: 

Afn: Van d ie : 

B E T R E K K E L I J K E . 

Eenv. 
Man: Vr\ Onz: 

Noem: D e z t l v e , Dezelve, He t ze lve , 
Teel: Deszei ven, Derzelve , V a n ' t zelve, 

of deszelven. 
Geev:. Denzelven, Dezelve, Het ze lve , 
Lijd; Denzelven, Dezelve, Het zelve, 
Roe: 
Ajn: Van den zeiven,Van dezelve, Van het 

zelve. 

Meerv. 

Man: Vr: en Onzi 
Noem: Dezelve , 
Teel: Derzei ver , 
Geev. Denzelven, o f Aan dezelve, 
Lijd: Dezelve , 
Roe: 
Ajn: V a n dezelve. 

Dezelfde, en Hetzelfde gebruikt men voor 
't Latijnfche Jdun, Eadem, Idem. 

V R A A -
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V R A A G E N D E 

V O O R N A A M W O O R D E N . 

Eenv. 
Man: Vn Onz: 

Noem: Wie, Wie, Wat, 
Teel: Wiens, Wier, Van wat, 
Geev. Wien, Wie, Wat, 
Lijd: Wien, Wie, Wat, 
Jn: Van Wien, Wie, Van Wat. 

Meerv: 
Man: Vr: en Onz: 

Noem: Wie, 
Teel: Wier, 
Gflcw Aan Wie, Wien, of Aan wat, 
Lijd: Wie, Wat, 
Roe: 
/>fn: Van wie, 

Deze buiging wordt alleenlijk op zich zelve ge. 
bruikt, anders zegt men met het onzijdige voor-
„aamwoord WA* ; WAT Man? WAT Vrouw? 
WAT Kind ? 
V R A A G E N D E en B E T R E K K E L I J K E . 

Eenv 
Man: Vr: Onz: 

Noem: Welk, Welke, Wek, 
of welke, 

Q S Teel: 
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Teek Welks, Welker, Van welk , 
of Welks 

Geev: Welken, Welke, Welk ' 
Lijd: Welken, Welke, Welk,' 
Roe: 
Afn: Van welken, Van welke, Van welk, 

Meerv. 
Man: Vrx en Onz: 

Noem: Welke, 
Teel: Welker, 
Geev. Welken, of Aan welke, 
Lijd: Welke, 
Roe: 
Afn: Van welke, 

In den betrekkelijken zin zegt men in 't onzij­
dige geflacht ook 'T Welk, Van ' I ' Welk en 
Aan ' T Welk. 

O N B E P A A L D E . . 

Eenv. 

Man: , Fr: Onz: 
Noem: De geen, De geene, Het geen, 
Teel: Desgeenen, Der geene, Van't geen, 
Geev: Dengeenen, De geene, Het geen, 
Lijd: Den geenen, De geene, Het geen, 
Roe: 
Afn: Van den geenen, De geene, Hetgeen. 

Meerv: 
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Meerv: 

Man: Vr: en Onz: 
Noem: D e geenen, 
Teel: Der geenen, Der geener, 
Geev: Den geenen, of Aan de geenen, 
Lijd: De geenen, 
Roe: 
Afn: V a n den geenen. 

Desgelijks in 't meervoud, Be anderen, De 
zodanigen, De zulken, bij uidaating als zelfftan­
dige naamwoorden gebruikt. 

Man: Vr: 
Noem: A l l e M a n s , A l l e Vrouwen , 
Teel: Al ler Mannen, Ai le r Vrouwen, 
Geev: Al len Mannen , Aan al le , of Al l en* 

Vrouwen , 
Lijd: A l l e Mannen, A i l e Vrouwen, 
Roe: 

Afn: V a n alle Mannen; Van AHe Vrouwen. 

Onz: 
Noem: Al le Kinders, 
Teel: Aller Kinderen, 
Geev: Allen Kinderen, 
Lijd: Al le Kinders , 
Roe: 
Afn: Van alle Kinderen. 

Des-
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Desgelijks Eenige, Sommige, Etlijke, Veele, 
Beide, Andere, Zodanige, Zulke, Elke» 

Een iegelijk, worde dus geboogen; 

Noem: Een iegelijk, 
Teel: Eens iegelijks. 
Geev: Eenen iegelijken, 
Lijd: Eenen iegelijken, 
Roe: 

Afn; Van eenen iegelijken. 

V I E R D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

W E R K W O O R D E N . 
("PERSOONLIJKE; als, IK HOOR, GIJ 

D e werk-^ H O O R T , enz. 
woor- j ONPERSOONLIJKE ; MEN DOET , 

den zijn ^ HET KOMT. 

V A N D E 

P E R S O O N L I J K E W E R K W O O R D E N . 

BEDRIJVENDE; als IK Z I E ; 

LIJDENDEE ; IK WORD GEZIEN ; 

ONZIJDIG; IK Z I T ; 

WEDERKEEREND E J IK VLEI MIJ. 
D e 
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f A A N T O O N E N D : IK B E M I N *, 

. I G E B I E D E N D : B E M I N ; 
De wijzen zijn vier,- B J J V 0 E G E N D . D A T , K 3 E M I N N E ; 

^ O N B E P A A L D : B E M I N N E N . 

De verfchillende tijden, en welken van die 
in iedere bijzondere wijze plaats hebben , zullen 
wij door voorbeelden aancoonen. 

f G E R E G E L D E , 

De tijdvoegingen zijn twee <; O N G E R E G E L D E . 

fHEBBEN, 

De voornaamftehelp i ÜJK> O F W E E Z E N , 

woorden zijn W O R D E N , 

rZTJIXLN. 

Om het geene wij hier en daar, in \ begin 
van dit werkje; wegens de werkwoorden, en de 
verfchillende fpeldingen in hunne buigingen ge-
zegd hebben, zullen wij, desaangaande, het 
overige met voorbeelden kunnen leeren. 

TIJDVOEGING VAN T HELPEND 
W E R K W O O R D . 

H E B B E N . 

'Aantoonende Wijs, 
X«Ï'BW: tijd. 

Eenv: 



C 25i ) 
E e n v - Meerv: 

i,k.h

k

e b' Wij hebben, 
G ' J hebt, Gij hebt, 
H ' j 1 Zij hebben. 
Zij >. beeft (*) , 

Het j 

Onvolm: vwl: tijd. 

' k h , a d ; Wij hadden, S- Gi-< hadc5 
H l - I h a d t ' Zij hadden. 

Voim'. vsort: tijd. 

GH h t f h 1' , Wij hebben gehad, 
Gy hebt gehad, Gij hebt gehad. 
Hij heeft gehad, Zij hebben gehad. 

Meer dan vo/m: veorl: tijd. 

Ik had gehad. Wij hadden gehad, 
Gy'iadt gehad, Gij hadc gehad, 
Hy hadt,gehad, Zij hadden gehad. 

Toekomende tijd. 

Ik zal hebben, Wij zuilen hebben, 
Gy zult hebben, Gij zult hebben, 
HIJ zal hebben, Zij zuilen hebben. 

O De drie geflacht en bebhen altooï inden derden per-

foon van '/ meervoudige getal plaats. 



C 255 ) 

Voorwaardige tegenw: tijd» 

Ik zou hebben , Wij zouden hebben , 
Gij zoude hebben, Gij zoude hebben, 
Hij zou hebben, Zij zouden hebben. 

Gebiedende Wijs. 
Eenv: Meerv. 

Heb, Dat wij hebben, 
Hebt, 

Dat hij hebbe, Dat zij hebben. 

Bijvoegende Wijs. 
Tegenw: tijd. 

Dat ik hebbe, Dat wij hebben, 
gij hebt, gij hebt, 
h i j hebbe, zij hebben. 

Eerfte envolm: veorl: tijd. 

Dat ik hadde, Dat wij hadden, 
gij hadt, gijhadt, 
hij hadde, zij hadden. 

Tweede onvolm: voorl: tijd. 

Dat ik hebben zoude, Dat wij hebben zouden, 
gij hebben zoudt, gij hebben zoudt, 
hij hebben zoude, zij hebben zouden. 

film: voorl: tijd. 

Dat ik gehad hebbe, Dat wij gehad hebben; 

g'j 
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gij gebade hebr, gij gehad hebt, 
hij gehad hebbe, zij gehad hebben. 

Eerjie meer dan volm: voerl: lijdi 

Dat ik gehad hadde, Dat wij gehad haddert 
gij gehad hadt, gij gehad hadt, 
hij gehad hadde, zij gehad hadden. 

Tweede meer dan volm; veorl: tijd. 

Dat ik gehad zoude hebben, Dat wij gehad zou­
den hebben, 

gij gehad zoudt hebben , gij gehad zoude 
hebben, 

hij gehad zoude hebben, zij gehad zou­
den hebben. 

Toekomende Tijd. 

f i k zal gehad hebben, W i j zullen gehad 
hebben, 

Als 4 Gij zult gehad hebben, Gij zult gehad heb* 
j ben, 
i H i j zal gehad hebben, Zij zullen gehad 

hebben. 

Onbepaalde Wijs. 
Tegenw: tijd-, 

Hebben, 

Voorl: tijd. 

Gehad hebben, 
7«f| 
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Toekomende tijd. 

Zullen hebben, 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenw: tijd. 

Hebbende, 

Voorl. tijd. 

Hebbende geted, 

Toekomende tijd. 

Zullende hebben, 
TIJDVOEGING VAN T HELPEND 
W E R K W O O R D . 

ZIJN OF WEEZEN. 

Aantoonende Wijs. 

Tegenw: tijd. 
Eenv: Meerv: 

Ik ben, Wij zijn, 
Gij zijt, Gij zijt, 
Hij is, Zij zijn. 

Onvolm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Ik was, Wij waren, 
Gij waart, Gij waart, 
Hij was, Zij waren. 

R Vol: 
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Folm: voorl: tijd. 
Eenv. Meerv. 

Ik ben geweest, W i j zijn geweest, 

Gi j zijt geweest, G i j zijt geweest, 
Hi j is geweest, Zij zijn geweest. 

Meer dan vol: voorl: tijd. 
Eenv. Meerv. 

Ik was geweest, Wi j waren geweest, 
Gij waart geweest, G i j waart geweest, 
H i j was geweest, Zij waren geweest. 

Toek: tijd. 
Eenv. Meerv. 

Ik zal zi jn, W i j zullen zi jn, 
G i j zult z i j n , Gij zult z i jn , 
H i j zal z i j n , Zij zullen zijn. 

Voorwaardige tegenw: lijd 

Eenv. Meerv. 
Ik zou z i jn , W i j zouden zi jn , 
G i j zoudt z i jn , G i j zoudt z i j n , 
H i j zou z i j n , Z i j zouden zijn. 

Gebiedende Wijs, 
Eenv. Meerv. 

Z i j t , of wees, Dat wij z i jn ; 
Dat hij z i j , Zijt of weest, 

Da t zij zijn. 

Bijvoegende Wijs, 

Tegenw: tijd. 
Eenv. Meerv: 
Dat ik z i j , Da t wij z i jn , 

Dat 
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Dat gij zijt, Dat gij zijt, 
hij zij, zij zijn. 
Eerfte onvohn: voorl: tijd. 

Eenv. Meerv. 
Dat ik ware, Dat wij waren, 

gij waart, gij waart, 
hij ware, • zij waren. 

Tweede onvolm: voorl: tijd. 

Eenv. Meerv: 
Dat ik zijn zoude , Dat wij zijn zouden, 

gij zijn zoudt, gij zijn zoudt, 
hij zijn zoude, zij zijn zouden. 

Folm: voorl: tijd. 

Eenv. Meerv. 
Dat ik geweest zij, Dat wij geweest zijn, 

gij geweest zijt, gij geweest zijt, 
hij geweest zij, zij geweest zijn. 

Eerfte meer dan volm voorl: tijd. 

Eenv: Meerv. 
Dat ik geweest ware, Dat wij geweest waren, 

gij geweest waart, gij geweest waart, 
• hij geweest ware, zij geweest waren. 

Tweede meer dan volm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Als ik geweest zoude zijn, Als wij geweest zou­

den zijn, 
gij geweest zoudt zijn, gij geweest zoudt 

zijn, 
R 2 Als 
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Als hij geweest zoude zijn , Als zij geweest zou­
den zijn. 

Toekomende tijd. 

Eenv. Meerv: 
Indien ik zal geweest zijn, Wij zullen geweest zijn, 

gij zult geweest zijn, gij zul. geweest 
zijn, 

hij zal geweest zijn, zij zullen geweest 
zijn. 

Onbepaalde Wip. 
Tegenw: tijd. 

Zijn, of Weezen. 

Voorl: tijd. 

Geweest zijn. 
Toekomende tijd. 

Zullen zijn. 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenw: tijd. 

Zijnde, of Weezende, 

Voorl: tijd. 

Geweest. 

Toekomende tijd. 

Zullende zijn, of Weezen. 
TIJD-
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TIJDVOEGING FAN 'T HELPEND 
W E R K W O O R D . 

W O R D E N . 

De Aantoonende Wijs. 

Tegenwoordige tijd. 

Eenv. Meerv: 
Ik word, Wij worden, 
Gij wordt, Gij wordt, 
Hij wordt, Zij worden. 

Onvolmaakt voorheden tijd. 

Eenv. Meerv. 
Ik werd, Wij werden, 
Gij werdt, Gij werdt, 
Hij werdt, Zij werden.. 

Volmaakt voorheden tijd. 

Eenv. Meerv. 
Ik ben geworden, Wij zij geworden, 
Gij zijt°geworden , Gij zijt geworden , 
Hij is geworden, Zij zijn geworden. 

Meer dan volmaakt voorheden tijd. 

Eenv. Meerv. 
Ik was geworden, Wij waren geworden, 
Gij waart geworden, Gij waart geworden, 
Hij was geworden, Zij waren geworden. 

R 3 Toe. 
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Toekomende tijd. 

Eenv. Meerv. 
Ik zal worden, Wij zullen worden, 
Gij zult worden, Gij zult worden, 
Hij zal worden, Zij zullen worden. 

Voorwaardige tegenw: tijd. 

Eenv. Meerv: 
Ik zou worden, Wij zouden worden. 
Gij zoudt worden, Gij zoudt worden. 
Hij zou worden, Zij zouden worden. 

Be Gebiedende Wijs. 

Eenv: Meerv: 
Word, Worden wij, 
Dat hij worde, Wordt g i j , 

Dat zij worden. 

Bijvoegende Wijs. 

Tegenwoordige tijd. 

Eenv. Meerv. 

Sik worde, tWij worden, 

Gij wordt; Dat <Gij wordt, 
Hij worde, (Zij worden. 

Eer-
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Eerfte onvolmaakt voorheden tijd. 

Eenv. Meerv: 
,lkwerde, \Wij werden, 

Dat)Gij werdt, Dat <Gij werdt, 
(Hij werde, 'Zij werden. 

Tweede onvolm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
tik zoude worden, (Wij zouden worden, 

In- ) Gij zoudt worden, In-<Gij zoudt worden', 
dien (Hij zoude worden, dien ( Zij worden zouden. 

Volmaakt voorheden tijd. 

Eenv. Meerv: 
{Ik geworden zij, (Wij geworden zijn, 

Dat *} Gij geworden zijt, Dat<Gij geworden zijt, 
f Hij geworden zij, ( Zij geworden zijn. 

Eerfte meer dan volmaakte voorheden tijd. 

Eenv: 

{ Ik geworden ware, 
'Gij geworden waart, 
Hij geworden waart, 

Meerv: 
f Wij geworden ware, 

Dat < Gij ge worden, waart, 
l Zij geworden waren. 

R 4 Twee-
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Tweede meer dan volmaakt voorheden tijd. 

Eenv. 
r Ik geworden zoude zijn, 

Als ^ Gij geworden zoude zijn, 
i Hij geworden zoude zijn. 

Meerv: 
f Wij geworden zouden zijn, 

Als < Gij geworden zoude zijn, 
i Zij geworden zouden zijn, 

Toekomende tijd. 

Eenv: 
rik zal geworden zijn , 

Dat/Gij zult geworden zijn, 
(Hij zal geworden zijn, 

Meerv: 
tWij zullen geworden zijn, 

Dat < Gij zult geworden zijn, 
(Zij zullen geworden zijn, 

Be Onbepaalende Wijs. 

Tegenwoordig Worden, 
Voorheden Geworden zijn, 
Toekomende Zullen worden. 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenwoordig Wordende, 
Voor-
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Voorheden Geworden, 
Toekomende Zullende worden. 

TIJDVOEVING VAN HET HELPEND 
WERKWOORD. 

Z U L L E N , 

Aantoonende Wijs. 

Eenv: Meerv: 
Ik zal, Wij zullen, 
Gij zult . Gij zult, 
Hij zal, Zij zullen. 

Bijvoegende Wijs. 

Eenv: Meerv: 
Ik zou of zoude, Wij zouden, 
Gij zoudt, Gij zoudt, 
Hij zou of zoude, Zij zouden. 

De Onbepaalende Wijs is Zullen, en het Deel­
woord Zullende; verder laat dit woord zig niet 
veranderen. 

V A N D E 

B E D R I J V E N D E W E R K W O O R D E N . 

Men lcan de Tijdvoegingen bekwaamlijk in v'er 
verdeelen. 

R 5 De 



( &66 ) 

De eerfte eindigt in den onv: voorl: tijd in D E 
of T E en het lijd; deelwd: in D of T ; als 

IK B E M I N , BEMINDE , B E M I N D , BEMINNEN ; 
S T R U I K E L , S T R U I K E L D E , GESTUIKELD , STRUI­

K E L E N ; 

D R U K , D R U K T E , G E D R U K T , D R L K K E N ; 

De tweede eindigt in het lijd: deelw: in E N , 

IK V O U W , V O U W D E , G E V O U W E N , V O U W E N ; 
B A K , B A K T E , G E B A K K E N , B A K K E N . 

De derde heeft het lijdend deelwoord met de 
tweede tijd voeginge gelijk, maar verandert in den 
onv: voorl: tijd van klinker: deze werkwoorden 
zijn de volgende, en behooren tot de ongeregel­
de tijdvoeging: 

IK V A N G , V I N G , G E V A N G E N , V A N G E N ; 

H A N G , H I N G , G E H A N G E N , H A N G E N ; 

V A L , V I E L , G E V A L L E N , V A L L E N ; 

W A S , WIES, GEWASSEN, WASSEN; 

B L A A S , B L I E S , G E B L A A Z E N , B L A A Z E N ; 

B R A A D , B R I E D , G E B R A A D E N , B R A A D E N ; 

R A A D , R I E D , G B R A A D E N , R A A D E N ; 

L A A T , L I E T , G E L A A T E N , L A A T E N ; 

S L A A P , S L I E P , GESLAAPEN, S L A A P E N ; 

D R A A G , D R O E G , G E D R A A G E N , D R A A G E N ; 

G R A A F , G R O E P , GEC.RAAVEN 5 G R A A V E N ; 

V A A R , V O E R , G E V A A R E N , V A A R E N ; 
IK 
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I K T R E E D , T R A D , G E T R E E D E N , T R E E D E N ; 

G E E F , G A F , G E G E E V E N , G E E V E N \ 

L E E S , L A S , G E L E E Z E N , L E E Z E N *> 

G E N E E S , G E N A S , G E N E E Z E N , G E N E E Z E N ; 

E E T , A T , G E G E T E N , E E T E N ; 
M E E T , M A T ; G E M E E T E N , . M E E T E N ; 

V R E E T , V R A T , G E V R E E T E N , V R E E T E N ; 

L O O P , L I E P , G È . L O O P E N , L O O P E N ; 

S T O O T , S T I E T , G E S T O O T E N , S T O O T E N ; 

R O E P , R I E P , G E R O E P E N , R O E P E N ; 

Onregelmatige Werkwoorden der derde Tijd­
voeging. 

I K S T A , S T O N D , G E S T A A N , S T A A N ; 

O N D E R S T A , O N D E R S T O N D , O N D E R S T A A N , O N D E R ­

S T A A N ; 

V E R S T A ; V E R S T O N D , V E R S T A A N , V E R ­

S T A A N ; 

B E S T A , B E S T O N D , B E S T A A N , B E ­

S T A A N ; 

G A G I N G , G E G A A N , G A A N ; 

O N D E R G A O N D E R G I N G , O N D E R G A A N , O N D E R ­

G A A N ; 

V E R G A V E R G I N G , V E R G A A N , V E R ­

G A A N ; 

B E G A , B E G I N G , B E G A A N , B E ­

G A A N ; 

Z I E , Z A G , G E Z I E N , Z I E N . 

De vierde befluit in zich alle werkwoorden die 
de 
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de klinkers van den tegenwoordigen tijd op de vo l ­
gende wijze in den onv: voorl: tijd enj lijd: deel-
woorden veranderen, 

tegw: tijd. 
E O , U I O O , 
I O , IJ E E . 
I E , 0 0 . 

T o t deze tijdvoeging behooren de volgende 
werkwoorden die mede eene ongeregelde tijdvoe-
ging maaken; 

B E R S T , B O R S T , G E B O R S T E N , B E R S T E N ; 

B E D E R F , B E D O R F , B E D O R V E N , B D E R V E N ; 

D E L F , D C L F , G E D O L V E N , D E L V E N ; 

G E L D , G O L D , G E G O L D E N , G E L D E N ; 

H E L P , H O L P , G E H O L P E N , H E L P E N ; 

M E L K , M O L K , G E M O L K E N , M E L K E N ; 

S M E L T , S M O L T , G E S M O L T E N , S M E L T E N ; 

S C H E L D , S C H O L D , G E S C H O L D E N , S C H E L D E N ; 

S C H E N D , S C H O N D , G E S C H O N D E N , S C H E N D E N j 

S T E R F , S T O R F , G E S T O R V E N , S T E R V E N ; 

T R E K , T R O K , G E T R O K K E N , T R E K K E N ; 

V E R K E R F , V E R K O R F , V E R K O R V E N , K E R V E N ; 

W E R F , W O R F , G E W O R V E N , W E R V E N ; 

W E R P , W O R P , G E W O R P E N , W E R P E N ; 

Z E N D , Z O N D , G E Z O N D E N , Z E N D E N ; 

Z W E L , Z W O L , G E Z W O L L E N , Z W E L L E N ; 

Z W E M , Z W O M , G E Z W O M M E N , Z W E M M E N ; 

S P I N , S P O N , G E S P O N N E N , S P I N N E N ; 

IK 
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IK W I N , W O N , G E W O N N E N , W I N N E N ; 

K L I M , K L O M , G E K L O M M E N , KLIMMEN» 

B I N D , B O N D , G E B O N D E N , B I N D E N ; 

D I N G , D O N G , G E D O N G E N , D I N G E N ; 

D R I N G , D R O N G , G E D R O N G E N , D R I N G E N , 

D W I N G , D W O N G , GEDWONGEN, D W I N G E N ; 

D R I N K , D R O N K , G E D R O N K E N , D R I N K E N ; 

K L I N K , K L O N K , G E K L O N K E N , K L I N K E N ; 

K R I M P , K R O M P , G E K R O M P E N , K i l I M P E N ; 

SPRING , S P R O N G , GESPRONGEN, SPRINGEN; 

S T I N K , STONK, G E S T O N K E N , S T I N K E N ; 

VERSLIND, VERSLOND,VERSLONDEN , VERSLINDEN; 

V I N D , V O N D , G E V O N D E N , V I N D E N ; 

Z I N G , Z O N G , G E Z O N G E N , Z I N G E N , 

BEDRIEG, BEDROOG , B E D R O O G E N , BEDRIEGEN; 

B I E D , BOOD, GEBOODEN, B I E D E N ; 

GEBIED , GEBOOD, GEBOODEN, G E B I E D E N ; 

G E N I E T , GENOOT, GENOOTEN , G E N I E T E N ; 

GIET , GOOT, GEGOOTEN, G I E T E N ; 

K I E S , KOOS, G E K O O Z E N , K I E Z E N ; 

L I E G , L O O G , GELOOGEN, L I E G E N ; 

V L I E D , VLOOD, G E V L O O D E N , ' V L I E D E N ; 

V L I E G , V L O O G , G E V L O O G E N , V L I E G E N ; 

Z I E D , ZOOD, GEZOODEN, Z I E D E N ; 

B U I G , B O O G , GEBOOGEN, B U I G E N ; 

D R U I P , D R O O P , GEDROOPSN, D R U I P E N ; 

K R U I P , K R O O P , G E K R O O P E N , KRUIPEN J 

L U I K , L O O K , G E L O O K E N , L U I K E N ; 
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IK R U I K , R O O K , GEROOKEN , R U I K E N , 

SCHUIF, SCHOOF, GESCHOOVEN, SCHUIVEN; 

S C H U I L , SCHOOL, GESCHOOLEN, SCHUILEN J 
S L U I T , SLOOT, G E S L O O T E N , SLUITEN J 
S L U I P , SLOOP, GESLOOPEN, S L U I P E N ; 
SNUIF , SNOOF, GCSNOOVEN , SNUIVEN ; 
SNUIT, SNOOT, GESNOOTEN, S N U I T E N ; 
SPRUIT , SPROOT , GESPROOTEN , SPRUITEN; 
STUIF , STOOF, GESTOOVEN, S T U I V E N ; 
Z U I G , Z O O G , GEZOOGEN, Z U I G E N ; 
Z U I P , ZOOP, G E Z O O P E N , ZUIPEN; 

BEZWIJK, B E Z W E E K , B E Z W E E K E N , BEZWIJKEN ; 
BLIJF , B L E E F , G E B L E E V E N , BLIJVEN ; 

BIJT, B E E T , G E B E E T E N , B I J T E N ; 
D R I J F , D R E E F , GEDREEVEN , DRIJVEN; 
GL1JO, G L E E D , G E G L E E D E N , G L I J D E N ; 
GRIJP, G R E E P , G E G R E E P E N , G R I J P E N ; 
K R I J G , K R E E G , G E K R E E G E N , K R I J G E N ; 
K I J F , K E E F , G E K E E V E N , K I J V E N ; 
K I J K , K E E K , , G E K E E K E N , K I J K E N ; 
K N I J P , K N E E P , G E K N E E P E N , K N I J P E N ; 
KRIJT i K R E E T , G E K R E E T E N , K R I J T E N ; 
K W I J T , K W E E T , GEK W E E T E N , K W I J T E N ; 
L I J D , L E E D , G E L E E D E N , LI JDEN, ' 
NIJP , N E E P , G E N E E P E N , NIJPEN; 
P R I J S , P R E E S , G E P R E E Z E N , P R I J Z E N ; 
R I J D , R E E D , G E R E E D E N , RIJDEN ; 
R I J T , R E E T , G E R E E T E N , RIJTEN£ 
RIJS , R E E S , G E R E E Z E N , R I J Z E N ; 

tK 
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I K S N i p , S N E E D , G E S N E E D E N , S N I J D E N ; 

STRIJD , STREED , GESTREEDEN , STRIJDEN ; 

SCHRIJF, SCHREEF , GESCHREEVEN , SCHRIJVEN , 

STIJF, S T E E F , G E S T E E V E N , STIJVEN ; 

STIJG, S T E E G , G E S T E E G E N , STIJGEN, 

S T R I J K , S T R E E K , G E S T R E E K E N , STRIJKEN ; 

S L I J P , S L E E P , G E S L E E P E N , S L I J P E N , 

S L I J T , S L E E T , G E S L E E T E N , S L I J T E N , 

S P L I J T , S P L E E T , G E S P L E E T E N , SPLIJTEN, 

S M I J T , SMEET, G E S M E E T E N , S M I J T E N ; 

W R I J F , W R E E F , GEWREEVEN , W R I J V E N ; 

W I J K , W E E K , G E W E E K E N , W I J K E N ; 

WIJS, W E E S , G E W E E Z E N , W I J Z E N ; 

W I J T , WEET , GE W E E T E N , W I J T E N ; 

Z W I J G , Z W E E G , G E Z W E E G E N , Z W I J G E N ; 

Z I J G , Z E E G , ' G E Z E E G E N , ZIJGEN. 

Onregelmatigen, 

1KSCHEP, SCHIEP, GESCHAPEN, SCHEPPEN; 
B R E E K , B R A K , GEBROKEN, BREEKENJ 
SPREEK, SPRAK, GESPROOKEN, SPREEKEN; 

S T E E K , STAK, GESTOKEN, S T E E K E N ; 

S T E E L , S T A L , G E S T O L E N , S T E E L E N ; 

B E V E E L , B E V A L , BEVOOLEN , B E V E E L E N ; 
N E E M , N A M , GENOMEN, N E E M E N ; 

W E E G , WOOG, GEWOGEN; WEEGEN; 

SCHEER, SCHOOR, GESCHOREN; SCHEEREN; 

SCHEERDE 
Z W E E R , ZWOER, GEZWOREN, Z W E E R E N ; 

IK 



( 2?a ) 

IK B I D , B A D , G E B E D E N , « B I D D E N ; 
L E G , L A G , G E L E G E N , L E G G E N ; 
Z I T , Z A T , G E Z E T E N , Z I T T E N ; 
D O E , D E E D , G E D A A N , DOEN j 
M O E T , M O E S T , G E M O E T E N , M O E T E N ; 
Z O E K , Z O C H T , G E Z O C H T , Z O E K E N ; 
KOOP, K O C H T , GEKOCHT, K O O P E N ; 
W E R K , WROCHT, G E W R O C H T , W E R K E N ; 

WERKTE GEWERKT 
D E N K , D A C H T , G E D A C H T , D E N K E N j 
B R E N G , B R A G T , G E B R A G T , BRENGEN," 
W E E T , WIST, G E W E E T E N , W E E T E N ; 
S L A , S L O E G , G E S L A G E N , S L A A N , 

P L E E G , P L A G , G E P L E E G D , P L E E G E N ; 
P L E E G D E , 

K O M , K W A M , G E K O M E N , K O M E N ; 
K A N , K O N , G E K U N T , K U N N E N ; 
M A G , MOG , GEMOC GD , MOGEN ; 
Z E G , Z t l D E , G E Z E G D , ZEGGEN 'y 
VERLIES, VERLOOR, VERLOOREN , VERLIEZEN ; 
VERKIES, VERKOOS, VERKOOZEN , V E R K I E Z E N . 

T I J D V O E G I N G 

VAN 'T 

BEDRIJVEND WERKWOORD. 
H O O R E N , 

Aantoonende Wijs. 
Tegenw: tijd. 

Ik hoor, Wij hooren, 
Gy 
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Gij hoort, Gij hoort, 
Hij hoort, Zij hooren. 

Onvolm: voorl: tijd. 

Eenv. Meerv: 
Ik hoorde, Wij hoorden, 
Gij hoordet, Gij hoorder, 
Hij hoorde , Zij hoorden. 

De volm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Ik heb -% Wij hebben t 
Gij hebt £ gehoord, Gij hebt Vgehoord, 
Hij heeft ) Zij hebben) 

Meer dan volm: voorl: tijdK 

Eenv, Meerv. 
Ik had . Wij hadden i 
Gij hadt C gehoord, Gij hadt V gehoord. 
Hij hadt) Zij hadden \ 

Toek: tijd. 

Eenv. Meerv: 
Ik zal > Wij zullen ^ 
Gij zult > hooren, Gij zult \ hooren. 
Hij zal i Zij zullen J 

Voorin: tegenw. tijd. 

Eenv: Meerv. 
Ik zou * Wij zouden y 
Gij zoudt C hooren, Gij zoudt ^ hooren. 
Hij zou j Zij zouden l 

S Ge* 
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Gebiedende Wijs. 
Eenv: Meerv: 

Hoor, Dat wij hooren, 
Dat hij hoore, Hoort, 

Dat zij hooren. 

Bijvoegende Wijs. 

Tegenin: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat ik hoore, Dat wij hooren, 

gij hoort, gij hoort, 
hij hoore, zij hooren. 

Eer {ie onv: veorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat ik hoorde, Dat wij hoorden, 

gij hoorder, gij hoordet, 
hij hoorde, zij hoorden. 

Tweede onv. voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat fk hooren zoude, Dat wij hooren zouden, 

gij hooren zoudt, gij hooren zoudt, 
hij hooren zoude, zij hooren zouden. 

De volm: voorl: tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat ik gehoord hebbe, Dat wij gehoord hebben, 

gij gehoord hebt, gij gehoord hebt, 
hij gehoord hebben, zij gehoord hebben , 

De 
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T)e eer/Ie /"eer dan vo.'m- voorl: tijd.] 

Eenv: Meerv: 
Dat ik gehoord hadde, Dat wij gehoord hadden, 

gij gehoord hadt, gij gehoord hadt, 
hij gehoord hadde, zij gehoord hadden. 

Tweede meer dan volm: voorl: tijd. 
Dat ik gehoord zoude hebben, 

gij gehoord zoude hebben, 
hij gehoord zoude hebben, enz. 

toet: tijd. 
Eenv; 

Indien ik zal gehoord hebben, 
gij zult gehoord hebben, 
hij zal gehoord hebben, 

Meerv: 
Indien wij zullen gehoord hebben, 

gij zult gehoord hebben,, 
zij zullen gehoord hebben. 

Onbepaalde Wijs, 
Tegenw: -tijd. 

Hooren. 

Voorl: tijd. 

Gehoord hebben; 

Toek: tijd. 

Zullen hooren. 
S 2 D E E L » 
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D E E L W O O R D E N . 

Tegenw: tijd. 

Hoerende. 

Voorl: tijd. 
Gehoord, 

Toek: tijd. 
Zullende hooren," 

Dus worden ook alle ONZIJDIGE WERKWOOR, 

DEN vervoegd. 
V A N D E 

L I J D E N D E W E R K W O O R D E N . 
Zie hier een voorbeeld van derzei ver tij'd voeging; 

G E H O O R D W O R D E N . 

Aantoonende Wijs. 

Tegenwoordige tijd. 

Eenv. Meerv. 
Ik word y Wij worden V 
Gij wordt C gehoord, Gij" wordt >gehoord. 
Hij wordt ) Zij worden i 

De $nv. voorL tijd. 
Eenv. Meerv: 

Ik werd % Wij werden* 
Gij werdt i gehoord, Gij werdt £ gehoord. 
Hij werdt \ Zij werden. J 

De 
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De volm: voorl; tijd'. 
Ik ben gehoord geweest, 
Gij zijt gehoord geweest, 
Hij is gehoord geweest, enz. 

De meer dan volm: voorl: tijd. 

Ik was gehoord geweest, 
Gij waart gehoord geweest, 
Hij was gehoord geweest, enz. 

Toek: tijd. 
Ik zal -i 
Gij zult > gehoord worden, enz. 
Hij zal J 

Vooiw: tegenw: tijd. 
Ik zou 
Gij zoudt C gehoord worden, enz. 
Hij zou \ 

Gebiedende Wijs. 

Eenv: Meerv: 
Word gehoord, Dat wij gehoord worden, 
Dat hij gehoord worde, Wordt gehoord , 

Dat zij gehoord worden, 

Bijvoegende Wijs. 
Tegenw. tijd. 

Eenv: Meerv: 
Dat ik gehoord worde, Dat wij gehoord worden, 

S 3 Dat 
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Dat gij gehoord wordt, Dat gij gehoord wordt,' 
hij gehoord worde, zij gehooid worden. 

Eerjle onvol, voorl: tijd. 

Eenv. Meerv. 
Dat ik gehoord werde, Dat wij gehoord werden, 

gij gehoord werdt, gij gehoord werd, 
hij gehoord werde, zij gehoord werden. 

Tweede onvolin: voorl: tijd. 

Ah ik zoude gehoord worden, enz. 

Volm: voorl: tijd. 

Dat ik gehoord geweest zij, enz. 

Eer (Ie meer dan volm: voorl: tijd. 

Dat ik gehcord geweest ware, enz. 

Tweede meer dan volm: voorl: tijd. 

Dat ik gehoord geweest zoude zijn, enz. 

Toek: tijd. 

Als ik zal gehoord geweest zijn, enz. 

Onbepaalde Wijs. 
Tegenw: tijd. 

Gehoord worden. 

Veorl: tijd. 

Gehoord zijn geweest. 
Toe-
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Toekomende tijd. 

Zullen gehoord worden. 

D E E L W O O R D E N . 

Tegenw. tijd. 

Gehoord wordende, 

Voorl: tijd. 

Zijnde gehoord geworden, 

Toch tijd. 

Zullende gehoord worden , 

V A N D E 

WEDERKEERENDE WERKWOORDEN. 

Dezen worden dus gebogen. 
Z I G B E Z E E R E N . 

Tomende Wijs. 

Tegenw. tijd. 

Eenv: Meerv: 
Ik bezeer mij, Wij bezeeren ons, 
Gij bezeert u, Gij bezeert u, 
Hij bezeert zich, Zij bezeeren zich. 

Dus verder in alle tijden, dat wij aan de oe­
fening des leerling; overlaaten. 

S 4 V A N 
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V A N D E 

ONPERSOONLIJKE W E R K W O O R D E N . 

Dezen worden alleenlijk in den derden Perfoorj 
gebogen» 

T I J D V O E G I N G 

DER 

ONPERSOONLIJKE WERKWOORDEN. 

MEN HOORT, HET DOOIT, 
MtK HOORDE, HET DOOIDE, 

MEN HEEFT GEHOORD, HET HEEFT GEDOOID, 
MEN HADT GEHOORD, HET HADT GEDOOID, 
MEN ZAL HOOREN , HET ZAL DOOIEN , 
MEN ZOU HOOREN, HET ZOU DOOIEN , 
DAT MEN HOORE , enZ. DAT HET DOOIE , enz. 

Men maakt van zelfftandige naamwoorden ook 
fomwijlen onperfoonlijke werkwoorden; als, 

Het burgemeesterd niet 
Het galgt wel 
Het [chippen. 
De werkwoorden met de fcheibaare voorzet-

zelen 

D O O R , O M , N A , T \ \ O P , U I T , V O O R , 
A A N , A F , T O E , M E D E , H 2 E N , W E C I L 
W E D E R , O N D E R , O V E R . 

wor-
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worden aldus vervoegd: 

Aant: Bijv: 
Ik breng door Dat ik doorbrenge, 
Ik draag om ik omdraage, 
Ik loop na, enz. ik naloope, enz. 

Met het betrekkelijke voornaamwoord DIE en 
D A T , 

De Vrouw, die ik voorging; 
De Man, dien ik voorging; 
Het Kind dat nu uitgaat,enz. 

De volgende werkwoorden van beweeginge 
worden met het helpend werkwoord ZIJN ge­
bogen. 

K O M E N , I N K O M E N , A A N K O M E N , 

D O O R K O M E N , 

G A A N , I N G A A N , U I T G A A N , 

O P G A A N , 

V A L L E N , I N V A L L E N , U I T V A L L E N , 

De werkwoorden met onfcheibaare voorzetze-
len werpen G E in het lijdende deelwoord weg. 

Ik had verlooren, 
Ik heb bedolven. 

S 5 V IJ F-
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# $ * 
V I J F D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

D E E L W O O R D E N . 
D e deelwoorden die gelijk wij gezien hebben 

aan het werkwoord deel hebben, neemen ook 
den aart der toevoegelijke naamwoorden aan. Het 
tegenwoordige deelwoord noemt men ' t bedrij­
vende, en het voorledene 't lijdende. 

Man: 
Noem: Een hoorend M a n , 
Teel: Eens hoorenden Mans , 
Geev: Eenen hoorenden M a n , 
Lijd: Eenen hoorenden M a n , 
Roe: 6 Hoorende M a n , 
Afn: V a n eenen hoorenden M a n . 

Vr: 
Noem: Eene hoorende V r o u w , 
Teel: Eener hoorende Vrouwe, 
Geev: Eene hoorende V r o u w e , 
Lijd: Eene hoorende V r o u w , 
Roe: ó Hoorende Vrouwe , 
Anf: Van eene hoorende Vrouwe, 

Onz: 

Noem: Een hoorend K i n d , 
Teek 
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Teek Eens hoorenden Kinds, 
Geev: Een hoorend Kind , of Eenen hooren­

den Kinde, 
Lijd: Een hoorend Kind, 
Roe: ó Hoorend Kind, 
Afn: Van eenen hoorenden Kinde, of Van 

een hoorend Kind. 

Indien 't lidwoordje D E of H E T voorgaat 
behoud het deelwoord de fluit E als volgt , of 
necrac dezelve aan. 

Manlijk. 
Eenv: 

Noem: De hoorende Man; 
Teel: Des hoorenden Mans, 
Geev: Den hoorenden Man, 
Lijd: Den hoorende Man, 
Roe: ö Hoorende Man, 
Afn: Van den hoorenden Man. 

Meerv: 
Noem: De hoorende Mans, 
Teel: Der hoorende Mannen, 
Geev: Den hoorenden Mannen, 
Lijd: De hoorende Mans, 
Roe: ö Hoorende Mans, 
Afn: Van de hoorende Mannen. 

Vrouvüijk. 
Eenv: 

Noem: De hoorende Vrouw, 
Teel: 
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Teek Der hoorende Vrouwe, 
-'Geev: Aan de hoorende Vrouwe, 

Lijd: De hoorende Vrouw, 
Roe: ö Hoorende Vrouw, 
Afn: Van de hoorende Vrouwe, 

Meerv; 
Noem: De hoorende Vrouwen, . 
Teek Der hoorende Vrouwen, 
Geev: Aan dè hoorende Vrouwen, 
Lijd: De hoorende Vrouwen, 
Roe: ö Hoorende Vrouwen, 
Afn: Van de hoorende Vrouwen. 

Onz: 

Eenv: 
Noem: Het hoorende Kind, 
Teel: Des hoorenden Kinds, 
Ge<?t>: Het hoorende Kind , 

Den hoorenden Kinde, 
Lijd: Het hoorende Kind, 
Roe: 6 Hoorende Kind, 
Afn: Van het hoorende Kind, 

Van den hoorenden Kinde. 

Meerv: 
Noem: De hoorende Kinders, 
Teek Der hoorende Kinderen, 
Geev. Den hoorenden Kinderen, 
Lijd: De hoorende Kinders 3 

Roe: 
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Roe: 6 Hoorende Kinders, 
Afn: Van de hoorende Kinderen. 

Het lijdende Deelwoord eindigende in. Dof T , 
wordt dus geboogen: 

- Man: 
Noem: Een bemind Man, 
Teek Eens beminden Mans, enz. 

Vrou: 
Noem: Eene beminde Vrouw, 
Teel; Eener beminde Vrouwe, enz. 

Onz: 
Noem: Een bemind Kind, 
Teel: Eens beminden Kinds, enz. 

Man:' 
Noem: Een'gezocht Man, 
Teel: Eens gezochcen Mans, enz. 

De beminde Man, enz. De beminde Vrouw, enz. 
De gezochte Man, enz. De gezochte Vrouw, enz. 

Onz: 
Het beminde Kind, enz. 
Het gezochte Kind, enz. 

Wanneer het in EN eindigt buigt men dus, 
Man: 
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Man: 
Noem: Een gevangen Man, 
leek Eens gevangen Mans, enz. 

Fr: 
Noem: Eene gevangene Vrouw, 
Teek Eener gevangene Vrouwe, enz. 

Onz: 
Noem: Een gevangen Kind, 
Teel: Eens gevangen Kinds, enz. 

Man: 
Noem: De gevangen Man, 
Teek Des gevangen Mans, enz. 

Fr: 
Noem: De gevangene Vrouw, 
Teek Der gevangene Vrouwe, enz. 

Onz: 
Noem: Het gevangen Kind, 
Teek Des gevangen Kinds, enz. 

Meerv: 
Noem: De gevangene Mans, 
Teek Der gevangene Mannen , 
Geev: Den gevangenen Mannen, 
Lijd: De gevangene Mans, 

Roe 
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Roe: ö Gevangene Mans, 
/Sfn: Van de gevangene Mannen, 

Vr: 
Noem: De gevangene Vrouwen , 
Teel: Der gevangene Vrouwen, 
Geev: Aan de gevangene Vrouwen, 
Lijd: De gevangene Vrouwen, 
Rot: ó Gevangene Vrouwen, 
Afn: Van de gevangene Vrouwen, 

Onz: 
Noem: De gevangene Kinders, 
Teel: Der gevangene Kinderen, 
Geev: Den gevangenen Kinderen, enz. 

Z E S D E A F D E E L I N G . 

V A N D E 

B IJ W O O R D E N . 

De bijwoorden ook Bijwerkwoorden genoemd 
zijn van de volgende iborten; als, 

V A N H O E G R O O T H E I D . 

Beantwoordende de vraag hoeveel? 
Veel, alteveel, overveel, 

Wei-
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Weinig, zeerveel, overvloediglijk, 
Luttel, genoeg, matiglijk. 

V A N P L A A Ï Z E , 

Beantwordende de vraag waar? 
Hier, ergens, binnen, yoor 
Daar, elders, buiten, achter, 
Gints, verre, boven, alom, 

Overal, beneden, t'huis, 

Werwaart ? 
Herwaart, hemel waart, hier naar toe, 
Der waart, veld waart, daar naar toe, 
Ginswaart, landwaart, gints naar toe, 
Voorwaart, mij waart, elders naar toe, 
Achterwaart, u waart, dit heen. 

Van waar? 
Van hier, van gints, van alom, van elders, 
Van daar, van onder, van nabij , van oyeral, 

enz, 

Waar chor? 
Hier door^ daar door, gints door, 

V A N T IJ D. 

Dezen beantwoorden de vraag wanneer ? 

Tegenw. tijd. Voorl: tijd. Toek tijd. 
Heden, gisteren, nimmer, 
IN u, onlangs, nimmermeer, 

He» 
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Tegenw. lijd. Voorl: tijd. Tsek: tijd. 
Hedendaags, Voormaals,enz, Overmorgen,enz. 
Tegenwoordig. 

Onbepaalde tijd. 

Somwijlen, dagelijks, ftaêg, 
Bijwijlen, fpade, des zomers, 
Middelerwijlen, vroeg, des winters, 
Onderwijlen, fteeds, 's daags, enz, 

V A N O R . D E : 

Daarna, voortaan, eindelijk,' ten tweeden, 
Hierna, namaals, teneerften,ten laatften, 

enz. 
V A N G E T A L : 

Eens, tweemaal, honderdwerf, 
Eenmaal, driewerf, dikwijls, enz. 

V A N H O E D A N I G H E I D . " 

W e l , hups, fraai, 
Kwalijk, heuslijk, deftig, > * 
Euvel, prijslijk, plat, enz.' 

V A N B E V E S T I G I N G E . ' 

Ja, zeker, voorwaar, 
Waarlijk, immers, ongetwijfeld, enz. 

V A N L O C H E N I N G E : 

Neen, niet, in geenen deeJe, enz. 
T VAN 
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V A N A A N W I J Z I N G E : 

Zie hier, zie daar, naamlijk, enz. 

V A N A A N P O R R I N G E : 

Welaan, lustig, wakker, enz. 

V A N V E R Z A M E L I N G E : 

Tevens, te gelijk, tegader, enz. 

V A N A F Z O N D E R I N G E : 

Bijzonderlijk, inzonderheid, enz. 

V A N G E L I J K E N I S S E : 

A l s , als of, insgelijks, fchimpswijze, 
Gelijk, gelijk of, desgelijks, fpotswijze, enz. 

V A N T W I J F E L I N G E : 

Hachelijk, veelligt, mogelijk, enz. 

V A N V E R K I E Z I N G E . 

Eer i Veel eer 1 
Meer i dan Ik , Gij enz. Veel meer 1 dan Ik, G i j , 
Liever J Veelliever J enz. 

V A N O N D E R V R A A G I N G E : 

Of, hoe, wanneer, waarom, op wat wijze, 
enz. 

V A N T O E G E E V I N G E . 

Genomen, gefield, het zij zo, het ware zo. 
V A N 
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V A N V E R M I N D E R I N G E : 

Naauwlijks, fchier, bezwaarlijk, enz. 

V A N V E R G R O O T I N G E . 

Zeer, geheellijk, veelzins, 
Gantsch, allezins, geweldig, enz. 

Dat ïbmmige Bijwoorden aan de trappen van 
vergelijkinge onderheevig zijn, is bij het verhan­
delen der toevoegelijke naamwoorden reeds ge­
toond. 

Z E V E N D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

V O E G W O O R D E N . 
Deze onbuigzaame woorden worden verdeeld 

in , 
Z A M E N B I N D E N D E , 

E n , ook, daarenboven, enz. 
VERHAALENDS , Dat, hoe. 

TOEGEEVENDE , Alhoewel, fchoon, offchoon, 
het zij, enz, 

WEDERSTREVENDE , Nogthans, niettemin, ech­
ter, enz. 

BESLUITENDE , Want, omdat, dewijl, enz. 
T 2 R E -
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REDENEERENDE , Weshalven, derhalven, dan, 
daarom, enz. 

VOORWAARDELIJKE , Ten z i j , tenware, indien, 
enz. 

OORZAAKLIJKE , Dat, opdat, ten emde dat. 
De voegwoorden, worden ook nog verdeeld 

ten aanzien der orde, in 
VOORGAANDEN , Want, waarom, noch,en, enz. 
NAVOLGENDE , Dan , doch, mede. 
ONVERSCHILLIGE , Ook, daarom, nogthans, 

echter, evenwel, niettemin, enz. 

A G T S T E A F D E E L I N G , 

V A N D E 

V O O R Z E T Z E L E N . 

Dezen zijn, 
A A N , N A , BINNEN, TÜSSCHEN, 

I N , N A A R , BUITEN, ZONDER, 

OM , SINT , O M T R E N T , S E D E R T , 

O P , T O T , ONDER, A C H T E R , 

U I T , VOOR, OVER, RONDOM, 

BIJ , V A N , NEVENS, VOORBIJ, 

DOOR, LANGS, T E G E N , BEHALVEN, 

M E T , B O V E N , T E G E N S , 3ENEVENS, 

De Nazetzels zijn T O E , AF en A A N , 
IJ Tot 
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Tot dezen tijd TOE. 
Van dien uure AF. 
Van nu af AAN. 

De volgende worden onfcheibaare voorzetzels 
genoemd; als, 

B E , G E , H E R , of E R , O N , O N T , A N T , 

V E R , W A N . 
Dezen zijn altijd voor Naam- en Werkwoorden 

gehecht, behalven H E R dat ook na VAN 
OUDS en na ACHTER gevonden wordt; als, 

Wat VAN OUDSHER diende. 

Zie hoe hij 'er ACHTER H E R zit. 

N E G E N D E A F D E E L I N G 

V A N D E 

T U S S C H E N W E R P Z E L E N . 

Dezen zijn mede onbuigzaame woordjes, en 
worden onderfcheiden, in die van 

VERWONDERINGE, Ó, Ho , enZ. 
SMEEK.HNGE, Eilieve, Toch. 
WENSCHINGE; Och, Ochöf. 
DREIGINGE ; Wee. 
DROEFHEID: Och, Helaas, enz. 

T 3 BLIJD-
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BLIJDSCHAP : Eja, Heifa, enz. 
BESPOTTINGE: JOU jou. 

LACHCHEN: Ha ha ha. 

VERSMAADINGE : Foei, Fij, Ba. 
GEROEP : Hem. 

ST1LZW1JGINGE: St, Sus. 

D E R -
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D E R D E D E E L 

V A N D E 

S C H R I J F K U N D E . 

De Schrijf kunde handelt van de W O O R D V O E -

G I N G E , waaromtrent het volgende waar te nee­
men is. 

De Lidwoorden, Toevoegelijke naamwoorden, 
Voornaamwoorden, enz. komen altijd met hunne 
zelfftandige Naamwoorden overeen in getal, ge­
flacht en naamval; 

Een mensch. Een deftig man , Mijn man, 
Des menfchen, Der fcboont Vrouwe, Mijner 

Vrouwe, 
Den kinderen, Defchoone kinders, Uwe Lan­

den. 
In welke voorbeelden blijkt dat het lidwoord, 

door het toevoegelijke naamwoord, van zijn zelf­
ftandige naamwoord gefcheiden wordt: hier van 
zijn uitgezonderd 

Zulk een man, 
Hoedanig eene verwoesting, enz. 

Voor een zelfftandig Naamwoord v e r z e ld met 
een Eer- of Amtsnaam, komt maar één Lid­
woord. 

T 4 1 De 



De Heer Burgemeester niet D e Hr de Burge­
meester. 

Bij twee o f meer zelfftandige naamwoorden 
vanverfchiliende gedachten, worden de Lidwoor­
den herhaald; als, 

Be Vader en het kind zijn mij ontmoet. 

Bij Naamwoorden van eenerlei geflacht wordt 
het Lidwoord niet herhaald. 

D e deugd, liefde, en dankbaarheid zijn vsr-
dweènen. 

Nadrukshalven herhaalt men ook de L i d ­
woorden 

Zou ik het land, het goed en bet geld verlaa. 
ten. 

Integendeel wordt het Lidwoord dikwijls ge­
heel verzweegen: 

Huis, hof, wijf en kindverlaat en. 

Twee zelfftandige naamwoorden,buiten de be-
heerfching, komen overeen in den naamval, 
doch niet altijd in getal en geflacht. 

-Be Stad Jmjlerdam, 
Koning Saul. 

Be fnoode zorgen, uw verdriet. 
Zanggodinnen, ons vermaak. 

M e n zegt ook 

De 
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De Stad van Amjlerdam, voor de Stad Amfler-
dam. 

Bet Sticht van Munster, Het Sticht Mun-
fler. 

De Lidwoorden die anders voor de toevoege­
lijke Naamwoorden (taan , komen tusfchen de 
toevoegelijke en zelfftandige, na T E , AE T E , zo 
en HOE. 

Te deugdzaam een man, 
Al te zorgvuldig een: vrouw. 
Zo [nood een bedrijf. 
Hoe verduldig een Prins. 

Twee of meer toevoegelijke Naamwoorden 
kunnen achter een zelfftandig naamwoord komen, 
met eene zinfnede tusfchen beiden: 

Eene juffer, fchoon en wijs, 
Een man, rijk en voorzichtig. 

Twee of meer toevoegelijke naamwoorden voor 
het zelfftandige naamwoord gefield, komendaar-
mede in geflacht, getal en geval overeen; maar 
niet, daar achter zijnde. 

Achtbaars en wijze heer en, 
Een zuigend en kwijnend kind: 

maar, 
Eene juffer bekend en bemind. 

T < De 
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De voornaamwoorden gaan voor de zelfftan­
dige: 

Ik Antonij, 
Mijn broeder. 

De betrekkelijke voornaamwoorden , DIE , 
D A T , W I E , W E L K , komen altijd met het voor­
gaande naamwoord in geflacht en getal overeen: 
maar niet in geval, indien het volgende woord 
eenen anderen naamval vereischt: 

De man, die een mijner vrienden is. 
Het lam, dat nog niet geflacht is. 
De vorst, wiens onheil beklaagd wordt. 
Een man, dien elk acht. 
Menfchen wien de boeken dienen kunnen. 
Booswichten, wier ondeugden men beflraft, 
Starren, welker glans zo.... 

Het voornaamwoord WAT gebruikt men voor 
alle gedachten en getallen. 

Van wat man. 
Door wat vreugde wilt gij... 
Wat fchoonheden. 

Alle perfoonlijke werkwoorden hebben den 
noemer voor zich : 

God gebiedt ons. 
Ik zing. 

U I T -
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U I T Z O N D E R I N G . 

De noemer volgt achter het werkwoord; 
1 ) Wanneer men vraagt? 

Helpt gij mij? 
Twisten de koningen ? 

2 ) Wanneer een beheerschte naamval voor 
het beheerfchende werkwoord gaat, het zij be­
vestigende , het zij vraagende. 

Pieter bejirafik, voor Ik bejlraf Pieter, 

Wat zou ik doen? 
Wien deert het? 

3) Wanneer men voorwaardelijk fpreekt zon. 
der 't bijvoegen van zo of INDIEN : 

Verwerve ik mijn verlangen, 
voor, 

Indien ik mijn verlangen verwerve. 

4) Achter de vraagende Bijwoorden , H O E , 
WAAR, W A N N E E R , WAAROM, enz. 

Hoe kan men het dulden ? 
Waar is hij? 

5) Achter de bijwoorden, STRAKS, MISSCHIEN; 

enz. 
Straks begon hij, 
Misfcbien wil zij niet. 

Som-
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Somtijds weet ik V. 
Menigmaal komt hij, enz. 

6) Achter de voegwoorden A L , OOK, E C H ­
T E R , E V E N W E L , N I E T T E M I N , N0GTHANS, DIES, 

DAAROM, DERHALVEN. 

Al kon ik het doen, 
Ook wil ik niet, enz. 

7) Achter OCH. 

Och wihle hij 7 mij geeven. 

8) Wanneer een voorzetzel met zijnen naam­
val voorgaat: 

Om rust fmeekt het volk. 
In mijn huis blinkt goud noch zilver. 

9) Achter een zin flot of rede, die eene voor­
waarde van tijd of een verhaai betekent 

Zo lang ik paar beminde, was de moeite... 
Zo ras bij de deugd denfchop gaf, verdiveen alles. 

Maar indien de woorden in de Bijvoegende 
wijze vallen, volgt VAN VONDELEN den gemeenen 
regel: 

Indien wij van bosfchen zingen, het opzicht 
over bosfchaadjin pasfe ook den burgemeester. 

De volgende werkwoorden , hebben eenen 
Noemer voor en achter sig. 

ZIJN, 



( 30i ) 

ZIJN, SCHIJNEN, 

W O R D E N , LEGGEN , 

HEETEN , STAAN , 

BLIJVEN , ZITTEN , 
DANSSEN, K O M E N , eilZ. 

Ik blijf uw vriend', 
Hij wordt rijk. 

De bijwoorden komen achter de werkwoorden 

Ik loop langzaam. 

De bijwoorden kunnen ook voor aan komen 

Onbefchaamd verlaat hij zijne vrienden. 

Achter HOEWEL , SCHOON , INDIEN , zo , 

NAARDIEN , DEWIJL , wordt het bijwoord tus­
fchen het naam- en werkwoord gefteld. 

Hoewel ik euvel doe. 
Offchoon Jan kwalijk fpreekt. 

Desgelijks achter de bijwoorden van den on-
bepaalden tijd, A L S , T O E N , WANNEER, NA DAT 
ZO L A N G , TERWIJL , DAAR. 

Als men onbekommerd leeft. 

Na het vraagwoord HOE gaat het bijwoord 
voor 't Werk- en Naamwoord. 

Hoe lieflijk zingt de Nachtegaal. 
Het bijwoord gaat voor het werkwoord indien 

de 
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de rede met een betrekkelijk Voornaamwoord 
begint: 

Die jammerlijk weende. 

Het bijwoord gaat voor de onbepaalde wijs 
der werkwoorden: 

Wel fchrijven. 
Heimelijk verraaden worden. 

Het bijwoord gaat voor het toevoegelijke naam­
woord : 

Een welgelukkig man. 

Het bijwoord komt ook voor allerleie deel­
woorden : 

Een fchat, van ouds hegraaven, kon ut,. 
Dido, aldus gewaarfchouwd, ziet om. 

De befluitende , zamenbindende, wederftree-
vende, toegeevende, voorwaardelijke en rede-
neerende voegwoorden, beheerfchende de Aan-
toonende wijs: 

Maar ik zeg u indien bij zingt. 
Echter wil hij enz. 

De volgende voegwoorden beheerfchen de 
Aanvoegende wijs. 

D A T , Laat Goddon zingen dat het klinke. 
OP 
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OP D A T , Op dat ik u beminne. 
zo DAT , Zo dat bij eerst beginne. 
ZULKS D A T , Zulks dat ik vraage. 
OF (in een cwijfelinge), Ik ben in bedenken of 

het u welvleie. 
f Mij dunkt niet dat ik met 

D A T <! i j j •• J hem evenaar e. „ n n > verhaalender wijze "> TL . . 7 , H ° E * j ik wist met hoe het met 
K. hem ware. 

wenfehen- (Dat zij die u fchijut te 
DAT 5 der en J achten, het ook met da 
zo r betuigen- | daad betoone. 

•* der wijze \Jk moet dwaas zijn zo ik 
noch langer kwijne. 

Voorts 
HIEROM, D A A R O M , 
DERIIALVEN , DIES, 

en 
A L : Al ware mijne pen zo... 

H E T ZIJ 1 beheerfchen (Het zij hij kome, 
H E T zij DAT £ de Aantoo- j Het zij hij komt, 
T E N Z I J j nendeenBij- ^Tenware ik viele, 
T E N WARE J voegende ^ Ten ware ik viel. 

wijs. 

Als twee zelfftandige Naamwoorden van eenen 
verfcheiden aart bij elkander komen , wordt 
het laatfte in den Teeler gezet; als, 

De welvaart des volk, 
De 
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De fchoonheid der dochter. 
De aanvang zijner elende 

In eigene naamwoorden gaat de Teeler voor 

Job's boek * niet Het boek Job's, 
Davits pfalmen, De pfalmen David's, 
Salomon s wijsheid, De wijsheid Salomon s. 
God's woord Het woord God's 
God's huis, Het huis God's. 

Men zegt npgthans. 

Man God's, Mensch God's, Lam God's, enz. 

IEMAND, NIEMAND, E L K , IEDER Volgen den 

zelfden regel, 

Iemands geluk, Elks meenig, 
JSiemands vriend, Ieders goeddunken. 

Op den zelfden voet maakt men ook de woor­
den, 

Boksvoeten, 
Verkenspooten, 

De Teeler kan ook voorgaan, als het zelf­
ftandige naamwoord manlijk of onz, en in 't 
eenvoud is: maar vrouwlijk of meervoud zijnde 
niet, 

Des menfchen zorgen. 
Des mans bekommering. 

De 
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Deoorfprong tier lief de,} tDer liefde oor-
De zindelijkheid der >nietV fpreng. 

Vrouwe, * (Der Vrouwe zin­
delijkheid. 

of, 
De liefdes oorfprong, 
De Vrouws zindelijkheid. 

Hier van worden uitgezonderd, ALLER , HUN) 
A L L E R , G E E N E R , V E E L E R , W E L K E R , SOMMIGER, 

ZULKER : 

Aller menfchen vriend. 
Veeier menfchen gaaven. 
Sommiger mannen bedrijf, 
Zulker dingen bederf* 
Hun aller bedrog. 
Ceener menfchen geheugenis. 

Wanneer twee Teeiers bij elkander komen, 
fielt men welluidendheidshalven voor den eerften, 
VAN D E N , VAN DE of VAN HET. 

4 » £ i 

De gaaven van den geest des levens. 
De gedachtenis van 't gebod des Heeren. 

Indien het tweede zelfftandig naamwoord een 
eigen naamwoord is, ontvangt het, VAN. 

In het begin der h ieven van Belos. 

Naamwoorden van tijd en rnaate, als mede de 
V ver* 
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verzamelende naamwoorden, beheerfchen den 
Teeler, zonder uidrukking der Lidwoorden: 

Drie uuren gaans. Een vat wijns. 
Vijf maanden tijds. Twee fcbepels tarwe. 
Eén week uitfïels. Een mud korens. 

De toevoegelijke naamwoorden van menigte; 
als , L U T T E L , M I N , M E E R , W E I N I G , VEEL, W A T 

en G E N O E G , beheerfchen den Teeler: 

Luttel wijns. Veel wijns. 
Min bedrogs. Meer lieflijkheids. 
Weinig volks. Wat nieuws. 
Gelds genoeg. Volks genoeg. 

Toevoegelijke naamwoorden in den overtref-
fenden trap, beheerfchen denzelfden naamval: 

De wijste der mannen. 
De gelukkig/ie aller menfchen. 

Hier toe behooren ook, W I E , I E M A N D , N I E ­

M A N D , E E N , G E E N , D E E E R S T E , T W E E D E , 

D E R D E , enz. 

Wie der dieven. 
Iemand dier mannen. 
Niemand der krijgslieden. 
Eén der onderdaanen. 
Geene der jufferen. 
De eerfte der fchoolieren. 
De tweede der minnaaren. 

I E T , 
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I E T , WAT en NIET beheerfchen den Teeler der 
toevoegelijke naamwoorden. 

let fraais. Wat fchoons. 
Niet nieuws. 

dus zegt men ook 

Fan Faders wege, Om God's wil. 
Fan moeders zijde, In God's naame. 

Uit onzer aller naame. 

De Lijder gaat achter het werkwoord in den 
Tegenw: en Onvolm: voorl: t i jd , zo der Aan-
toonende als Bijvoegende wijze: 

Ik acht mijnen vrind. 

Hadde ik mijne voorige jeugd! 

D e overige tijden (lelt men dus 

Ik heb den man gezien. 
Zij zullen hem zijnen mantel ontneemen. 
Zal ik hem weder aanfchouwen ? 

Desgelijks in de Bijvoegende Wijze met MO-
.GEN , MOETEN en ZULLEN : 

Och mogte ik dien Digter hooren \ 

De Lijder komt voor 't werkwoord in den T e ­
genw: en O n v l : voorl: t i jd, zo der Aantoonende 
ah der Bijvoegende wijze, wanneer de rede 
met eenige bijwoorden van t i jd , gelijkenisfe, 

V 3 plaat-
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plaatfe en twijfelinge, als ook met de voorwaar­
dige en befluirende voegwoorden T F R W : J L , W A N * 

N E E R , T O E N , E E R , E E R D A N , G E L I J K , ZO R A S , 

ZO L A N G , D A A R , M I S S C H I E N , O F , Z O , I N D I E N , 

H E T z i j , D E W I J L , V E R M I T S , enz begint 
Wanneer hij zijne kudden lokte. 

D i t wordt ook gevolgd in eene wenfchende 
rede die in den Tegenwoardigen of Onv: voorl: 
t i jd , met één der wenfchende bijwoorden of 
tusfchenwerpzelen, of ook met D A T en H O E en 
een betrekkelijk voornaamwoord, begint; 

O Pollio! dat hij die u bemint, zich ook met 
u verblijde. 

Och , dat het fcherpe ijs uwe tedere voetjes niet 
fnijde! 

Galatea wilde wel dat ik haar eerst zagt, 
Zie eens hoe kommerlijk ik mijne gijten voort* 

drijve. 

D e L jde r komt voor 't helpend werkwoord en 
het werkwoord in den Tweeden onvolmaakten en 
Meer dan volm: tijd der Bijvoegende wijze, wanneer 
de rede met D A T ; OP D A T , A L S , z o , I N D I E N , 

zo D R A , zo L A N G ; en diergelijke voeg- cn bij­
woorden begint: 

Daè ik uwen naam, zoude uitbreiden. 
Indien zij dien brief zouden geopend hebben. 

De vierde naamval gaat voor de onbepaalde 
vïsjs der werkwoorden: 

Den 
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Den koning achten. 

Een werkwoord, gevolgd van een ander in de 
onbepaalde wijze, kan twee Lijders na z i c h , doch 
beter voor zich hebben: 

Men behoeft niet alleen fe verzierm geftelte* 1 
nisfen en gedaanten van pcrfoonen. 

beter, 
Ik hoor klippen en boomgaarden wedergalmen 

op dit gezang. 

D e deelwoorden volgen in alles de beheer-
fching der werkwoorden van welken zij afftammen 

D e werkwoorden van genegenheid, overleg, 
be^er te , uitvoeringe, befluit, raad, gebod, 
beSn, voortgang, nalaatinge, zinnen en ge-
moedsdriften, beheerfchen de onbepaalde wijs met 
de voorzettinge T E ; als, ' 

Beginnen te fpreeken. 
Bij beftaat te twisten. 

D e werkwoorden'KUNNEN , MOGEN, K O M E N , 

M O E T E N , WIE-EEN , L A A T E N , D U R V E N , H E L P E N , 

D O E N , BLIJVEN, G A A N , STAAN, LOOPEN, H E E -

T E N L E E R E N , HOOREN, VINDEN en ZIEN , be-

heetfehen de onbepaalde wijs zonder T E : 

Zien fpcelen. 
Ik hoor zeggen. 

V 3 D e 
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De werkwoorden ZICH ONTFERMEN en ZICH 
ERBARMEN beheerfchen den teeler ; 

Ontferm u mijner. 

Desgelijks het werkwoord ZIJN , in den zin van 
bezitten of eigen zijn: 

Wij zijn des ffeeren. 

Alle werkwoorden van geevioge, ontneemin-
ge, voordeel, nadeel, gemak, ongemak, gunst, 
haat, gelijkheid en ongelijkheid beheerfchen den 
geever. 

De onperfoonlijke werkwoorden, 

LUSTEN, B E T A A M E N , D U N K E N , WEDER» 

VAAREN, 
BEROUWEN, VOEGEN, SCHIJNEN, MISSEN, 
V E R D R I E T E N , PASSEN, GESCHIEDEN, ONBREE-

K E N , 

SPIJTEN, H E U G E N , GEBEUREN, MANGE­

L E N , enz. 
beheerfchen ook den geever: 

Indien den man dat billijk dunke. 
Het belieft mijnen vader niet. 

Eenige werkwoorden kunnen twee Geevers 
hebben doch zonder den Lijder, welke tweede 
Geever door T E N , T E R of T E uitgedrukt 
wordt: 

Dit 
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Dit zal u niet ten deele vallen. 
Het kwam zijnen broeder ter ooten. 
Dat noodlot viel hem te beurt. 

Alle bedrijvende en overgaande werkwoorden 
beheerfchen den Lijder: 

Ik bemin mijnen vader. v 
Den vijand verdelgen. 

Desgelijks de wederkeerende en fommige on-
zijdige werkwoorden: 

De man fchaamde zich. 
Zijnen gang gaan. 
Eenen eerlijken dood flerven. 

Deze voorzetzels beheerfchen den Lijder, 
A A N , D O O R , O V E R , 

A C U T E R , L A N G S , R O N D O M , 

B E H A L V E N , N A , S E D E R T , 

B E N E D E N , N A A R , S I N T , 

B E N E V E N S , N E V E N S , T E G E N S , 

B I N N E N , O M , T U S S C K E N , 

B O V E N , O M T R E N T , V O L G E N S . ' 

B U I T E N , ' O N D E R , 

B I J , O P , 

Achter mijnen tuin. 
Bij mijnen vader. 

M E T , V A N , U I T , Z O N D E R , beheerfchen den 
Neemer::. 

V 4 Met 
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Met uitzonder inge, 
Zonder de vorflinne. 

in, beheerscht den Neemer, wanneer het 
eene rust in eene plaatfe betekent, en den Lij­
der wanneer het eene beweeging tot eene plaats, 
uitdrukt: 

Hij is in de vergaderinge. 
In bekommering .vallen. 
In twist leiden. 

VOOR , in de betekenisfe van eerderheid van 
t i j d , en voorgang in eene plaatfe, beheerscht 
den Lijder ;maar in den zin van om iemands wil, 
beheerscht den Neemer 

Vóór onzen tijd. ? u - j d e ^ 

Ik ging vóór hem. * 

maar, 

Ik fchrijf het voor zijnen zoone. 

T O T , gevolgd van 't Nazetzel T O E , beheerscht 
den Teeler der werkwoorden van de onbepaal­
de wijze: 

Tot her flens toe. 
Tot lachchens toe. 

Vonr , A A N ,BTJ , N A A R , T O T WOrdt T E N VOOT 't 
manlijke en onzijdig en TER voor 't vrouwlijke 

irr 
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in beide getallen gefield, welke den Geever of 
Neemer beheerfchen; 

Ten dage. Ter deure. 
Ten dake. Ter keek. 
Ten roem. Ter eere.-
Ten offer. Ter heerfcbappije. 

T E wordt ook voor T E N en T E R gebruikt, 

Te weide. Te venfter. Te flal, 

o 1 . „ f O God! 
t vereifchen den Roeper < „ • . - . , . , -

H O Ü J {Hou Mehbeus! 
W E E 1 . ~ 7 W E E MIJ , 

V vereifchen den Geever \ 
F O E I J J F O E I U . 

De Noemer, Teeler, Geever, Roeper, en 
Neemer kunnen in 't begin, midden en einde der 
Rede komen, en hoe verder deze naamvallen 
van 't heerfchende woord af zijn, hoe fierlijker 
het luidt, voornaamlijk in de dichtkunde. 

Desgelijks kunnen de voorzetzels met hunne 
Naamvallen in eene rede vóór, achter, en in 'c 
midden geplaatst worden:, 

Het is gefcbied om mijnen wil; 
Het is om mijnen wil gefcbied; 
Om mijnen-wil is bet gefcbied. 

De nadrukkelijkheid die door deze verwisfeling 
der 
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der woorden ten wege gebragt wordt, is uit 
de navolgende voorbeelden te zien 

L I J D E R , 

Pieter bejiraf ik om) fikbejirafPr:om zij. 
zijne, achteloosheid en\VQ0T\»e achteloosheid en 
faulusom zijnen te-\ \Paulus om zijnen te­
genzin. J Vgenzin. 

V O O R Z E T Z E L . 

Om mijnen wil zal bij 't flaaken. 
voor, 

Hij zal 't om mijnen wil Jlaaken. 

Jï IJ w o o K D : 

Onbefchaamd verlaat hij zijne vrienden; 
voor, 

Hij verlaat onbefchaamd zijne vrienden. 

T E E L E R , 

De onbefcheidenheid der menfchen hoor ik niét 
gaarne; 

voor, 

Ik hoor niet gaarne de onbefcheidenheid der 
menfchen; 

G E S -
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G E E V E R , 

Zijnen Vader [is bij in alles gelijk; 
voor, 

Hij is in alles zijnen Vader gelijk. 

N E E M E R , 

Van mijnen vriend heb ik het geld ontvangen i 
voor, 

Ik heb het geld van mijnen vriend ontvangen; 

De Deelwoorden, niet fierlijk zijnde, worden 
dus fierlijk uitgelaacen; 

Hij, zo fchandelijk gehandeld, dacht zijne 
wraak op dezen man te boeten; 

voor, 

Hij, zo fchandelijk gehandeld ZIJNDE , enz. 

E I N D E . 
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